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Camberjev golpe se je obrnil proti njemu

Prihodnji teden v senatu 
začetek razprave o zaščiti

Socialisti bodo vložili svoj osnutek tudi v senatu
DUŠAN KALC

RIM — V prvi komisiji poslanske zbornice včeraj ni 
bilo razprave o Camberjevem zakonskem osnutku. Odlo
čen nastop komunista Bordona in socialista Renzullija 
ter nekaterih drugih poslancev je to preprečil. V zameno 
pa je predvčerajšnjo grdo vest zamenjala zelo spodbud
na: na pobudo slovenskega senatorja Spetiča se bo po 
razgovoru s predsednikom prve komisije za ustavna 
vprašanja v senatu Elio v sredo, 8. junija, pričela razpra
va o zakonskih osnutkih za globalno zaščito slovenske 
narodnostne skupnoti. Že vloženim osnutkom se bo v 
čim krajšem času pridružil še Renzullijev osnutek, kot 
nam je včeraj zagotovil socialistični poslanec.

Dogodki v prvi komisiji poslanske zbornice za ustav
na vprašanja presegajo vsakršno mejo dostojnosti. Tržaš
ki listarski poslanec Giulio Camber je vsilil ustavni ko
misiji poslanske zbornice razpravo o svojem zakonskem 
osnutku, ki pa je čisto navadno pooblastilo italijanski 
vladi, da izda neko enotno zakonsko besedilo za uredi
tev, integracijo in spremembo že obstoječih določil na 
področju zaščite slovenske jezikovne manjšine.

Predsednik Labriola je postavil na dnevni red razpra
vo o Camberjevem zakonskem osnutku in s tem prekršil 
politične dogovore, po katerih pritiče senatu naloga, da 
prične iter uzakonitve globalne zaščite za Slovence. 
Nadvse hudo in naravnost nepojmljivo pa je, da je bil 
postavljen na dnevni red samo Camberjev osnutek in da

se za ostala dva vložena osnutka v poslanski zbornici - 
socialistični (prvi podpisnik Renzulli) in demoproletarski 
(podpisnik Russo) - smatra, da sta vključena v enotni 
tekst raznih zakonskih predlogov o zaščiti manjših jezi
kovnih skupnosti. Hkrati vse to pomeni imeti za norca 
druge deželne parlamentarce, ki imajo do slovenskega 
vprašanja, čeprav v različnih oblikah in ob različnih poj
movanjih, vendarle spodobnejši odnos. »Padel sem dobe
sedno iz oblakov,« nam je včeraj v veliki veži Monteci- 
toria vidno razburjen in nasršen povedal Renzulli in do
dal: »Sedaj moramo vzpostaviti korektno tolmačenje 
tega vprašanja, ki ga je hotela LpT s skrajno nekorek
tnostjo očitno izkoristiti v volilne namene. Razpravo je 
treba prenesti v senat in v ta namen bomo v najkrajšem 
času, v teku nekaj dni, vložili osnutek tudi v Palači 
Madama. Vložil ga bo senator Guizzi. Najvažnejše pa je 
to, da se je tudi po mojem posegu za nedoločen čas 
ustavila razprava v zbornici in ustavni komisiji.«

Kako se je pravzaprav odvijala vsa zadeva? Začela se 
je že 11. maja, ko je Labriola na seji ustavne komisije 
med obravnavanjem raznih drugih vprašanj mimogrede 
in na tiho in na kratko sporočil, da bodo zakonskaosnut- 
ka PSI in DP o Slovencih vključili v enotni tekst osnut
ka o zaščiti manjših jezikovnih skupnosti. Komisija je to 
sprejela, ne da bi se najbrž nihče zavedal, za kaj prav
zaprav gre. Predvčerajšnjim pa je nenadoma, kot strela z 
jasnega treščila vest o Camberjevem osnutku ter o pre- 

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

V zasutem rovu ne bo preživelih

V rudniku Stolzenbach 
umrlo vseh 57 rudarjev

Žene in sorodniki nesrečnih rudarjev sledijo delu reševalnih ekip. Rešetale! 
trdijo, da so vsi rudarji podlegli ogljikovemu monoksidu (Telefoto AP)
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Po 23 dneh neformalnih pogovorov in vroče krvi med sindikati in vlado

Včeraj podpisali predhodni sporazum 
za obnovo delovne pogodbe šolnikov

RIM — Včeraj zjutraj ob 10. uri so pred- 
stavnika vlade (minister za šolstvo Galloni in 
Minister za javno upravo Cirino Pomicino) in 
Predstavniki zveznih sindikatov CISL in UIL, 
^tonomnega šolskega sindikata SNALS in 
^Rde podpisali težko pričakovani predhodni 
porazum za obnovo delovne pogodbe itali- 
l^Oskega učnega in neučnega osebja. Pred- 
^avništvo šolskega sindikata CGIL je zapus- 

* ° Palačo Vidoni že ob 9.40, torej slabe pol 
re preden so ostali udeleženci dolgega se- 
anka, ki je trajal celo noč, podpisali pred- 
°dni sporazum. Sindikat CGIL je namreč 
'Til, da se morajo o doseženih rezultatih 

*a]prej izreči vsi člani šolskega osebja, šele 
^ato bodo predstavniki CGIL podpisali do- 

°vxno obnovo delovne pogodbe.
Včerajšnji sporazum je vsekakor zgodovin- 

j e9a pomena, saj se je prvič pripetilo, da so 
segli ugodno izhodišče za obnovo delovne 
Sodbe, še preden je stara zapadla. Po več- 

,j počnem napetem položaju, ko je že izgle- 
Zakr se letošnje šolsko leto sploh ne bo 
SvjSnčilo, ker so profesorji včlanjeni v 
Vs '“‘LS, Gildo in cobase vztrajno bojkotirali 
vi ^Ocenjevalne seje prvega štirimesečja, je 
it ,..1 torej le uspelo vsaj delno rešiti "bolno" 

Sansko šolo. Medtem pa se je med dijaki

in njihovimi starši že začelo širiti nezadovolj
stvo ob tem nevzdržnem stanju.

Če je morda vlada pokazala do prvih dni 
meseca maja malo dobre volje za rešitev pro
blema, je v naslednjih štirih tednih pljunila v 
roke in se začela odločneje pogajati s šolski
mi sindikati. Po 23. dneh pogajanj, ko sta se 
obe strani večkrat znašli na robu prepada, ki 
bi vodil v dokončni razkol pogajanj, po ne
štetih komunikejih in izjavah, intervjujih in 
prošnjah, je dokončni sporazum stvarnost.

Na pogajanjih niso obravnavali samo 
gmotnih izboljšav nove delovne pogodbe, 
ampak so vzeli v pretres tudi vsebino itali
janske šole in možnost kvalitetne izboljšave. 
To je bilo po mnenju šolskega ministra Gal- 
lonija tudi najvažnejša postavka v novi de
lovni pogodbi.

Vlada je obljubila šolskim sindikatom iz
boljšave v višini 5500 milijard lir, ki jih bo 
šolsko osebje deležno v naslednjih treh letih. 
Oglejmo si pobliže predlagane poviške, ki 
bodo stopili v veljavo 1. julija 1988: neučno 
osebje bo prejelo v povprečju bruto 52.360 lir, 
učno osebje 109.120 lir in vodstveno osebje 
(ravnatelji in inšpektorji) 218.240 lir. Prvega 
januarja prihodnjega leta bo na vrsti drugi 
povišek: neučno osebje bo prejelo v povpreč
ju bruto 154.700 lir, učno osebje 322.400 lir in

vodstveno osebje 644.800 lir. Tretji povišek 
bo nastopil 1. maja leta 1990, ko bo neučno 
osebje prejelo v povprečju bruto 238 tisoč lir, 
učno osebje 496 tisoč lir in vodstveno osebje 
929 tisoč lir. Novost predstavlja tudi možnost 
dodatnega poviška, ki jo bo deležno le učno 
osebje. Profesor, ki bo po letu 1990 želel spre
jeti še tri tedenske dodatne ure, bo prejel 
naknadnih bruto 290 tisoč lir, učitelji bodo za 
iste usluge prejeli 250 tisoč lir.

Včerajšnji podpis sta ministra Galloni in 
Cirino Pomicino označila kot temeljni kamen 
reforme italijanske šole. Predhodno pogodbo 
je pozitivno ocenilo več italijanskih strank, 
predstvaniki vseh šolskih sindikatov z izjemo 
cobasov, ki so odločno zavrnili včerajšnji spo
razum in imajo trden namen nadaljevati z 
bojkotom ocenjevalnih sej in blokado izpitov. 
Predhodno pogodbo so močno kritizirali 
predstavniki italijanske šolske federacije FIS 
in sindikata CISNAL. Podpis so včeraj ugod
no ocenili tudi ravnatelji, ki so zato preklicali 
napovedani stavki za 13. in 14. junij. Pred
stavniki šolskega sindikata CGIL pa so spo
ročili, da bodo preučili predhodni sporazum 
v prihodnjih osmih dneh, ki nas še ločijo od 
dokončne nove delovne pogodbe.

Danes zjutraj bodo vladni predstavniki po
ročali o včerajšnjem sporazumu senatni ko
misiji za šolstvo.

Cobasi vztrajajo v svojih zahtevah

Stavka strojevodij 
ohromila promet
RIM — Včeraj ob 14. uri se je začela 48-urna stavka 

strojevodij, ki pripadajo "sindikatu' Cobas. Stavka se 
bo zaklučila jutri ob 14. uri, tokrat pa gre že za deseto 
stavko strojevodij tega sindikata. Do stavke je tokrat 
prišlo, ker minister za prevoze Giorgio Santuz pred
stavnikov strojevodij ni pozval na sestanek, na katerem 
bi lahko govorili o vseh problemih kategorije. Istočas
no se je začela tudi dvodnevna stavka železničarjev 
Cisnal.

Vodstvo železnic je skušalo s protiukrepi čim bolj 
omiliti posledice stavke, toda kljub temu je bilo za 
potnike precej neprijetnosti in podobno stanje lahko 
pričakujemo vse do zaključka stavke. Po prvih poda
tkih je udeležba na stavki podobna kot na stavkah 
konec januarja in v sredini aprila. Promet je na severu 
države potekal precej bolj redno, ker je bilo na razpo
lago več krajevni vlakov. Kot trdijo v upravi Državnih 
železnic je stavkalo približno 60-70 odst. strojevodij.

Predstavnik cobasov za strojevodje Gallori pa je iz
javil, da je udeležba presegla 80 odstotkov, kar potrjuje 
enotnost strojevodij, ki tudi po desetih stavkah niso 
pripravljeni popustiti pri svojih zahtevah. Gallori je še 
dejal, da se je vodstvo železnic odločilo za kratkovidno 
politiko in je namesto nekaj milijard, kolikor naj bi 
bilo po njegovem potrebno za zadovoljitev zahtev stro
jevodij, rajši s stavkami utrpelo škodo v višini 1640 
milijard.
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Plenum slovenskih kulturnih delavcev 
izpričal hotenja slovenskih intelektualcev

DEJAN VERČIČ

LJUBLJANA — Ali bo Slovenija dobila opozicijsko 
stranko ali strokovno Združenje intektualcev? To je vpra
šanje, ki se postavlja po včerajšnjem plenumu slovenskih 
kulturnih delavcev, ki je potekalo v Cankarjevem domu 
pod predsedstvom predsednika Slovenske akademije zna
nosti in umetnosti, dr. Janeza Milčinskega, predsednika 
Društva slovenskih pisateljev, Rudija Šeliga, predsednika 
Prešernovega sklada, dr. Bruna Hartmana in obeh sklicate
ljev, predsednika skupščine kulturne skupnosti Slovenije 
Sergija Pelhana in predsednika sveta za kulturo pri Slo
venski socialistični zvezi Miloša Mikelna. Plenum je usta
novil iniciativno skupino, ki bo izbrala alternativo.

Zborovanje je potekalo pod vtisom osuplosti zaradi are
tacije publicista Janeza Janše, o čemer je plenum sprejel 
posebno izjavo (ki jo v celoti objavljamo na 2. strani), Ciril 
Zlobec in Miloš Mikeln pa sta bila pooblaščena, naj stopita 
v stik z vojaškimi oblastmi, poskušata izvedeti, za kaj 
sploh gre, in o tem obvestita javnost.

Plenum slovenskih kulturnih delavcev je hotel osebno 
pozdraviti predsednik Slovenske socialistične zveze, Jože

Smole, ki pa je prav v teh dneh zbolel in so njegov po
zdravni govor lahko le prebrali.

Včeraj zbrani so dosti povedali o stiskah slovenskega 
naroda v matični državi. Ciril Zlobec jih je opisal tako: 
»Napačna je misel, ki rojeva očitek, da se Slovenci iz sa
mega egoizma ali zaradi svojega dekadenčno ekonomske
ga zgledovanja pg Zahodu trgamo od domovinskega tele
sa Jugoslavije, res pa je, da nas skoraj brez izjeme prevze
ma, blago rečeno, temeljno občutje nelagodnosti, ko raz
mišljamo o sebi v svoji skupni državi, ki noče ali ne more 
v korak z razvitim svetom, ampak si na vse kriplje priza
deva za jugoslovansko povprečje, bolj kot za enakost, za 
izenačenje, čeprav na srhljivo nizki ravni, ki nas vse bol] 
iztiska iz napredne Evrope. O tem, kako bomo komunicira
li z združeno Evropo po letu 1992, kot hlapci ali partnerji, 
pa to nirvansko povprečje sploh ne razmišlja.« Besede so 
tekle tudi o delih slovenskega naroda, kjerkoli že živijo - 
dan je bil tudi predlog o sklicu svetovnega slovenskega 
knnaresa

Polemika pa se je razvnela ob predlogu Dimitrija Rup
la, naj plenum ustanovi Združenje slovenskih intelektual
cev Drugi so predlog preoblikovali v zahtevo po ustano
vitvi politične stranke in po pretresu argumentov so usta
novili iniciativni odbor, ki bo sklenil kaj in kako.

Vladni pomisleki 
o obmejnih območjih

RIM — V komisiji za proračunska 
vprašanja poslanske zbornice se je 
včeraj nadaljevala razprava o zakon
skem osnutku, ki določa norme in fi
nančna sredstva za razvoj gospodar
skih dejavnosti in mednarodnega so
delovanja v Furlaniji-Julijski krajini 
ter bellunski pokrajini. Potem ko je 
vladni predstavnik Rubbi na prejšnji 
seji razkril karte o vladnih pomislekih 
glede nekaterih aspektov zakonskega 
osnutka, se je včeraj vnela bitka glede 
prvih dveh členov zakona.

Največji in najvidnejši pomislek 
vlade zadeva trajanje zakona o obmej
nih območjih. Desetletne ugodnosti se 
zdijo italijanski vladi, ki se sooča z 
resnimi finančnimi vprašanji, preveč 
dolge, in bi zato najraje omejila traja
nje na tri leta. Še vedno pa ni povsem 
razčiščeno vprašanje skladnosti zakon
skega enotnega besedila z normami 
ES. Razprava o vladnih popravkih je 
šele na začetku. DK
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Predsednik Reagan odpotoval v Londony kjer je poročal Thatcherjevi

Zaključek srečanja, ki je zadovoljilo 
a ni navdušilo predstavnikov velesil

Nancy in Ronald Reagan po prihodu v London (AP)

MOSKVA — V izredno ubranem tonu sta se 
včeraj v Moskvi poslovila generalni sekretar KP 
SZ Mihail Gorbačov in ameriški predsednik Ro
nald Reagan. V kremeljski dvorani Svetega Juri
ja se je tako odigralo poslednje dejanje napete 
nadaljevanke, ki se je pričela pred približno tre
mi leti, ko sta se voditelja obeh velesil prvič 
sestala. Po dolgoletnem trudu, predvsem pa v 
luči novega pojmovanja notranje m zunanje poli
tike Sovjetske zveze, sta Reagan in Gorbačov 
postala že "prijatelja" in pripomogla k znatnemu 
izboljšanju medsebojnih odnosov med obema dr
žavama.

Včerajšnji uradni pozdravni govori, veselo 
mahanje zakoncema Reagan, ki sta se odpeljala 
v črni limuzini, pa predstavljajo nekoliko melan- 
honičen zaključek po vsej verjetnosti zadnjega 
uradnega srečanja med Reaganom-predsednikom 
ZDA in Gorbačovom-generalnim sekretarjem KP 
SZ. Predstavnik mlajše sovjetske politične šole 
ni prikril svojemu odhajajočemu gostu dejstva, 
da ga zdaj že čakajo novi sogovorniki, s katerimi 
bo najbrž skušal vzpostaviti plodnejše sodelova
nje. ZDA bodo novembra izvolile novega pred
sednika, ki bo moral nujno nadaljevati po Reaga
novi poti (Gorbačov pa pri tem upa, da bodo

Američani bistveno pospešili korak), obenem pa 
se SZ ponujajo novi mednarodno zelo' vplivni so
govorniki (npr. Kitajska).

Mihail Gorbačov je svoje pozdravne besede 
dopolnil s pripombo, da sta z Reaganom sicer 
dosegla niz vidnih rezultatov, lahko pa bi doseg
la veliko več, ko ne bi prišlo do nepotrebnih 
zastojev, odlašanj in ko ne bi izgubila toliko dra
gocenega časa v prvih letih njunega sodelovanja.

Moskovski vrh bo torej ostal zapisan kot pri
jateljsko iskanje vzajemne koristi. Služil je pred
sedniku Reaganu, ki bo tako odšel v pokoj s 
pomembnimi političnimi zmagami v žepu (glej 
pravočasna ratifikacija sporazuma INF), pomagal 
pa je predvsem Mihailu Gorbačovu, ki si je v 
nekaj letih zagotovil res enkratno okno v svet. 
Svojo spretnost je pokazal tudi včeraj, potem ko 
se je poslovil od Reaganovih: sprejel je 500 pred
stavnikov mirovnih organizacij in pritegnil nase 
vso pozornost medijev.

Zakonca Reagan sta medtem prispela v Veli
ko Britanijo, kjer se bosta zadržala na dvodnev
nem obisku. Ameriški predsednik je poročal o 
moskovskem vrhu, danes pa se bo sestal tudi z 
japonskim premierom Takešito.

Izjava
Na plenumu slovenskih kultur

nih delavcev so osvojili nasled
njo izjavo v zvezi s primerom 
Janša:

Navsezgodaj 31. maja 1988 so 
organi za notranje zadeve preis
kali stanovanje in službene pro
store Janeza Janša, znanega jav
nega delavca in enega od kandi
datov za predsednika ZSMS, ki je 
tudi predložil program za preno
vo te organizacije. Po izjavah 
uradno povabljenih prič so se us
lužbenci UZN zanimali izključno 
za besede - zapisane, natipkane, 
natisnjene. Priči sta vztrajali, da 
se v zapisniku zapiše, da na nobe
nem od najdenih in zaseženih pa
pirjev ni bilo oznake: zaupno!

Po zaslišanju so Janeza Janšo 
priprli.

Zvedeli smo, da civilno tožil
stvo o dogodku nič ne ve. Sprašu
jemo se, kdo je sprožil in dal zanj 
ukaz UZN?

Ali si to dejanje kljub vsem 
uradnim zanikanjem lahko razla
gamo kot začetek aretacij v Slo
veniji?

Janez Janša nam je poznan kot 
pošten in angažiran intelektualec. 
Njegovo aretacijo občutimo kot 
akt zastraševanja in torej kot krši
tev ene od temeljnih svoboščin: 
svobodo od strahu.

Če za aretacijo ne stoji civilno 
javno tožilstvo, so bile po naši 
presoji kršene tudi druge pravne 
norme.

Zaradi ravnanja z Janezom Jan
šo smo ogorčeni. Utemeljeno smo 
- človeško in državljansko - zaskr
bljeni za naš ustavni red in svo
bodo javne besede.

Zahtevamo:
1. da Janeza Janšo takoj izpustijo 
iz pripora;
2. če bo na podlagi zaplenjenih 
papirjev obtožen, naj se mu omo
goči, da se brani s svobode;
3. javno in natančno pojasnilo ta
kega postopanja!

Ali mu bodo odrekli pravico do civilnega branilca?

Aretacija Janeza Janše povzročila 
zmedo v volilnih postopkih ZSMS
LJUBLJANA — Janeza Janšo, 

znanega publicista in uradnega kan
didata za predsednika ZSMS, so 
predvčerajšnjim prepeljali pred vo
jaškega preiskovalnega sodnika, ki 
je odredil pripor zaradi domnevnega 
posredovanja tajnega vojaškega do
kumenta. Tako se Janez Janša zdaj 
nahaja v vojaških zaporih v Ljublja
ni. Kot je povedal Janšin branilec, 
odvetnik Drago Demšar, skušajo vo
jaške oblasti po 65. členu zakona o 
vojaških sodiščih zaprtemu odreči

pravico do civilnega branilca in od
vetnika in mu določiti vojaškega. 
Ne odvetnik in ne svojci pa še ved
no niso uspeli priti do zaprtega, 
tako da v odsotnosti tudi kakršnih
koli uradnih vesti nihče ne ve niče
sar o počutju zaprtega.

Predsednik slovenske mladinske 
organizacije, Tone Anderlič, pa je 
na vojaškega tožilca v Ljubljani, 
polkovnika Živka Maziča naslovil 
zahtevo za uradno pojasnilo, v kate
rem ga opozarja, da pomanjkanje in

formacije o priporu in preiskoval
nem postopku resno ogroža izpelja
vo volilnih postopkov organizacije.

Sinoči se je v Ljubljani sešel tudi 
del podpisnikov izjave za izpustitev 
Janeza Janše in sprejeli so pobudo 
za ustanovitev odbora za varstvo 
pravic Janeza Janše, ki naj bi ga da
nes tudi ustanovili. Odbor si bo pri
zadeval zato, da bi se Janez Janša 
branil s prostosti in da bi sodni po
stopek potekal korektno.

DEJAN VERČIČ

• Zaščita v senatu
NADALJEVANJE S 1. STRANI 

usmeritvi socialističnega in demopro- 
letarskega. Toda tokrat zadeva ni 
mogla neopazno mimo. Na kratko spo
ročilo Labriole, skrbno pomešano med 
druge argumente, da je pač prejel ve
liko pozivov, da je treba hitro proučiti 
Camberjev. zakon, je tokrat odločno 
reagiral komunistični poslanec Bor
don, ki je zahteval pojasnila, kaj je z 
drugimi zakonskimi osnutki. Tako je 
prejel odgovor o sklepih seje 11. maja. 
Na vztrajno Bordonovo začudenje in 
na njegovo izjavo, da je politična de
bata o globalni zaščiti Slovencev še 
povsem odprta, je Labriola pristal na 
to, da se vzporedno s Camberjevim 
osnutkom lahko razpravlja tudi o dru
gih, vendar debate v poslanski komisi
ji o tem osnutku ni mogoče prekiniti. 
Bitka, v katero so posegli Renzulli, 
predstavniki KD in zelenih, se je nato 
nadaljevala po hodnikih Montecitoria 
in privedla do tega, da je Labriola 
vendar prekinil razpravo o tem vpra
šanju "sine die". In tako je včeraj ta 
točka zdrknila z dnevnega reda ustav
ne komisije zbornice.

S tem se začenja drugo poglavje te 
halucinantne zadeve. Camberjeva klo
futa, s katero je hotel udariti našo 
manjšino, se je dejansko obrnila proti 
njemu samemu in vsem tistim, ki mis
lijo kot on. S svojo predvolilno potezo 
je dosegel to, da je razdražil sršenje 
gnezdo. Nenadoma je naše narodnos
tno vprašanje planilo v središče pozor
nosti. V strankah se je nekaj premak
nilo. Renzulli je, kot rečeno, napove
dal, da bo PSI vložila zakonski osnu
tek v senatu. Bordon je mobiliziral 
svojo poslansko skupino, v senatu je 
slovenski senator Stojan Spetič skupaj 
s sen. Tarantellijem stopil do predsed
nika ustavne komisije Elie (KD) ga se
znanil z dogodkom v poslanski zborni
ci in sprožil vprašanje o nujnosti, da v 
senatu steče razprava o predloženih 
osnutkih. Elia je to sprejel in postavil 
to vprašanje na dnevni red seje, ki bo 
že v sredo, 8. junija. Ob tej priložnosti 
naj bi imenovali ožji odbor za usklaje
vanje besedil predloženih osnutkov, 
katerim se bo v teh dneh pridružil 
tudi osnutek neodvisne levice s prvim 
podpisnikom Arfejem.

Senator Spetič nam je po svojem 
srečanjem z Elio izjavil, da problemi 
ustave ne morejo biti predmet tako 
otroških špekulacij, kar je nedostojno 
za mesto, kot je Trst, ki hoče biti v 
središču Evrope. S strani manjšine pa 
je potrebno v tem trenutku čimveč 
resnosti in treznosti, da bomo čimbolje 
pripravljeni na pomembne naloge, ki 
so pred nami.

V Rimu izrazili solidarnost 
delegaciji Glasbene matice

RIM — V Rimu se je včeraj mudila delegacija 
šole Glasbene matice, ki že leta vztrajno išče 
poti, da bi ji bil vendarle priznan status javne 
ustanove, da bi lahko finančno mirneje zadihala 
ter v boljših pogojih izpolnjevala svoje dragoce
no in nenadomestljivo glasbeno vzgojno poslan
stvo. Delegacija, ki jo je vodil predsednik Glas
bene matice Adrijan Semen in v kateri sta bila 
tudi Žarko Hrvatič in Pavel Slamič, se je v 
spremstvu slovenskega senatorja Stojana Spetiča 
najprej sestala v senatu z odgovornim za vpraša
nja glasbene vzgoje KPI Venanziem Nocchijem, 
nato z odgovorno za manjšinska vprašanja pri 
vsedržavnem vodstvu šolskekaga sindikata CGIL 
Sereno Tiello, v popoldanskih urah pa na minis
trstvu za šolstvo s podtajnikom za prosveto soci
alističnim senatorjem Luigijem Covatto,

Senatorja Nocchija so predstavniki šole Glas
bene matice seznanili s položajem naše osrednje 
glasbene ustanove ter s finančnimi težavami, ki 
pogojujejo vsakršen razvoj njenega nadaljnjega 
delovanja. Nekazali so tudi razne možnosti za 
javno priznanje šole, senator Nocchi, ki je sicer 
že dobro seznanjen s to problematiko, pa je za

gotovil vso svojo podporo pri iskanju najustrez
nejših rešitev ter v naporih za vključitev šole 
Glasbene matice v sklop predvidenih norm za 
reformo glasbenega šolstva v Italiji. Senator je s 
tem v zvezi povedal, da bodo v prihodnjih dneh 
imenovali v okviru senatne skupine KPI komisi
jo z nalogo, da pripravi osnutek za reformo kon
servatorijev in glasbenaga šolstva. Komisija, v 
kateri bodo sodelovali tudi zunanji strokovnjaki, 
bo pri izdelovanju zakonskega osnutka upošte
vala tudi specifičnost slovenskega glasbenega 
šolstva.

Pripravljenost, da posveti vprašanju šole 
Glasbene matice vso pozornost, je izrazila tudi 
Serena Tiella. Prav tako pa je z zanimanjem in 
pozornostjo prisluhnil nakazanim problemom 
podtajnik Covatta, ki .je poudaril, da je treba 
skrbno proučiti vse možnosti za ustrezno in učin
kovito rešitev javnopravnega statusa šole Glas
bene matice. Predstavnikom GM je dal tudi ne
kaj zanimivih nasvetov ter zaprosil za nekaj dni 
časa, da lahko temeljiteje prouči razne predloge 
in možnosti.

DK

Monetarni sklad podprl 
jugoslovanske ukrepe
VVASHINGTON — Odbor izvršnih direktorjev 

Mednarodnega denarnega sklada je sprejel načelno 
odločitev, s katero je Jugoslaviji odobril 260 milijo
nov dolarjev (308 milijonov posebnih pravic) v okvi
ru stand-by aranžmaja, ki bo veljal v prihodnjem 
letu.

Na sestanku so tudi v celoti podprli ukrepe ju
goslovanske gospodarske politike, ki so jih sprejeli 
maja in pokazali na potrebo nadalnje podpore te 
usmeritve, tako Mednarodnega denarnega sklada 
kot vlad posojilodajalk in komercialnih bank.

Najnovejša odločitev bo verjetno v veliki meri 
olajšala pogajanja o reprogramiranju jugoslovan
skega dolga s predstavniki vlad posojilodajalk, za
gotovila bo priliv sredstev na temelju tako imenova
nega posojila za premostitev iz Banke za mednarod
ne poravnave (BIS) v Baslu, ki naj bi sledilo v pri
hodnjih dneh.

Odoločitev MDS bo tudi prispevala k enakomer
nejšemu prilivu novih posojil, ki jih Jugoslavija pri
čakuje od svetovne banke vlad posojilodajalk in ko
mercialnih bank.

Occhetto za povsem novo smer 
in novo komunistično partijo

RIM — »V tem trenutku si ne smemo dovoliti 
nobenih nekoordiniranih akcij in vodstvo KPI se 
jasno zaveda vse teže volilnega poraza.« Tako je 
soglasno stališče komunistične direkcije strnil 
pomočnik generalnega sekretarja KPI Achille 
Occhetto v intervjuju za partijsko glasilo 1'Unita. 
Ta intervju tudi do neke mere potrjuje vse glas
nejše napovedi, da bo Occhetto že na prvem za
sedanju centralnega komiteja v juliju na mestu 
generalnega sekretarja zamenjal Alessandra Nat- 
to, ki je prejšnji mesec doživel srčni napad.

Čeprav je odgovorni za partijsko organizacijo 
Masso D'Alema zanikal, da bi vodstvo KPI v teh 
dneh razpravljalo o tej možnosti, pa ne on ne

V Pordenonu nov dnevnik
PORDENON — Od včeraj je Furlanija 

bogatejša za hov dnevnik. V Pordenonu so 
namreč začeli izdajati Corriere di Pordeno
ne, last delniške družbe Poligraiici Editoria- 
le, ki tiska še II Resto del Carlino, La Nazio- 
ne in tržaški Piccolo ter je solastnica rim
skega II Tempo.

Kot je značilno za vse dnevnike založ
niške hiše Monti, se grafična podoba med 
posameznimi dnevniki ne razlikuje, zuna
njepolitične in notranjepolitične strani so 
enake. Corriere di Pordenone ima tudi ena
ke deželne Strani kot Piccolo, razlikuje se le 
po prvi strani in krajevni kroniki.

Occhetto nista demantirala glasov o predvideni 
menjavi na čelu partije. Na vsak način bo kon
čno odločitev sprejel sedanji generalni sekretar 
Natta. D'Alema je v intervjuju za strankin radio 
Italia Radio tudi izjavil, da se je prav na pobudo 
Natte začel proces prenove vodstva stranke, toda 
kdaj bo do teh sprememb prišlo, pa je po D Ale- 
movem mnenju odvisno od vodstva KPI in od 
samega generalnega sekretarja. Pri tem pa D A- 
lemo ni pozabil poudariti, da je prav Achille Oc
chetto lahko tisti, okrog katerega se lahko strne 
nova generacija vodilnega kadra v KPI. Ob kon
cu intervjuja je D'Alemo tudi polemično odgovo
ril Lucianu Lami, da KPI po njegovem mnenju 
ne potrebuje različnih kongresnih platform.

Poziv za enotnost stranke pa je prišel tudi od 
Occhetta, ki je za 1'Unita dejal, da KPI ne more 
več prenesti podobnih udarcev, kot je bil zadnji, 
vendar pa ima vsak pravico, da svobodno pove 
svoje mnenje. Occhetto je zanikal, da bi v partij
ski direkciji vladalo ozračje napetosti in nasprot
nih stališč, napovedal pa je tudi, da na julijskem 
centralnem komiteju nihče ne bo ponavljal sta
rih analiz in starih predlogov. Pomočnik general
nega sekretarja je ob koncu še poudaril, da KPI 
ne štarta od ničle, saj sta kongres v Firencah in 
pa novembrski centralni komite prinesla tudi po
membne strateške spremembe, ki pa jih bo treba 
še enkrat preveriti. »KPI je danes v enakem po
ložaju, kot je bila PSI leta 1976. Po vodilnem 
porazu je treba določiti novo smer in iznajti 
novo komunistično partijo,« je svoj intervju za
ključil Achille Occhetto.

G. R.

Zanoobia skriva v svojih sodih 
tudi radioaktivni material?

strupi
ko bodo ugo ^ 

točno kemično sestavino odpa)
glavnem upepelili,

GENOVA Zapletov s sirsko 
torno ladjo Zanoobia ni videti ^°nnVe
Po podatkih sirske jedrske ustano^.
so med strupenimi kemikalijami 
sodi z radioaktivnim odpadnim ® (j 
rialom. Genovske pristaniške ob 
trdijo, da tega niso ugotovili, ko s0 
vič bežno pregledali tovor. Odgov na. 
zagotavljajo, da bodo sedaj 
knadno pregledali tudi z geigers. sice 
števci. Če bodo potrdili trditve ss0Cie 
jedrske ustanove, bodo morali te 
ločiti in poskrbeti za skladiščenje- v 

Sode z "navadnimi" strupi b°toVili
Jadn*

snovi. Upepeljenje nekaterih v
lij je namreč nevarno, ker bi m ,txi- 
ozračje končali skrajno nevarni 
peni plini. . .. ui h°

Družbo ali konzorcij 0obie'
prevzel sanacijo tovora iz 
čaka torej skrajno nevarno in sVeti" 
delo. Tokrat bodo vsej za°eV1 ^ 0vaT 
le izredno pozornost razne na. .gjnšk1 
stvene ustanove. Genovski P“=vedaU- 
delavci so medtem že jasno p rav 
da se ne bodo dotaknili so 
tako ne mini kontejnerjev, 
bodo spravili po osem soS,ov „nVeljIliK 

Na sliki (telefoto AP): P°v ^te- 
Zanoobie Ahmed Tabalo . j^di
timi sodi, ki bi lahko skrivali 
radioaktivne snovi.
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Delegacija iz Nove Gorice v Benečiji V piranski občini

Družbenopolitični delavci obiskali 
gospodarske in kulturne ustanove

Devetčlanska delegacija predstavnikov družbeno
političnih organizacij iz Nove Gorice je 26. maja bila 
na obisku pri pokrajinskem odboru SKGZ za Videm
sko. Ob tej priložnosti so gosti obiskali dvojezični 
šolski center v Špetru, tovarni Hobles in Beneco ter 
imeli daljši pogovor s pokrajinskim odborom SKGZ.

Gre za prvi uradni obisk upraviteljev novogoriške 
občine in tamkajšnjih družbenopolitičnih organizacij 
po aprilskih delnih volitvah.

V Špetru je osemčlansko delegacijo, sestavljali so 
jo predsednik skupščine občine Nova Gorica Albert 
Bevčič, podpredsednik izvršnega sveta Jure Mlinar, 
predsednik občinske konference SZDL Karlo Pavle
tič, predsednik medobčinske konference SZDL Bran
ko Dolenc, sekretar občinske konference SZDL An
drej Kompara, Mirko Brulc, izvršni sekretar občin
skega komiteja ZK in Bogdan Krivec, član izvršnega 
sveta občine Nova Gorica, sprejela Živa Gruden ter 
seznanila z didaktičnimi prijemi in uspehi tega, za 
zdaj edinega dvojezičnega šolskega centra.

V podjetju Hobles, tu jih je sprejel komercialni 
direktor Miha Carlig, so se gosti iz Nove Gorice 
seznanili s proizvodnjo in z načrti te delovne organi

zacije, ki je nastala kot sad dolgoletnih prizadevanj 
za realizacijo novih gospodarskih pobud z vlaganjem 
mešanega kapitala.

V Benecu sta Andreina Tomšič in Fabio Bonini 
predstavila dosedanjo uspešno pot tovarne športne 
obutve in opreme ter nove perspektive prodiranja na 
evropsko tržišče.

Gospodarsko sodelovanje med Furlanijo in Slove
nijo, zlasti pa pozitivne izkušnje na področju meša
nih podjetij, je bilo v ospredju pogovora s pokrajin
skim odborom SKGZ, na sedežu društva Ivan Trinko. 
Pogovor je vodil Viljem Černo, ki je orisal trenutni 
politični polažaj v deželi in posebej na Videmskem. 
O gospodarski problematiki sta podrobno govorila 
Maurizio Namor in Fabio Bonini. Poudarila sta pose
bej perspektive, ki se bodo odprle po odobritvi zako
na za razvoj obmejnih področij.

Bonini, ki pri pokrajinskem odboru SKGZ za vi
demsko pokrajino odgovarja tudi za sredstva javnega 
obveščanja, je posredoval informacijo o periodičnem 
tisku, ki izhaja v Benečiji in poudaril potrebo po 
ustanovitvi lokalne radijske postaje.

Je usoda hrpeljske 
steklarne zapečatena?

Sožitje
ali razporoka?

Dežela Fmlanija-Julijska krajina 
je dežela razlik in različnosti. Tu 
živijo poleg Italijanov Slovenci, 
Furlani, v manjšem številu Nemci 
in številne druge etnične in jezi
kovne skupnosti. V naši deželi se 
prepletajo najrazličnejši interesi, 
različna je miselnost ljudi, različne 
so želje in usmeritve. Trst je staro 
trgovsko mesto, ki še ni izgubilo 
svoje kupoprodajne duše in starih 
spominov. V Vidmu in Pordenonu 
gradijo ljudje svojo industrijsko bo
dočnost.

V naši deželi so velike socialne 
razlike, tu imamo poleg premožnih 
ljudi socialno ogrožene; zaselke in 
vasi, ki jih je zdesetkala emigraci
ja, razžrl alkoholizem in zajela tiši
na starosti. Zgodovina ni bila naši 
deželi vedno mila, tu so bile krute 
vojne, v daljni preteklosti je občuti- 
la bedo in nekaj blišča preseljeva- 
nllj narodov, danes so tu veliki vo- 
luški arzenali, koncentracija vojaš- 
kih sil je izjemna.

Tudi zemljepisna lega naše deže-
je svojevrstna, saj meji na Jugos- 

tavijo in Avstrijo. Meje so se premi
kale in ti premiki so rojevali nove 
razlike in nove probleme. Danes so 
meje končno urejene.
. Lahko bi še naštevali nasprotja 
m drugačnosti, čeprav naštevanje 
ni bistveno. Bistveno je, kako na te 
raznolikosti gledamo. V naši deželi 
imamo veliko ljudi, tudi na po
membnih mestih, ki so prepričani, 
da lahko živi skupaj le to, Mar je 
med sabo podobno. Razlike je treba 
‘zločiti. Ti ljudje naznanjajo, da je 
Potrebno našo deželo razdeliti. 
Možje, ki tako mislijo, bi radi neka
tere razlike celo izbrisali (na pri
mer jezikovne, etnične in narodne.) 
Drugi so prepričani, da razlike bo- 
gatijo in odpirajo neslutene per- 
sPektive. Ti ljudje se zavzemajo za 
skupno življenje in sožitje.

Ce želimo, da bo zmagala ideja o 
sožitju, se moramo zavzemati za to, 
do bi čimprej rešili vprašanja in 
Probleme, ki jih prinaša vsaka raz- 
oolikost. Srečanje med različnimi je 
zHo plodno srečanje, če se »različ- 
ni« ne čuti v podrejenem položaju 
oh pa odrinjen na rob družbenega
dogajanja.

A. M.

SEŽANA — Čez dober mesec dni 
bo znana dokončna odločitev, kaj se 
bo zgodilo z Astrino DO Steklarna Hr
pelje, za katero je sežanski občinski 
izvršni svet pred kratkim predlagal 
uvedbo stečajnega postopka. Takrat 
naj bi se upniki (skupni dolgovi Stek
larne znašajo okrog 3,9 milijarde din, 
samo za Koprsko banko okrog 1,9 mi
lijarde) izrekli ali pristanejo v prisilno 
poravnavno in odpišejo 40 odstotkov 
terjatev ter privolijo v to, da bo 60 
odstotkov Steklarna poravnala v dveh 
letih, seveda ob mirovanju obresti.

Že za petek, 3. junija, je na Temelj
nem sodišču v Kopru sklican prvi na
rok, na katerem naj bi predstavniki 
občinskega izvršnega sveta predlagali 
možnost prisilne poravnave, dokončna 
odločitev pa bo seveda v rokah upni
kov in ocene stečajnega upravitelja, 
za katerega bodo predlagali Milivoja 
Ravbarja iz sozda Timav.

Na današnji seji so člani izvršnega 
sveta obravnavali poročilo o izvajanju 
priprav na prisilno poravnavo v Stek
larni in bili zelo kritični na račun raz
mer v Steklarni, kjer kot kaže mnogi 
še niso dojeli resnosti položaja, v kate
rem se ta okrog 250-članski kolektiv 
nahaja. Če namreč v Steklarni ročna 
proizvodnja in polavtomatska proiz
vodnja ne bo potekala tako, da se bo 
»pokrivala«, potem drugega izhoda 
kot je dokončna likvidacija DO ni vi
deti. In podatki iz zadnjih 14 dni go
vore, da v proizvodnji ne gre tako kot 
bi moralo iti oziroma kot je zamišlje
no, da bi lahko predlog za prisilno po
ravnavo »obstal«.

Kakovost v proizvodnji se namreč 
slabša, izkoristek peči je s 85 oziroma 
celo 90 odstotkov padel na 65 do 70 
odstotkov. Ugotavljajo, da je veliko iz
meta zaradi napak pri delu pa tudi v 
materialu, pa tudi delovna disciplina 
popušča. Začasni organi - v Steklarni 
imajo namreč družbeno varstvo - me
nijo, da je to bržčas predvsem posledi
ca zamude pri izplačilu osebnih do
hodkov, ki so bili minuli mesec tudi 
15 odstotkov nižji kot mesec poprej. 
Posledicam izgub se pač tudi v Stek
larni ne morejo izogniti. Vodstvo trdi, 
da so po organizacijski plati storili 
praktično vse, da so pogoji za nemote
no proizvodnjo dani, na delavcih sa
mih, kolektivu pa je kako bo tekla

proizvodnja. »Proizvodnja bo v naj
krajšem času prava, ali nikakršna,« je 
dejal predsednik ZKPO Boris Hlačar, 
predsednik izvršnega sveta Bogdan 
Fon pa, da mora vodstvo poskrbeti, da 
se bo proizvodnja vrnila na nekdanjo 
raven, saj bodo le tako imeli podporo 
izvršnega sveta. V dokaj živahni, na 
trenutke tudi burni, skoraj obtožujoči 
razpravi, so bila izražena tudi mnenja 
(in to ne prvič), da je treba agoniji 
Steklarne narediti konec tako, da se 
vrata te tovarne zapro, bila pa so tudi 
povsem nasprotna mnenja, saj ima 
Steklarna na področju ročne proizvod
nje in polavtomatske proizvodnje pre
cej tržnih možnosti. Ob tem pa so pou
darili, da je sedanjo proizvodnjo treba 
ohraniti le toliko, da se bo Steklarna 
dolgoročno preusmerila v drugo de
javnost. Nasploh je tudi znano, da 
imajo velike težave zaradi pomanjka
nja delavcev in vse, ki dobijo pripelje
jo od drugod, kar povzroča tudi pre
cejšnje stanovanjske probleme. Znano 
pa je tudi, da so vse jugoslovanske 
steklarne z izjemo Rogaške in Straže v 
hudih škripcih. Od 2700 delavcev 
skopske steklarne jih dela samo 700, 
dovolj dela pa nimajo niti v gigantu 
kot je steklarna v Paračinu.

Prav zaradi splošnih težav v steklar
ski industriji bo odločitev o usodi hr
peljske steklarne, ki ima svojstveno 
proizvodnjo, ki je ni moč preprosto 
»preseliti« drugam, zelo težavna, pre
cej naporov kolektiva, ki mu še manj
ka delavcev za ročno proizvodnjo, pa 
bo potrebnih, da si bo pridobil zaupa
nje upnikov.

DUŠAN GRČA

V nedeljo ob 15.30 zaključna 
prireditev

Senjama 
beneške pesmi
Ponovili bodo 10 najboljših

Prireditev bo 
v telovadnici na Lesah

Končno zelena luč 
za naravne spomenike
PIRAN — V piranski občini so pri

pravili osnutke treh odlokov, s kateri
mi naj bi razglasili krajinske parke, 
naravne rezervate in spomenike. Za 
ta območja je predvidena vrsta izred
no strogih prepovedi.

Trije osnutki odlokov, ki so jih pri
pravili v piranski občini, bodo ne
dvomno v veliki meri prelomnica pri 
vrednotenju dragocenega prostora v 
tej tako vabljivi slovenski občini. Po 
drugi strani pa bodo povzročili še ve
liko hude krvi in razprav. Gre za od
loke o razglasitvi krajinskega parka 
Strunjan, krajinskega parka Sečovelj
skih solin in drugih naravnih spome
nikov, kar so v tej občini glede na 
predhodno sprejete planske doku
mente, pravzaprav dolžni sprejeti.

Medobčinski zavod za varstvo na
ravne in kulturne dediščine je namreč 
v skladu z zakonom pripravil strokov
ne osnove ter osnutek odloka za raz
glasitev tistih naravnih znamenitosti 
in posebnosti, ki bogatijo življenje in 
postavljajo prostoru pravzaprav pra
vo ceno.

Z odloki o naravnih spomenikih si
cer ne bi izključili možnosti posegov 
v prostor, predvsem ne tistih, ki so že 
bili sprejeti v prostorskem delu dol
goročnega in srednjeročnega plana 
občine Piran, vendar bo javna razpra
va o teh osnutkih odlokov nedvomno 
vzbudila veliko besed.

V območje krajinskega parka Stru
njan naj bi po tem predlogu vključili 
tudi Strunjanski zaliv in 300-metrski 
pas morja od Rta Strunjan do občin
ske meje z Izolo. Klil Strunjanskega 
polotoka s 300-metrskim pasom obal
nega morja naj bi zaradi izredne 
znanstveno-raziskovalne, kulturno-vz- 
gojne, krajinsko-oblikovne in rekrea
cijske vrednosti razglasili za naravni 
rezervat Strunjan. Laguno Stjuža v 
Strunjanu naj bi zaradi vrste poseb
nosti razglasili za naravni spomenik. 
Park ob vili Tartini naj bi razglasili 
za spomenik oblikovane narave, ka
kor tudi dvostranski drevored pinij ob 
delu Obalne ceste. Naselje Strunjan 
naj bi razglasili za spomenik - nasel
binsko območje, Strunjanske soline 
pa naj bi postale etnološki in tehnični 
spomenik.

Območje Sečoveljskih solin in Polo
tok Sečo naj bi zaradi izredne ohra
njenosti ter znanstvene, kulturno-vz- 
gojne, ekološke in krajinsko-oblikov
ne vrednosti razglasili za krajinski 
park. Naravni rezervati naj bi v tem 
krajinskem parku postala območja - 
»Ob rudniku«, Stojbe, Curto-Pichetto 
in Stare soline. Soline Lera in Fonta- 
nigge naj bi postale tehniški spome
nik.

Poleg teh pa naj bi s tretjim odlo
kom za naravni spomenik razglasili 
še obe jezerci v Fiesi, del morske oba
le (150-metrski pas morja) okrog Rta 
Madona v Piranu, park pred hotelom 
Palače v Portorožu, grič Stena v Doli
ni Dragonje in reko Dragonjo s prito
ki. To pa še zdaleč ni vse. Vsi trije 
odloki namreč predvidevajo vrsto 
prepovedi, s katerimi naj bi pomagali 
varovati te naravne znamenitosti pi
ranske občine. Spisek vseh prepovedi 
bi bil predlog, zato jih bomo našteli 
samo nekaj. Odlok na primer predvi
deva za strunjanski krajinski park, da 
mora biti popravilo vseh objektov po
vsem podrejeno spomeniški pričeval- 
nosti območja. Nadomestne in nove 
gradnje so možne le s soglasjem me
dobčinskega zavoda za varstvo na
ravne in kulturne dediščine. Tu naj bi 
bilo prepovedano graditi industrijske 
objekte, delati večje površinske izko
pe, imeti odprta odlagališča odpad
kov, uporabljati biocide v večjem ob
segu, vnašanje novih - za okolje ne

značilnih drevesnih in grmovnih vrst, 
prepovedana naj bi bila strnjena po
zidava, gradnja balkonov in teras na 
obstoječih in novih stavbah, gradnja 
zunanjih stopnišč ob lasadah, postav
ljati lesene ograje... V Strunjanu naj 
bi prepovedali postavljati reklamne 
in druge table, znamenja ali svetlob
ne napise, trgati cvetje, nabirati ras
tline, semena in plodove, spreminjati 
kulturo rastišča, ribolov ali nabiranje 
morskih organizmov v obalnem mor
ju, požigati in kuriti na prostem. Pred
log oziroma osnutek odloka prepove
duje tudi uničevanje in poškodovanje 
drevja (vej, debla in korenin) v drevo
redu pinij, spreminjati zasnovo drevo
reda... Vsi gradbeni posegi v Strunja
nu morajo biti v skladu z ureditvenim 
načrtom, ki natančno določa, kako in 
kaj je mogoče graditi (pročelja morajo 
biti prekrita z zglajenim ometom, 
digtniki ometani, ograje kovinske ali 
zidane, podporni zidovi ne smejo pre
segati višine dveh metrov itd...).

Podobne prepovedi veljajo tudi za 
krajinski park Sečoveljske soline in 
za ostale naravne spomenike v obči
ni. V obeh jezerih v Fiesi je na primer 
prepovedano loviti ali nabirati živali, 
ali pa ob njih prati avtomobile (kar 
nekateri počno). V morju ob piran
skem Rtu Madona je prepovedano na
biranje organizmov in podvodni ribo
lov. In še bi lahko naštevali prepove
di. Jasno je, da bo treba te krajinske 
parke tudi nekako vzdrževati. Najbolj 
problematične so zagotovo Sečovelj
ske soline, saj gre tu za dolge kilo
metre obrambnih zidov in nasipov, ki 
jih zdaj še nekako vzdržuje Droga, 
oziroma tozd Soline, ob trenutkih gos
podarskih razmer pa lahko upraviče
no dvomimo, da bi bila Droga lahko 
še dolgo sposobna namenjati denar 
za vzdrževanje teh površin. To pa po
meni, da bi lahko v kratkem - v nekaj 
letih - narava sama povsem po svoje 
spreminjala in preoblikovala. Seveda 
je tudi predlagateljem teh odlokov 
jasno, da samo s predpisi ne bo mo
goče varovati narave, seveda pa naj 
bi bili predpisi v pomoč pri varovanju 
naravnih lepot.

BORIS ŠULIGOJ

V Beneški galeriji 
skupna razstava 

treh umetnic
ŠPETER — V Beneški galeriji 

bodo jutri odprli skupno razsta
vo treh beneških likovnih umet
nic Marie Luise Castelletti, 
Lede Nassimbeni in Bernarde 
Visintini. Umetnice delujejo v 
okviru skupine "Umetniki razi
skovalci", ki ima atelje v Vid
mu. Kot beremo v predstavitve
nem tekstu, so to "tri različni 
načini upodabljanja, ki pa se 
med seboj nekako prepletajo in 
so prežete z organsko in časov
no emocijo. Njihova umetnost je 
živa in neposredna, saj vključu
je preteklost in nosi v sebi pri
hodnost". Razstava bo odprta do 
19. junija.

Umetnice in njihovo delo bo 
na otvoritvi, ki bo ob 18. uri, 
predstavil likovni kritik Carlo 
Milic. Prisotna bosta pokrajin
ski odbornik za kulturo Giaco- 
mo Gon in občinska odbornica 
za umetnost in šolstvo Bruna 
Dorbolo.

ki najboljšo igralko,« je rekla in naštela imena igralk, 
0 nile imenovane od Akademije. Van in Jason, ki sta

SedalaPoseh l uos, sta 51 ianko ogledala vsaK napeu ooraz 
rapk vj’ P0tern pa mozaično sestavljeno sliko vseh nomini- 
toke i ^ sedela togo kot kamen, se oklepala Georgeove 
proti njef133 Sta zadrževala dih- Potem je Faye pogledala

P0dstS^a^°Va^a ie- Valerie Thayer za Čudež.« Krike iz 
^hqeipSJa v newyorškem Sohu bi lahko slišali vse do Los 
čaH jee^a'.k° ie presrečna Vanessa zaplesala po sobi. Vreš- 
skledo nJ°kala, Jason pa je boksal posteljo in zvrnil na tla 
^tepo io Rokicami. Tudi Valerie v Hollywoodu je vreščala. 
P°9leda] e^a. Protd odru. potem ko je čez ramo še enkrat 
P°9led in ^r,°d Georgeu, in tisoče kamer je zabeležilo ta 

materi P0Pud' ki mu ga je poslala, preden se je pridruži- 
jhateri sninu ,odm- Dobila je oskarja, medtem ko so njeni 
ih rekla- e. P° obrazu. Faye je stopila pred mikrofon
siuži to ' >>Nlk°li ne boste izvedeli, kako zelo to dekle za- 
S° se vsi aPrado- Intela je najhujšo režiserko v mestu.« Ko 

zasmejali, je stopila korak nazaj in objela Val, ta

pa je veselo prelivala solze in se zahvaljevala za vse, kar so 
bili storili zanjo. Med še hujšimi solzami se je poskušala 
zahvaliti Faye.

»Pred davnim časom mi je podarila življenje, zdaj pa 
mi je dala celo...« s tažavo je nadaljevala »...več kot to. 
Naučila me je, kako je treba trdo delati... dati od sebe vse 
najboljše... dala mi je največjo priložnost v mojem življenju. 
Hvala, mama.« Občinstvo se je nasmihalo skozi solze, ko je 
dvignila svojega dragocenega oskarja. »... In očka, ker si 
verjel vame... in Lionel in Vanessa in Anne, ker ste me 
prenašali vsa ta leta...« Debelo je požrla, potem pa se je 
prisilila, da je nadaljevala »... in Greg ... tudi tebe imamo 
radi.« Potem pa je zmagoslavno odšla z odra in se vrgla 
Georgeu v naročje. To je bila zadnja podelitev večera in po 
njej so vsi skupaj odšli proslavljat. Val je ob prvi priložnost 
poklicala Vanesso in Jasona, nakar so vsi govorili z njima, 
čeprav ni nihče povedal kaj posebno pametnega. Vsi so jo 
objemali in kričali, poljubljali Georgea, stiskali Val, obje
mali Warda in Faye. Še Anne je bila čisto iz sebe od rados
ti. Pozneje se jim je v restavraciji pri Chasenu pridružil še 
Lionelov novi prijatelj. George ga je poznal, £er je pred 
leti že snemal skupaj z njim, in fant mu je bil všeč; z 
lahkoto se je vključil v njihovo družbo. Bil je približno 
toliko star kot George in kazalo je, da se z Lionelom dobro 
poznata. Faye se je posvetilo, da je zasluga tega človeka, da 
se zadnje čase Lionelu spet svetijo oči. Bilo je prvič po 
Johnovi smrti, da se je ta pogled spet pojavil v njegovih 
očeh, in Faye se ga je razveselila. Vesela je bila zaradi vseh 
...seveda zaradi Val ...pa Anne in njenega dojenčka ...Lija 
...Van ...bili so tako krasni. Tega večera je presenetila War- 
da s predlogom, ki ga že nekaj let ni slišal od nje.

»Kaj praviš, fant, če bi se upokojila?«
»Že spet?« se je zasmejal. »Mislim, da sem te spregle

dal. Vsakokrat, ko ne dobiš oskarja, se hočeš upokojiti. Ni 
tako, ljubezen moja?« Zasmejala se je ob tej misli in odki
mala. Bila je tako srečna zaradi Val, da ji ni ničesar očitala. 
Dekle si je vse zaslužilo.

»Želim si, da bi bilo tako preprosto.« Sedla je na poste
ljo in si odpela bisere. To je bilo prvo darilo, ki ga je dobila 
od Warda, in edini nakit, ki ga ni prodala, ko sta pred leti 
izgubila vse svoje premoženje. Bili so ji zelo dragi, tako kot 
on in tako kot življenje, ki sta ga prebila skupaj. Toda zdaj 
je bila pripravljena na spremembo. Že nekaj časa je mislila 
na to. »Mislim, da sem naredila vse, kar sem hotela naredi
ti. Poklicno prav gotovo.«

»To je grozno.« Videti je bil zaskrbljen. »Kako lahko 
pri svojih letih rečeš kaj takšnega?«

Zasmejala se je; bila je še vedno tako osupljivo lepa, da 
ga je včasih kar presenetila. »Slučajno imam dvainpetdeset 
let, posnela sem šestinpetdeset filmov, rodila sem pet otrok 
in dobila enega vnuka;« še vedno ni hotela všteti tistega 
drugega otroka, ki je odšel in ga že več kot pet let ni bilo 
med njimi. »Imam moža, ki ga obožujem, pridobila sem si 
veliko prijateljev. Skratka, to je to. Mislim, da bi se zdaj 
rada samo še igrala. Najinim otrokom je dobro, videti so 
srečni in storila sva, kar sva mogla.

Knjiga je izšla pri Založništvu tržaškega tiska 
in je na razpolago v Tržaški knjigarni



stran 4 □ tržaški dnevnik PRIMORSKI DNEVNIK — 3. junija 1988

V ozadju še vedno odprto vprašanje lokacije stroja

Konkretno zanimanje jugoslovanskih 
znanstvenikov za tržaški sinhrotron

Jugoslovanska delegacija med obiskom v Centru za raziskave

Znanstveni Trst želi vzpostaviti ozi
roma okrepiti sodelovanje z razisko
valnimi ustanovami in centri v sosed
nji Jugoslaviji. To je bil osnovni po
men sprejema, ki so ga voditelji druž
be Sincrotrone Trieste z nobelovcem 
Carlom Rubbio na čelu in Centra za 
raziskave, v prvi vrsti njegov izredni 
komisar Domenico Romeo, včeraj pri
redili na Padričah kvalificiranemu 
predstavništvu inštitutov Jožef Stefan 
iz Ljubljane ter Rudjer Boškovič in 
Rade Končar iz Zagreba. Tudi ob tej 
priložnosti pa je prišel do izraza spor 
glede lokacije sinhrotrona. To se je 
zgodilo predvsem na delovnem kosilu 
v Bazovici, na katero so bili povablje
ni tudi predstavniki slovenske narod
nostne skupnosti v Italiji.

Delegacijo iz Jugoslavije so vodili 
ravnatelji inštituta Stefan Tomaž Ka
lin, Rudjerja Boškoviča Kruno Plisck 
in Rade Končarja Zdenko BabeTlč. 
Dobrodošlico kolegom z onstran meje 
je izrekel Rubbia. Povedal je, da bo 
tržaški sinhrotron skupno z onim, ki 
ga gradijo v Grenoblu, predstavljal 
pomembno raziskovalno sredstvo za 
vso evropsko znanost in tehnologijo, 
saj bo odprl nov pogled v zgradbo 
žive in nežive snovi, kar bo poleg 
znanstvenih imelo tudi vrsto tehničnih 
aplikacij. »To je stroj za mir in medna
rodno sodelovanje,« je ob koncu svoje
ga posega vzkliknil goriški nobelovec. 
»Želimo ga dati na razpolago vsem, ki 
jih mimo političnih in nacionalnih 
razlik vodi iskrena želja po odkrivanju 
temeljnih zakonitosti narave z name
nom, da bi naravo ne le bolje poznali,

ampak tudi postavili v službo človeka 
in sploh boljšega sveta.«

Gostom je nato prof. Romeo pred
stavil delovanje padriškega Centra za 
raziskave, o samem projektu za sin
hrotron pa sta podrobneje govorila 
profesorja Brulich in Rosei. Jugoslavi
ja je za ta projekt zelo zainteresirana 
in namerava pri njem konkretno sode
lovati. Kot so potrdili profesorji Kalin, 
Plisck in Babetič, naj bi jugoslovanska 
soudeležba znašala kakih 15 milijard 
lir, 5 od katerih naj bi bilo namenje
nih gradnji, ostalih 10 pa raziskavam 
in izobraževanju jugoslovanskih znan
stvenikov in tehnikov, pa tudi izdelavi 
nekaterih elementov, ki bi jih vgradili

v stroj. Ves ta denar bi črpali iz poso
jila več kot 500 milijard lir, ki ga je 
Italija obljubila Jugoslaviji ob nedav
nem obisku predsednika zveznega iz
vršnega sveta Jugoslavije Mikuliča 
pri bivšem italijanskem ministrskem 
predsedniku Gorii.

Iz povedanega je vsekakor očitno, 
da je Jugoslavija odprta za sodelova
nje pri tržaškem znanstvenem projek
tu. To je tudi povedal prof. Kalin v 
svoji zdravici na delovnem kosilu v 
Bazovici. V njej pa ni pozabil podčrta
ti, da gre za sodelovanje, ki bo raslo 
na slovenskem narodnostnem ozemlju. 
Med zdravicami pa se je oglasil tudi 
predsednik Slovenske kulturno-gospo-

darske zveze prof. Klavdij Palčič, ki je 
pozdravil dejstvo, da bo tržaški znan
stveni projekt nudil priložnost za itali- 
jansko-jugoslovansko sodelovanje. 
Palčič pa je pristavil, da to zadovolj
stvo ne more prikriti senčnejših plati 
in odprtih problemov, ki so povezani 
predvsem z lokacijo sinhrotrona. »Tr
žaški Slovenci smo iznesli vrsto ugo
vorov proti predlagani lokaciji,« je de
jal, »žal pa nam nanje ni nihče zado
voljivo odgovoril, še zlasti deželna up
rava ne. Protestirati moram proti prak
si, ki ne upošteva stališča narodnostne 
manjšine preprosto zato, ker je manjši
no mogoče preglasovati. Hkrati pa iz
ražam prepričanje, da je mogoče najti 
način, ki bi uskladil interese znanosti 
in slovenske narodnostne skupnosti,« 
je zaključil predsednik SKGZ.

Povedati moramo, da je Rubbia na 
ta izvajanja dokaj slabo reagiral.Med 
drugim je poudaril, da je lokacija pri 
Bazovici dokočna in da je ni mogoče 
spremeniti ne toliko iz političnih, koli
kor iz tehničnih razlogov. »Če stroja 
ne bo mogoče zgraditi tu, bomo šli 
proč, a zelo daleč proč,« je užaljeno 
izjavil. Rubbia se je nadalje vprašal, 
zakaj se Slovenci tako hudo zaganja
mo proti sinhrotronu pri Bazovici in 
ne proti avtocesti, ki bo tekla v bliži
ni. Marsikatera njegova pripomba je 
bila na mestu in mogoče celo za slo
venske sobesednike sprejemljiva. Kar 
je v Rubbiovih izvajanjih marsikoga 
motilo, pa je najbrž bilo to, da ni in ni 
mogel razumeti, da lahko obstaja nek 
objektiven in legitimen interes, ki ni v 
skladu z interesi njegovega podjetja.

(mb)

V nedeljo slovesno 
razvitje prapora 

občine
Devin-N abrežina
Prihodnjo nedeljo, 5. junija, 

ob 10.30 bo v sejni dvorani de- 
vinsko-nabrežinskega občinske
ga sveta, ob priložnosti dneva 
republike, uradno razvitje nove
ga občinskega prapora. Na javni 
manifestaciji bo občinska upra
va tudi podelila priznanja ob
činskim upraviteljem, ki so 
dvajset let ali več delovali v ob
činskem svetu.

Devinsko-nabrežinska občina 
je dobila grb in prapor potem 
ko je minilo že več kot dvajset 
let odkar je občinski svet z las
tnim sklepom prvič izrazil željo, 
da izdela občinski grb. Prvi 
osnutki so bili takrat zavrnjeni, 
ker so vsebovali preveč elemen
tov. Procedura je bila ponovno 
vpeljana v prvih mesecih leta 
1985. Naloga za izdelavo novega 
osnutka grba je bila poverjena 
arhitektu Danilu Antoniju. Po 
nekaterih tehničnih popravkih 
je predsednik republike z odlo
kom z dne 19. julija 1986 dodelil 
občini Devin-Nabrežina grb in 
prapor.

Novi prapor nosi uradno ime 
občine v italijanskem in sloven
skem jeziku ter grb, ki ga se
stavljata dva najznačilnejša ele
menta devinsko-nabrežinske ob
čine srebrne barve: viadukt, ki 
predstavlja Nabrežino in devin
ski grad v obliki stolpa. Gre za 
enotni simbol, ki prikazuje ho
mogenost občine.

Nedeljske slovesnosti se bo 
udeležil tudi minister za prevo
ze Giorgio Santuz.

Uredniki revije Mladina 
na srečanju z občinstvom

Uredniki ljubljanskega tednika 
Mladina so imeli v sredo zvečer v 
Gregorčičevi dvorani javno srečanje, 
ki je imelo po številu udeležencev so
deč res velik odmev. Priredili so ga 
Mladinski odbor SKGZ, Mladinska 
sekcija SSk in ZKMI, v do zadnjega 
kotička natrpani dvorani pa so bile 
zastopane vse generacije, kar se na
vadno zgodi le, če je prireditev izred
no zanimiva. Gostje so takoj razume
li, kaj publika želi od njih in zato niso 
izgubljali besed z dolgim uvodom. 
Glavni urednik revije Robert Botteri, 
odgovorni urednik Franci Zavrl, novi
nar Marcel Štefančič jr. ter predstav
nika ZSMS Mojmir Ocvirk in predsed
nik republiške konference Tone An
derlič so pred začetkom srečanja v 
Gregorčičevi dvorani obiskali tudi 
naše uredništvo.

Robert Botteri je v skopih besedah 
podal nekaj najpomembnejših poda
tkov: da izhaja Mladina v 70 tisoč iz
vodih, kar je za Slovenijo res veliko, 
da je redakcija razmeroma majhna, 
saj jo sestavlja le 6 stalnih urednikov, 
h katerim pa je treba prišteti še širši 
krog zunanjih sodelavcev. Potem pa 
so gostje prepustili vajeti večera po
slušalcem. Začetek je bil naravnost 
navdušujoč, saj so bila vprašanja ob
činstva precej zanimiva. Ko pa so se 
začeli kazalci ure pomikati proti 23. 
uri, je diskusija neizbežno zdrknila na 
precej nižjo raven. Nekaj misli iz po
govora med publiko in gosti pa velja 
vsekakor zabeležiti.

Glas iz občinstva je zaprosil za po
jasnila glede cenzure v Sloveniji in 
Jugoslaviji in Botteri mu je odgovoril, 
da je bila Mladina do novega leta pri
sotna samo v Sloveniji, kjer ji njene
ga izhajanja niso onemogočili. Pritis
ki so bili pred nekaj leti vsekakor 
hujši. Pred kratkim je okrog 5 tisoč 
izvodov tega tednika prodrlo tudi v 
Zagreb, kakih tisoč pa v Beograd. Tre
ba pa je povedati, da v drugih repub
likah tednik večkrat ne prispe do ci
lja... Drugega poslušalca je zanimalo 
izvedeti kaj več o zakonu o javnem 
obveščanju. Ocvirk mu je pojasnil, da 
obstaja sicer zakon, ki naj bi veljal za 
vso državo, vendar imajo javni tožilci 
precejšnjo svobodo. Prav lahko se 
zgodi, da v Srbiji zaplenijo revijo, ki 
bi v ■ Sloveniji izšla brez težav. »Kaj

menite o ostrih reakcijah na vaše pi
sanje?« je vprašal nekdo. Odgovorni 
urednik Zavrl je takole odgovoril: 
»Večkrat na nas kar dežujejo najraz
ličnejše reakcije. Nekateri nas obtožu
jejo, da smo premalo ostri, drugi, da 
smo tendenciozni. Poudariti pa ho
čem, da se naš način dela ne opira na 
zakonitosti klasičnega angleškega 
novinarstva. Večkrat smo namreč na
menoma provokativni in torej reakci
je, pozitivne in negativne, pravzaprav 
pričakujemo.« V pogovoru je prišla na 
dan še vrsta vprašanj o novi ustavi, o 
novih mladinskih gibanjih v Jugosla
viji, o ekonomski krizi.

Odprli nov sedež Pokrajine 
Dosedanjega bodo prenovili

»Z odprtjem novega sedeža smo uresničili enega od naj
pomembnejših programskih ciljev, ki smo jih hoteli doseči 
pred iztekom mandatne dobe. Odpreti nov sedež pomeni 
namreč opremiti našo upravo za nove naloge in pristojnos
ti, ki smo jih podedovali od Dežele po njeni decentralizaci
ji.« S temi besedami je predsednik Pokrajine Trst Dario 
Locchi včeraj zaključil slovesnost ob odprtju novega sedeža 
pokrajinske uprave v Ul. SanfAnastasio 3, kamor se bo 
pred koncem tega leta preselila večina osebja in članov 
pokrajinske uprave. Novi sedež Pokrajine Trst je odprl 
predsednik deželnega odbora Biasutti, ki je prerezal simbo
lični tribarvni trak, stavbo pa je blagoslovil škof Bellomi. 
Na Locchijeve besede se je v svojem pozdravu navezal tudi 
sam Biasutti, ki je poudaril, kako si Dežela prizadeva, da bi 
pokrajinske uprave dobile novo in učinkovitejšo vlogo pri 
upravljanju teritorija. Poudaril pa je tudi, da si bo morala 
Dežela prizadevati, da bi vnesla novo ravnovesje med štiri 
deželne pokrajine in izkazala večjo pozornost kot doslej 
Trstu in njegovim nerešenim problemom.

Včerajšnje odprtje novega sedeža — katerega so se ude
ležile številne osebnosti iz političnih, vojaških, gospodar
skih in cerkvenih krogov — je bilo za osebje pokrajinske 
uprave prava slovesnost, saj bo dobilo nove, prijetne in 
sodobno opremljene urade, v katerih bo delo verjetno lažje 
steklo. Samo dejstvo, da bo večina oddelkov in uradov 
združena pod eno streho, naj bi pripomoglo k večji storil
nosti. V petnadstropno stavbo v Ul. SanfAnastasio {obsega 
2886 kvadratnih metrov, garaže pa bodo zasedle 766 kvad
ratnih metrov) se bo preselilo 96 uradov in štirje od šestih 
oddelkov (v vsakem nadstropju bo 24 uradov, v podstrešnih 
prostorih pa sejna dvorana in arhiv). Palačo Galatti, doseda
nji sedež Pokrajine, bodo prenovili in bo imela reprezen
tančno vlogo, v njej pa bodo še ostali uradi predsedstva, 
uradi pokrajinskega sveta in odbora ter računovodstva.

Potrebo po novem sedežu so čutili že dolga leta, zlasti 
potem ko je Pokrajina prejela nove upravne kompetence in 
ko ni več odgovarjala samo za osamljena in specifična 
vprašanja. Glede na nove naloge, ki jih bo Pokrajina preje
la od Dežele, pa je bilo odprtje novega sedeža edina in 
nujna rešitev. Vhod v novo poslopje Pokrajine na vogalu z Videmsko ulico

________________________________________ '''
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»Zakon 180 je za nas pomenil priznanje«
Beppe DelLAcgua je primarij barkovljanskega 

centra za umsko zdravje. Z Basaglievo ekipo je začel 
delati od vsega začetka, s sedanjim ravnateljem Ro- 
tellijem pa je vedno tesno sodeloval tako pri organi
zaciji psihiatrične službe kot pri teoretskem snova
nju. V tržaško izkušnjo se je pognal z veliko navdu
šenostjo in zagnanostjo, ki sta še posebno prišli do 
izraza v času, ko so v spokojnih in rezidenčnih Bar
ko vij ah začeli odpirati center za umsko zdravje. Pro
testov "dobromislečih" meščanov je bilo takrat veli
ko, vendar sta prav DelTAcguova človeška toplina 
in prepričljivost v veliki meri prispevali, da so od
padli prvi odpori. Pozneje ko se je izkazalo, da po
rabniki centra niso take pošasti, kot so nekateri pri
čakovali, pa se je center popolnoma vključil v bar- 
kovljansko stvarnost.

Center sedaj preurejajo, tako da je bilo težko najti 
miren prostor, na katerega ne bi padal omet. Pogo
vor z DelLAcguo je zato stekel ob skodelici kave v 
bližnji kavarni.

Kaj je za Trst pomenil zakon 180? *
»Za nas je psihiatrična reforma pomenila prizna

nje, saj je slonela na tržaški izkušnji. Nikakor pa ni 
pomenila dokončne zmage, kajti z zakonom 180 se 
je šele začelo novo poglavje. Končno smo lahko 
opustili boj proti prisilnemu zdravljenju in drugim 
oblikam psihiatričnega nasilja ter začeli graditi 
novo mrežo teritorialne službe.«

V kolikšni meri je reforma spremenila podobo 
psihiatrične stvarnosti?

Celovit odgovor bi zahteval knjigo. Rad bi po
udaril predvsem globoke kulturne spremembe: po

desetih letih so izginili hudi predsodki in se ublaži
le nekatere terapevtske togosti. Ponovnega odpira
nja umobolnic si nihče več ne želi. Pozitivna posle
dica je tudi v tem, da so se po zakonu 180 pojavili v 
javnosti nosilci novih zahtev. To so porabniki psihi
atrične službe sami ali njihovi sorodniki, ki terjajo 
ustrezne službe in učinkovito pomoč. Še pred deset
letjem pa se je dogajalo, da so sorodniki skrivali 
umskega bolnika in se ga celo sramovali. Reforma 
seveda ni bila čarobna palica in deset let ni noben 
jubilej; pravzaprav je še majhna deklica. Če jo bodo 
v tej zakonodaji, kot je napovedal De Mita, dopolni
li, bi bilo zelo pozitivno. Vsekakor je bistveno, da 
se neha obtoževati zakon 180 za vse, kar ne gre 
prav, in da se začne govoriti o zakonu 181.«

Ali ni nevarnosti, da bi zakon 181 bil korak 
nazaj?

»Zgodovina gre naprej: ne le levica, tudi široki 
katoliški krogi branijo bistvena načela in duh zako
na 180. Ne bi bil rad hud pesimist.«

Toda še pred nekaj leti ste bili dosti bolj pre
vidni in občutljivi za to možnost.

»To drži, vendar so se v zadnjih petih letih stva
ri spremenile. Razne koalicije med razočaranimi za
sebniki so se obrusile in tudi tehnicistični pristopi 
so pokazali negativne plati. Nastalo je Združenje 
demokratičnih družin, druga združenja, kot je deni
mo ARAP, so tudi doumela, da je treba zakon 180 
izpopolniti in to predvsem tako da se določila za 
njegovo uresničevanje veže na specifično finančno 
kritje. Zakon 180 je namreč okviren in posamezne

deželne uprave ter krajevne zdravstvene enote & 
vedno nimajo jasnih določil o njegovem konkret
nem uresničevanju. Pri nas je to urejeno. Dokaz ia 
to je, da je za psihiatrično službo na Tržaškem na
menjenih 7 odstokov zdravstvenega stroška, v ltali]\ 
pa od 1,5 do 3 odstotke; razmerje med psihiatričnim* 
bolničarji in številom prebivalstva je pri nas l.-lOOv 
kar je v primerjavi z drugimi italijanskimi mesu 
pravi luksus. V Livornu je bilo na primer pred let> 
25 bolničarjev za 200 tisoč prebivalcev. Da je no^a 
psihiatrična ureditev gospodarsko učinkovita, Pa 
priča podatek o celotnem strošku: leta 1971 je P" 
Tržaškem znašal šest milijard lir, leta 1985 po 
Ker je inflacijsko razvrednotenje medtem doseg*0 
400 odstotkov, se strošek praktično ni povečal« 

Zakaj nekateri tržaški krogi tako zagrize*1 
nasprotujejo vašemu delu? . „

»Odgovoril bi z drugim vprašanjem: zakaj taj,a 
zagrizeno nasprotujejo tudi Slovencem!? Mislim: a 
analize Slovencev in demokratov dajejo 0^9°vha 
tudi na tvoje prvo vprašanje. Vendar je nekaj tTeD^ 
poudariti: oni ne predstavljajo celotnega 
je pozitivno reagiralo na našo izkušnjo. V zacf* 
so ljudje hoteli razumeti, se soočiti z novostmi, lZ ^ 
žili so svoje dvome in pomisleke, ker novosti P^ 
niso sprejemali pasivno. Ta dialektični odnos Pa ,
mi zdi veliko bolj konstruktiven kot indiferentno

kem trta*
kem dnevniku vodili pravo brezobzirno kamp0'
Zakaj so nekateri uredniki pri italijanskem

proti nam, pa enostavno ne vem. Ne razumem.«
NADJA FILIPČIČ
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Pred upravnimi volitvami v Trstu in Deželi WWF preverja možnost sodne prijave

Socialisti pričakujejo potrditev 
vsedržavnega volilnega trenda

Onesnaženost mestnega zraka 
je zadnja skrb upraviteljev

Z javno manifestacijo v nekem mes
tnem hotelu so socialisti predstavili 
včeraj kandidate na bližnjih upravnih 
volitvah. Ob odsotnosti pokrajinskega 
tajnika Agnellija je podžupan in nosi
lec liste PSI za Tržaško občino Augus- 
to Seghene pred številnim občin
stvom, ki so ga povečini sestavljali 
sami kandidati (vsi z rdečim nagelj
nom v gumbnici), v svojem uvodnem 
posegu izhajal predvsem iz rezultata 
nedeljskih upravnih volitev, na kate
rih je bila prav PSI nedvomni zmago
valec. »Ta rezultat nalaga sicer socia
listom nove odgovornosti,« je dejal 
Seghene, »ker je treba doseči, da se bo 
podoben rezultat ponovil tudi v Trstu. 
Ce so socialisti v nedeljo zmagali,« je 
dodal, »je bilo to predvsem zaradi 
tega, ker so znali najbolje razumeti in 
tolmačiti potrebe in zahteve današnje 
dinamične družbe, ki ne trpi ideolo- 
gizmov.« Prav zato pa je pričakovati, 
da se bo pozitiven rezultat ponovil 
tudi pri nas, saj so prav socialisti zago
tovili vsaj minimalno upravljivost v 
zelo zapletenem položaju ter dosegli 
nekaj otipljivih rezultatov, med katere 
je Seghene naštel paket za Trst, ben
cinske kontingente, očiščenje Tržaške
ga zaliva, obnovo starega mestnega 
jedra ter vzpostavitev pravičnejšega 
ravnotežja med Trstom in ostalim de
lom dežele.

»Socialisti ne mislijo, da bodo volit
ve prinesle bistvene spremembe v ko
alicijah, ki bodo upravljale Občino, 
Pokrajino in Deželo po 26. juniju,« je 
dejal Seghene. Nočejo pa takih koali
cij, kot so bile dosedanje, ki so izrazile 
v zadnjih šestih letih kar pet različnih

županov. Recept PSI je enostaven in 
realističen: Seghene ga je sintetiziral s 
stavkom "razvoj, zaposlovanje in kva
liteta življenja". »Nekateri,« je še do
dal predstavnik PSI, »pa že skušajo 
spremeniti volilno kampanjo v brez
predmetno prepiranje, na primer o bi- 
lingvizmu. Socialisti,« je poudaril, »so 
bili, so in bodo prijatelji Slovencev, 
treba pa je ustvariti večino v javnem 
mnenju. Pri tem ne pomagajo zakon
ski predlogi,« je še dejal Seghene, »ki 
ne bodo nikoli prišli v razpravo v par
lament.«

Sledila je predstavitev kandidatov: 
med drugim je Seghene poudaril pri
sotnost uglednih slovenskih predstav
nikov na kandidatnih listah tako za 
Deželo, kot za Pokrajino in Občino, 
med katerimi je izrecno omenil Nedo 
Lachi, Pečenika, Kocmana, Čoka in 
Petarosovo.

Na sedežu openske sekcije KPI pa 
je bila razširjena seja tržaškega dela 
slovenske komunistične komisije, na 
kateri je tekla beseda o volilni kampa
nji ter o stvarnih nalogah, s katerimi 
se v tem zahtevnem trenutku soočajo 
slovenski komunisti. Na srečanju, ki 
ga je vodil predsednik deželne sloven
ske komisije pri KPI in kandidat za 
deželno skuščino Miloš Budin, so se 
sporazumeli za vrsto konkretnih pred
volilnih pobud, ki jih bodo izpeljali v 
naslednjih dneh. Openskega aktiva so 
se udeležili tudi kandidati za tržaško 
Občino in Pokrajino Anamarija Kalc, 
Ravel Kodrič in Nives Košuta.

Kandidati Slovenske skupnosti pa 
bodo danes prvič nastopili na televi
zijski volilni tribuni, in sicer po večer
nem TV dnevniku na tretji mreži. 
Nastopili bodo Jevnikar, Harej in Ter- 
pin.

Zaradi vsedržavne stavke

Do 9. ure nereden avtobusni prevoz
Sindikalne organizacije CGIL, CISL, UIL so za danes oklicale vsedržavno stavko 

osebja javnih prevoznih podjetij. Stavkali bodo tudi vozniki tržaškega konzorcija 
ACT, zato ne zagotavljajo redne prevozne službe. Na Tržaškem se bo stavka začela ob 
prvi delovni izmeni in bo trajala do 9. ure.

Stavko so oklicali v znak protesta proti zastojem v izvajanju delovne pogodbe, 
predvsem pa v zvezi z zakonskim osnutkom, ki predvideva izredne pogoje za predčas
no upokojitev voznikov. Sindikat je namreč že pred časom zahteval nova pravila, po 
katerih bi podjetja predčasno upokojila tiste delavce, ki iz zdravstvenih razlogov ne 
morejo več neoporečno opravljati tako zahtevnega dela. Če bi se zakonski osnutek 
spremenil v zakon, bi podjetja lahko sprejela v službo mlado delovno silo in izboljšala 
delovne pogoje. Sindikat in delavci pa zahtevajo tudi reorganizacijo prevozne službe 
in ustrezno ovrednotenje posameznih kategorij delavcev prevoznih podjetij.

V nekaterih italijanskih mestih in v 
večini evropskih mest dnevno časopis
je redno objavlja tudi podatke o stop
nji onesnaženosti zraka. Tudi v Trstu 
bi se lahko zgledovali po tem, vendar 
kaže, da je za tukajšnje razmere stvar 
neizvedljiva. Niti ne toliko zaradi po
manjkanja ustreznih merilnih naprav 
ali usposobljenega osebja, temveč za
radi brezbrižnosti pristojnih krajevnih 
uprav, to je občinskih, pokrajinskih in 
deželnih odborništev ter Krajevne 
zdravstvene enote. Nekako tako so na 
tiskovni konferenci povedali člani tr
žaške sekcije Mednarodnega sklada 
za varstvo narave WWF.

Potem ko je Trst obiskal Zeleni 
vlak, potem ko so naravovarstvene or
ganizacije izposlovale od upraviteljev 
nakup merilnih naprav, potem ko so 
nekatere (zasebne) službe objavile 
podatke o že kar dramatičnem stanju 
v mestnem središču, se upravitelji 
sploh niso zganili. Včerajšnja tiskovna 
konferenca je zato učinkovala bolj po
lemično kot vse dosedanje (in ni jih 
bilo ravno malo), prišla pa je tudi do 
izraza res vznemirjajoča stopnja ones
naženosti zraka, ki ga prebivalci mes
ta vsak dan vdihavajo. Podatki, ki jih 
je neka zasebna družba na pobudo 
WWF zbirala na Korzu Italia in v oko
lici Ulice Rossetti pričajo, da je količi
na ogljikovega oksida nesorazmerno 
večja, kot to dovoljuje zakon. V neka
terih urah, zlasti opoldan je zrak na
ravnost zadušljiv, vendar kaže, da se 
pristojne službe za to sploh ne zmeni
jo. Kot rečeno, je občinska uprava že 
pred kakim letom, baje prav na pritisk

WWF, kupila posebne merilne napra
ve in jih namestila na najbolj kritična 
mesta. Eno od teh je namestila v ne
posredni bližini škedenjske železarne, 
drugo pod upepeljevalnik na Pantelej- 
munu, tretjo pa v bližini Rižarne. Vse 
je kazalo, da bo postalo zbiranje poda
tkov o onesnaženju zraka ustaljena 
praksa, a ni bilo tako. Podatke zbira in 
računalniško obdeluje posebna skupi
na, ki sta jo imenovali Občina in KZE, 
delo pa poteka zelo neredno, največ
krat v razmerah, ko podatki ne morejo 
pokazati resnične stopnje onesnaže
nosti (nanje lahko vplivajo severni 
vetrovi, dež, vlaga...). Prav tako je ko
ličina zbranih podatkov premajhna, da 
bi si lahko ustvarili pravo sliko o de
janskem stanju. Skratka, kot so dejali 
člani WWF, ko je Občina pristala na 
nakup merilnih naprav, je opravila 
prvi in hkrati tudi edini korak na poti 
za izboljšanje življenjskih in bivanj
skih razmer v mestu.

Člani WWF so poudarili, da je tako 
zadržanje nesprejemljivo, zato name
ravajo ostreje ukrepati. Zaenkrat pre
verjajo, ali je mogoče upravne službe, 
ki so pristojne za varstvo okolja, prija
viti sodnim oblastem, saj ne izpolnju
jejo svoje dolžnosti oziroma opravljajo 
delo površno in nestrokovno. Obstaja 
pa še druga možnost, in sicer ta, da 
ministrstvo za okolje začasno ukine 
krajevne službe in samo preveri, ali je 
onesnaženje preseglo mejo z zakonom 
določenih vrednosti. V tem primeru bi 
šlo za namerno ogrožanje skupnosti, 
kar je tudi kaznivo dejanje.

V dolinski Galeriji Tor k la

Z likovno razstavo mladih 
začetek Junijskih večerov

Spomeniki in dvojezični smerokazi 
tarče novega pohoda črnih mazačev

Z odprtjem razstave mladinskega ex tempore, ki ga je dolinsko društvo 
Vodnik priredilo v sodelovanju z nižjo srednjo šolo S. Gregorčič, so se v sredo 
začeli letošnji sedmi Junijski večeri. »Za mladino je slikanje na odprtem gotovo 
naiučinkovitejši način opazovanja domačega okolja. Preris izbranega ostane 
aoizbrisno v spominu in postane v letih ključ za likovno udejstvovanje ali vsaj 
Zq spoštovanje domače arhitekture in njenega okolja.« S temi besedami je 
Pobudo opisal prof. Boris Zulian, ki je bil mentor letošnjega ex tempore. Le-ta je 
.°krat potekal v Prebenegu, izdelke sta pa ocenjevala domača likovna ustvar- 
lalca Stano Žerjal in Mitja Zonta. Najboljši bodo v Galeriji Torkla na ogled do 
^ junija, ko bo na vrsti zadnji koncert letošnjih Junijskih večerov. Odprtje 
ruzstave je popestril nastop pevske skupine dolinske srednje šole pod vod- 
stvom prof. Vihre Kodrič in ob spremljavi harmonikarja Andreja Sancina ter 
hudega dolinskega godca na diatonično harmoniko Andreja Kocjančiča.

Pozdravni nagovor je imel predsednik KD Vodnik Vojteh Lavriha, o likov- 
r‘‘u izdelkih in ocenjevanju pa je spregovoril Stano Žerjal. V sredo, 8. t. m., se 
0°do večeri nadaljevali v dolinski gostilni Pri studencu z literarnim večerom, 
Aq katerem bodo sodelovali Ervin Fritz, Tone Partljič, Milan Jesih in Miroslav 
‘'°šuta. (dam)

Kot neke vrste obred se ponavlja v 
vsakem predvolilnem obdobju! V noči 
med sredo in četrtkom so se običajne 
»črne nočne ptice« priklatile na pohod 
po Krasu in dale duška svojemu fana
tičnemu nacionalističnemu nagonu. 
Neznanci so oskrunili naravni spome
nik »Stene pod Tabrom« vsem žrtvam 
fašizma na Čolu (na sliki), pomazali so 
vrsto dvojezičnih napisov ter smeroka
zov v repentabrski in zgoniški občini 
(Gabrovec, Božje polje, Samatorca in 
Briščiki). S črno barvo so prekrili slo
venske napise, izzivalno pustili tudi 
svoj podpis s kraticami ilegalne mili
taristične skupine SAT in z napisom 
ovekovečili svojega moralnega očeta 
»duceja«. Očitno se mazači ob svojem

provokatorskem početju čutijo dokaj 
varne, saj doslej organi javne varnosti 
niti enkrat niso izsledili krivcev dese
tin podobnih »podvigov« in ti politični 
prenapeteži smatrajo tako obliko šču- 
vanja k narodnostni mržnji kot učin
kovito volilno propagando. Tako so 
užalili spomin tolikih žrtev črnega te
rorja in ranili čustva vseh iskrenih de
mokratov. Obe občinski upravi sta 
prijavili neznance z zahtevo, naj pri
stojni organi izsledijo krivce. Upajmo, 
da ne bo vse skupaj ostalo tudi tokrat 
le mrtva točka in da bodo vsaj sedaj 
preventivno poostrili nadzorstvo v na
ših vaseh.

(Ne)znani mazači so torej nadaljeva
li svoje delo, saj jih je očitno zelo mo-

^linister
fracanzaniv

ne bo sprejel 
sindikatov
ia vrc^an^a 0 načrtih za javna podjet- 
^ . ^nrlaniji-Julijski krajini med mi- 
m, rom za javno udeležbo Fracanza- 
dežm1, .s*nciikalnimi predstavništvi in 
bo p lrni upravitelji, kot kaže, še ne 
bo h Prav se je minister obvezal, da 
nijp ® ,sestanka prišlo še pred 10. ju- 
dek n ln ie iisk že pred dnevi dogo- 
čanj P°vedal in objavil koledar sre- 
s teme— sindikat uradno seznanjen 
izdala tdikalna zveza CGIL je zato 
'Zraža tls,^ovno sporočilo, v katerem 
Zaradi Za,skrbljenost oziroma protest 
hiej: takega zadržanja, ki je že na
dikat eresnosti- Poleg tega pa je sin- 
br?.oi P05^1 ministru Fracanzaniju 
ot,veš(w' V kateri ga sprašuje, ali je 
hačin nie Preko tiska postal edini 
katorjj 3 vzdrževanje stikov s sindi-

9°VorSneCaniu naj bi bil v prvi vrsti 
Zaposli Pusodobitvenih, finančnih in 
?.eiezarnVei^?1 načrtih za škedenjsko 
ii ih nria Silikat, deželni upravite-
razpravnaH ?niki vlade Pa bi morali
letiih v JulijskfkrajinL^ jaVnih P°d-

V spremstvu tajnika zunanjega ministrstva

Fausto Biloslavo je včeraj 
z letalom prispel v Rim

Neprijetna pustolovščina tržaškega 
fotoreporterja se je včeraj po skoraj 
šestih mesecih negotovosti srečno za
ključila. Okrog 16. ure popoldne je na 
rimskem letališču v Ciampinu pristalo 
posebno letalo, iz katerega je v sprem
stvu generalnega tajnika italijanskega 
zunanjega ministrstva Bruna Bottaia 
izstopil tudi Fausto Biloslavo. Na leta
lišču sta ga pričakala mati Grazia 
Štolfa, ravnatelj agencije Albatros, pri 
kateri je zaposlen fotoreporter, in raz
ne politične osebnosti, med katerimi 
lahko omenimo Craxija. Danes dopol
dne se bo Biloslavo sestal z rimskimi 
novinarji, popoldne pa bo prispel v 
Ronke. Kaže, da ga bo na poti iz Rima 
proti domu spremljal tudi poslanec 
Camber.

Mladi Tržačan, ki ga je pomilostil 
afganistanski predsednik Nadžibullah 
na osebno posredovanje predsednika 
Cossige, je se je vkrcal v letalo včeraj 
zjutraj ob 7. uri (v Kabulu je bila ura 
9.30). Vsekakor pa je Biloslavo že dan 
prej po skoro šestih mesecih znova 
svobodno zadihal. V sredo ponoči, ta
koj po izpustitvi, so ga namreč spre
mili na italijansko veleposlaništvo v 
Kabulu, kjer je prenočil.

Biloslavova mati do zadnjega tre
nutka ni mogla verjeti, da je njen sin 
spet prost. Zadnjič ga je videla no
vembra lani, ko je že drugič odpotoval 
v Afganistan. Ker mu tamkajšnje ob
lasti niso dovolile vstopa v državo, se 
je preoblekel v državnega vojaka, ne
moteno prestopil mejo in se odpravil v 
samo srce Kabula. Biloslavo se je nato 
pridružil odpornikom. Afganistanski 
vojaki so ga prijeli v bližini pakistan
ske meje, kjer je prišlo do spopada z 
gverilci. Vse svoje posnetke pa je bil 
Biloslavo že pred ujetjem izročil svo
jemu vodiču, tako da preiskovalci niso 
našli pri njem ničesar. Oblasti so ga 
dale zapreti v ječo Puli Čarki, kjer je 
moral počakati na proces. Marca so ga 
obsodili na sedem let zapora zaradi 
vohunjenja in ilegalnega vstopa v dr
žavo.

Agencijo Albatros Press Agency so 
pred štirimi leti v Milanu ustanovili 
trije desničarsko usmerjeni univerzi
tetni študentje, Grilz, Biloslavo in Mi- 
calessin. Politično je bil vsekakor naj
bolj zagrizen prav pokojni Almerigo 
Grilz, saj je bil pokrajinski tajnik Liste 
za Trst in občinski svetovalec MSI.

Sodno obvestilo 
Demjanjuku 
v izraelskem zaporu

Pred nekaj dnevi je bil ukrajinski 
zločinec Ivan Demjanjuk v zaporu 
Ayalon pri Tel Avivu uradno sezna
njen, da je tržaško sodišče začelo 
proti njemu sodno preiskavo. Tako 
poroča izraelski tednik Haolam 
Haze, ki dodaja, da je Demjanjuk 
obtožen namernih umorov v obre
menilnih okoliščinah, obtožba se na
naša pa na zločine, ki naj bi jih 
Demjanjuk zagrešil v Rižarni.

Demjanjuk, ki ga je posebno jeru
zalemsko sodišče obsodilo na smrt 
zaradi zločinov v uničevalnem tabo
rišču v Treblinki, čaka na izid prizi
va vrhovnemu sodišču. O njegovi 
domnevni prisotnosti v Trstu se je 
začelo govoriti pred nekaj leti. Te
daj je nek bivši jetnik Rižarne spo
znal v Ivanu Demjanjuku enega od 
rabljev Rižarne, njegovo pričevanje 
pa je, kot kaže, potrdil tudi bivši 
esesovski častnik Mintzberger, ki je 
izjavil, da je Demjanjuk prišel v Trst 
naravnost iz Treblinke. Po drugi 
verziji, pa je Demjanjuk po Treblin
ki delal v Sobiboru in Regensburgu.

Kakorkoli že, kaže, da je bil ob 
koncu vojne Demjanjuk zagotovo v 
Trstu, kjer je dobil potni list in od 
koder je nato odpotoval v Ameriko.

tilo, da bi obcestne table s krajevnimi 
imeni nosile tudi slovenske napise. V 
noči med torkom in sredo so se s čr
nim barvnim razpršilcem znesli nad 
tablami od Banov do Boljunca, v sredo 
zvečer pa so se odpravili na zahodni 
Kras. Od Opčin pa vse do Nabrežine 
so skušali izbrisati vse slovenske sle
dove in pskrunili obenem tudi spome
nika v Šempolaju in Praprotu, ter se 
podpisali s kratico SAT (Sguadra d'a- 
zione tricolore). Tudi Občina Devin- 
Nabrežina je vložila prijavoproti ne
znancem in mestni redarji so včeraj 
zjutraj fotografirali vse popackane 
table in spomenike.

Med oddajo Drugi Trst na Radiu 
Opčine je v sredo pozno zvečer, nekaj 
minut pred polnočjo, telefoniral v stu
dio mlad prenapetež, ki je spregovoril 
v imenu samozvane ilegalne organiza
cije SAT. Najprej se je pozanimal, če 
gre za oddajo v živo, nato pa izjavil 
(poslušalcem je bilo jasno, da bere), da 
so člani te skupine popackali vse dvo
jezične table in »spomenik partizan
skim morilcem«, nato pa hitro odložil 
slušalko.

Posebni seznam 
za poučevanje

Sindikat slovenske šole sporoča, da 
je do 20. junija odprt rok za vključitev 
novih prosilcev v posebni seznam štu
dentov na skrbništvu za poučevanje 
na slovenskih šolah.

Sedanje lestvice posebnega sezna
ma ostanejo v veljavi tudi za prihod
nje šolsko leto, tako kot ostale pokra
jinske lestvice suplentov (min. okr. št. 
64 od 4. 3. 88). Zato tistim, ki so že 
vključeni vanje, ni treba na novo vla
gati prošnje.

Informacije dobite na sedežu SSŠ, 
Ul. Carducci 8/II.

Zapustila nas je naša zlata 
mama, nona, sestra in teta

Kristina Zahar 
vd. Sedmak

Uro in datum pogreba bomo javili 
naknadno.

Žalostno vest sporočajo: hčerki 
Danila s Koradom, Darinka z Bori
som, ljubljena vnuka Tamara in 
Maks, sestre, brat in svak z družina
mi.

Boršt, Zabrežec, Katinara, Trst, 3. ju
nija 1988

Žalovanju svojcev se pridružuje 
Sergio z družino
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Kljub nekoliko muhastemu vremenu

Praznik češenj v Mačkoljah 
privabil številne obiskovalce

Praznik češenj nedvomno spada med tiste majske prireditve, ki jih mar
sikdo rad obišče. Kljub nekoliko muhastemu vremenu je letošnji Praznik 
češenj, ki ga že vrsto let prireja prosvetno društvo Mačkoije, uspel privabiti 
res lepo število ljudi. Poleg pestrega nedeljskega kulturnega sporeda, večer
ne plesne zabave z ansamblom Taims in bogato založenih kioskov seveda 
niso mogle manjkati češnje, ki so bile letos še posebno sočne in sladke.

Na kraju smrti dveh rojakov

Kriška delegacija v Val Canonici
Delegacija kriške vaške skupnosti, v 

kateri so bili predstavniki sekcije Vse
državne zveze partizanov-ANPI E. An
tončič, Športnega društva Mladina, 
sekcije upokojencev CGIL in sekcije 
KPI Josip Verginella, je pred kratkim 
obiskala Val Canonico pri Bresci, kjer 
sta med vojno padla rojaka Henrik 
Stefančič in Josip Verginella. Domači
ni in borčevske organizacije so tema

dvema Križanoma postavili spomeni
ka, ob katerih se vsako leto vrstijo 
spominske slavnosti. Krajša prireditev 
je bila tokrat v kraju Lumezzane, kjer 
je kot žrtev izdaje padel komandant 
tamkajšnjega garibaldinskega bataljo
na Josip Verginella, ki so ga po vojni 
odlikovali s srebrno kolajno za vojaš
ke zasluge.

Osnovna šola
"Marica Gregorič - Stepančič"
vabi ob 10-letnici poimenovanja 
učence, učitelje in prijatelje na

Zaključno 
šolsko prireditev

ki bo v jutri, 4. junija, ob 17. uri v 
šolskih prostorih.

koncerti

NARODNA IN ŠTUDIJSKA 
KNJIŽNICA V TRSTU

Ciklus OTROŠKE URICE v NŠK

VESOLJSKO JAJCE 
POLONCE KOVAČ 
PRISTANE V NŠK

Osnovnošolski otroci so vabljeni, 
da pridejo v NŠK, Ul. sv. Frančiš
ka 20/1, danes, 3. junija, ob 17. uri.

izleti
Verdi
Ciklus simfonične komorne glasbe

Nocoj ob 20.30 bo orkester gledališča 
Verdi pod vodstvom znanega italijanske
ga dirigenta Marcella PANNIJA izvajal 
skladbe Mozarta in Stravinskega. Vstop
nice so na razpolago pri blagajni gleda
lišča.

Društvo naravoslovcev in tehnikov 
Tone Penko vabi člane in prijatelje, da 
se udeležijo botanično-geološke ekskur
zije na Planinsko polje pri Rakeku, ki jo 
prireja Prirodoslovno društvo Slovenije. 
Ekskurzija bo v nedeljo, 5. junija. Odhod 
ob 7.30 izpred tramvajske postaje na Op
činah. Prevoz z lastnimi avtomobili.

Glasbena matica Trst - šolsko leto 
1987/88 - ZAKLJUČNE AKADEMIJE 
GOJENCEV GLASBENE MATICE, 
evangeličansko-luteranska cerkev, Trg 
Panfili, v torek, 7. junija 1988, ob 20.30 
BEATRICE ZONTA - klavirski recital. 
Na sporedu: L. van Beethoven, C. Saint- 
Saens, F. Liszt, G. Coral. Vabljeni!

Glasbena matica Trst - šolsko leto 
1987/88 - ZAKLJUČNE AKADEMIJE 
GOJENCEV GLASBENE MATICE, 
evangeličansko-luteranska cerkev, Trg 
Panfili v četrtek, 9. junija 1988, ob 20.30: 
Smiljana Gruden, David Puntel, Tamara 
Ražem, Eva Žafran - klavir: Aleksander 
Sluga - violončelo: Norina Dobrilla, Mar
tina Ozbič, Elena Parovel - flavta: Ales- 
sandro Samez, Dario Savron, David Žer
jal - harmonika, Alenka Bullo, Tea Košu
ta, Tamara Zajec - klavirska spremljava. 
Vabljeni!

razstave
V Kraški galeriji razstavljajo do 15. 

junija F. DEGRASSI, R. DE MATTIA, M. 
ISRAEL, N. LAURENI in E. ŽERJAL.

Na Pomorski postaji razstavlja do 5. 
junija likovnik ENNIO TEDESCHI.

V Galeriji Studio PHI (Ul. S. Michele 
8/1) bo do 19. junija na ogled fotografska 
razstava GAETANA ZANNIBONIJA.

V Ljudski knjižnici (Ul. Teatro Roma
no 7) bodo 11. junija ob 17.30 odprli fo
tografsko razstavo Fabia Balbija z naslo
vom "Sahara N'Ajjer".

V galeriji Cartesius (Ul. Marconi 16) 
bodo jutri ob 18.30 odprli razstavo likov
nikov HELGE CMELKE in ROBERTA 
SVOBODE.

Osnovna šola A. Gradnik vabi na 
ogled razstave risb in ročnih del, ki bo v 
nedeljo, 5. junija, od 9. do 12. ure ter od 
16. do 19. ure.

čestitke
Danes praznuje svoj 6. rojstni dan 

DAVID KOMAR. Vso srečo, zdravja in 
veliko uspehov v šoli mu želijo nona, 
nono, stric, teta in sestrična Tatjana.

Mladinski odsek SPDT priredi v ne
deljo, 5. junija,_ tradicionalni IZLET PO 
DOLINI GLINŠČICE za osnovnošolsko 
mladino iz tržaške pokrajine. Zbirališče 
bo ob 9. uri na glavnem trgu v Boljuncu 
ali ob 8.15 na Trgu Oberdan pred postajo 
openskega tramvaja. Izlet bo potekal po 
Dolini Glinščice do Botača ter do Jezera 
(botanični vrt, jama). Na travniku bo na
gradni poligon. Udeležencem se priporo
ča ustrezna obutev, hrana pa bo iz na
hrbtnika. V primeru slabega vremena iz
let odpade.

SPDT prireja v nedeljo, 19. junija, av
tobusni izlet na Platak in Snježnik ob 
priliki srečanja s PD Ilirska Bistrica in 
PD Kamenjak z Reke. Odhod ob 6. uri 
izpred sodnijske palače, Foro Ulpiano. 
Vpisovanje na ZSSDI.

šolske vesti
Osnovna šola Boršt vabi na večer z 

diapozitivi, ki bo danes, 3. junija, ob 20. 
uri v Srenjski hiši ter na razstavo ročnih 
del in likovnih izdelkov, ki bo v šolskih 
prostorih v nedeljo, 5. junija, od 10.30 do 
12.30 in od 17. do 20. ure ter v ponede
ljek, 6. junija, od 8. do 11. ure.

Osnovna šola F. S. Finžgar in otroški 
vrtec iz Barkovelj vabita na zaključno 
šolsko prireditev jutri, 4. t. m., ob 11. uri 
v prostorih barkovljanskega društva, Ul. 
Cerreto 12.

Celodnevna osnovna šola Mara Sam
sa - Domjo in Ivan Trinko-Zamejski - 
Ricmanje ter otroška vrtca iz Ricmanj 
in od Domja vabijo na zaključno šolsko 
prireditev danes, 3. t. m., ob 19.30 v Kul
turnem centrji A. Ukmar-Miro pri Dom- 
ju.

č ; -n
velika izbira avtoradiov 
najboljših znamk

UNIVERSALTECNICA
SPECIALIZIRANI SERVIS

TRST - Ul. Machiavelli 3v__ __________ ;

NOVI TRŽAŠKI TEATER - IL NUOVO TEATRO Dl TRIESTE
Danes, 3. junija, ob 20.30 v Kulturnem domu v Trstu

premiera
Boris Kobal in Sergej Verč v satiričnem kabaretu

OPROSTI, NE JURIŠ?
Sodelujejo: osvoboditelj Trsta Matija Koritinik-Andaluzija, kominlor- 

mist Gigi, partijec Anton Rebolj, šolnica gdč. Pizziga, praktikant na Pri
morskem dnevniku Marietto, čast. gospod Marjan Hlebce, prof. Joža Pir- 
hovec, Samo Pahor in drugi.

Ponovitvi v Kulturnem domu v Trstu: jutri, 4. junija, ob 20.30, v nede
ljo, 5. junija, ob 18. uri

Vstopnice so v predprodaji pri blagajni Kulturnega doma od dne 10. do 
12. ure in eno uro pred pričetkom predstave.

GODBENO DRUŠTVO NABREŽINA
prireja jutri, 4., in v nedeljo, 5. junija, na igrišču Sokola v Nabrežini

praznik godbe
Jutri, 4. junija, ob 17. uri odprtje praznika, ob 18.30 koncert Godbe iz Ricmanj 
in Godbenega društva Nabrežina, ob 20.30 ples z ansamblom Pomlad.
V nedeljo, 5. junija, ob 17. uri odprtje praznika, ob 18. uri koncert Godbe San 
Michele iz Tržiča, ob 20.30 ples z ansamblom Pomlad.
Delovali bodo dobro založeni kioski. V primeru slabega vremena

bo praznik tudi v ponedeljek, 6. junija.

GLASBENA
MATICA

TRST

Šolsko leto 1987/88

Zaključne akademije 
gojencev Glasbene matice
Evangeličansko-luteranska 

cerkev. Trg Panfili
danes, 3. junija 1988, ob 20.30 

Milena Kovacich, Varka Kozlo
vič, Marko Sancin, Marko Ozbič, 
Jana Radovič - klavir 

Ambra Cossutta, Erik Žerjal - 
violina

Barbra Briščik, Tanja Carli, 
Massimiliano Viola - kitara 

Alessandro Samez, David Žerjal
- harmonika
Martina Ozbič Catrina Gozzi -
flavta, kjunasta flavta

Marko Ozbič - klavirska spre
mljava

Vabljeni!

razna obvestila
Tečaj "Priprava na poroko-zakon" se

bo vršil dne 6., 8., 10., 13. in 15. junija, ob 
20. uri v Sežani v župnišču (Ul. 28. av
gust 4) in vsako soboto (7 predavanj), ob 
19. uri v Kopru v Rotundi, Ul. Izolska 
vrata. Sodelujejo zdravniki, zakonski 
pari in duhovniki. Kdor se poroči, naj ne 
odlaša na zadnji mesec pred poroko!

Podporno društvo v Rojanu vabi na 
97. REDNI OBČNI ZBOR, ki bo v nede
ljo, 5. junija, ob 9.30 v prvem in ob 10. uri 
v drugem sklicanju v prostorih v Ul. 
Apiari v Trstu (Rojan). Dnevni red: 1. 
predložitev letnega obračuna 1987, 2. 
diskusija, 3. razno.

kino
ARISTON - 16.30, 22.00 II pranzo di Ba- 

bette, dram., Danska 1987: r. G. Axel; i. 
S. Audran, B. Federspiel.

EXCELSIOR I - 18.00, 22.00 AlTimprov- 
viso uno sconosciuto, i. Diane Lane,

EXCELSIOR II - Dvorana rezervirana.
NAZIONALE IV - 16.30, 22.15 Un mer- 

coledi da leoni, dram., ZDA 1982: r. 
John Milius; i. Jean-Michael Vincent, 
William Katt.

NAZIONALE I - 16.30, 22.00 Tutto guel- 
la notte, kom., ZDA 1988: r. Ch. Co- 
lumbus; i. E. Shue, K. Coogan.

NAZIONALE II 16.30, 22.15 Strike com- 
mando, i. Reb Brown.

FENICE - 18.30, 22.15 La regina della 
notte, erot., □

GRATTACIELO - 16.30, 22.15 Ceneren- 
tola, ris., prod. Walt Disney.

MIGNON - 16.30, 22.15 Stregata dalla 
Luna, kom., ZDA 1988: r. N. Jewison: i. 
Cher, N. Cage.

EDEN - 16.00, 20.00 Folli passioni d'a- 
more, porn., □ □.

NAZIONALE III - 16.30, 22.15 Un desi- 
derio bestiale, porn.,

VITTORIO VENETO - 16.30, 22.10 Rus- 
sicum - I giorni del diavolo, akcij., It. 
1988: r. P. Sguitieri; i. T. VVilliams, R.

CAPITOL - 16.15, 21.45 Uultimo impe- 
ratore, dram., It./ZDA 1987, 203': r. 
Bernardo Bertolucci; i. John Lone, 
Joan Chen.

TRŽAŠKI
PARTIZANSKI
PEVSKI
ZBOR

Nocoj ob 19. uri bo v 
Partizanskem domu v Bazovici

vaja z orkestrom: ob 20.30 skupna 
vaja z zborom in solisti: ob 21. uri

kratek koncert
delegacij sovjetskih mornarjev
ki se nahajajo v našem pristanišču.

včeraj - danes
Danes, PETEK, 3. junija 1988

KAREL
Sonce vzide ob 5.18 in zatone ob 20.48 

- Dolžina dneva 15.30 - Luna vzide ob 
24.13 in zatone ob 7.41.

Jutri, SOBOTA, 4. junija 1988
FRANC

PLIMOVANJE DANES: ob 6.09 naj
nižje -63 cm, ob 13.09 najvišje 30 cm, ob 
18.11 najnižje -2 cm, ob 23.38 najvišje 37 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
20,2 stopinje, zračni tlak 1014,4 mb, na
rašča, brezvetrje, vlaga 65-odstotna, nebo 
rahlo pooblačeno, morje skoraj mirno, 
temperatura morja 20,1 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Denis Fontanella, Car- 

lo Cavani, Etienne Marie Agbedjro, De
jan Faraglia, Andrea Cressi.

UMRLI SO: 77-letni Alessandro Becci, 
57-letni Paolo Balbi, 92-letna Maurilla 
Hirn vd. Lago, 78-letni Stanislao Mlakar, 
81-letni Elisa Monticco, 84-letna Fausta 
Serin por. Pergolis, 87-letna Caterina 
Barzelogna vd. Fideli, 32-letna Laura 
Pressacco, 82-letni Oliviero Sestan, 86- 
letna Jolanda Passeri vd. Lucarini.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN

Od ponedeljka, 30. maja, do sobote,
4. junija 1988

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Trg S. Giovanni 5, Trg sv. Jakoba 1, 

Ul. Soncini 179 (Skedenj), Ul. Revoltella 
41.
FERNETIČI (tel. 416212), SV. ROK, Maz
zinijev drevored (Milje) (tel. 271124) - 
samo po telefonu za najnujnejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Trg S. Giovanni 5, Trg sv. Jakoba 1, 

Ul. Soncini 179 (Skedenj), Ul. Revoltella 
41, Trg Garibaldi 5, Ul. delLOrologio 6.

FERNETIČI (tel. 416212), SV. ROK, 
Mazzinijev drevored (Milje) (tel. 271124) 
- samo po telefonu za najnujnejše prime-

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Trg Garibaldi 5, Ul. delLOrologio 6. 
FERNETIČI (tel. 416212), SV. ROK, 

Mazzinijev drevored 1 (Milje) (tel. 
271124) - samo po telefonu za najnujnejše 
primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

/ ~ \
uelika izbira avtoradiov 
najboljših znamk

UNIVERSALTECNICA
SPECIALIZIRANI SERVIS

TRST - Ul. Machiavelli 3
\___________ ______________/

razne prireditve
OPZ in MPZ VESELA POMLAD vabi

ta na 7. PRAZNIK MLADIH PEVCEV v 
Finžgarjev dom na Opčine. Jutri, 4. juni
ja, ob 20.30 bo v dvorani koncertni na
stop priznanih mladih glasbenikov 
GLASBENE MATICE iz Trsta ter MPZ 
in DPS VESELA POMLAD. V nedeljo, 5. 
junija, ob 16. uri bo na prostem kulturno- 
zabavna prireditev, pri kateri bodo sode
lovali: OPZ in MPZ ZVONČEK z Repen- 
tabra, otroška folklorna skupina iz Trebč, 
svetovni prvak v igranju na diatonično 
harmoniko Zoran Lupine, ansambla 
ZVEZDE in TAIMS, iluzionist Roman 
Frelih ter domača zbora. Med sporedom 
bo nagradno žrebanje.

SKD Barkovlje, Ul. Cerreto 12, vabi na
2. SREČANJE PEVSKIH ZBOROV v ne
deljo, 5. junija, ob 18. uri. Nastopajo: 
MPZ Vasilij Mirk - Prosek-Kontovel, 
ŽPZ Grbec iz Škednja ter MePZ Krka iz 
Novega mesta.

KD I. Grbec - Škedenj priredi jutri, 4. 
junija, ob 20.30 SPOMIN NA BODOČ- 
NOŠT. Gostuje mladinska skupina P. 
Tomažič pod vodstvom Pie Cah. Vablje
ni!

KD Valentin Vodnik - 1978/1988 pri
redi 7. JUNIJSKE VEČERE v Dolini do 
24. junija. V sredo, 8. junija - Gostilna Pri 
studencu, večer umetniške besede (Fritz, 
Jesih, Partljič, Košuta)- Koncerti - cer
kvica sv. Martina; v petek, 10. junija - 
DPZ Vesna iz Križa; v petek, 17. junija - 
Zbora Mladinskega centra Claret iz Tr
sta; v petek, 24. junija - MePZ Milan Per- 
tot iz Barkovelj. Začetek posameznih pri
reditev ob 21. uri. Vabljeni!

ŠD Mladina - baletni odsek priredi 
jutri, 4. junija, ob 20.30 v Domu A. Sirk v 
Križu ZAKLJUČNI LETNI NASTOP.

PD Slovenec s sodelovanjem vinog
radnikov iz Boršta in Zabrežca priredi v 
Hribenci XVIII. PRAZNIK VINA. Jutri, 4. 
t. m., od 20.30 dalje ples z ansamblom 
Taims, v nedeljo, 5. t. m., od 17.30 kon
cert pihalnega orkestra Breg, nastop sku
pine Glas harmonike KD Venturini ter 
splet plesov folklorne skupine Stu ledi, 
od 20.30 dalje ples z ansambom Taims, v 
ponedeljek, 6. t. m., od 20.30 dalje ples z 
ansamblom Pomlad. Vabljeni!

Športna šola Trst prireja v sodelova
nju z deželnim sedežem RAI - postaja 
Trst A, s Slovenskim stalnim gledališčem 
in s Pontecom TV Koper OTROŠKI 
KVIZ "KAJ VEŠ - KAJ ZNAŠ". Režija: 
Boris Kobal, sodelujejo: Maja Blagovič, 
Vladimir Jurc, ansambel Happy day in 
čarodej Vikj, scenarij: Marko Sosič in 
Marjuča Offizia. Prireditev bo v sredo, 8. 
t. m., ob 18. uri v Kulturnem domu.

____________ prispevki_____________

Ob 5. obletnici smrti dragega očeta oz. 
soproga Marija Kralja darujeta hči in 
žena 20.000 lir za vzdrževanje spomenika 
padlim v NOB v Trebčah, 20.000 lir za 
godbo V. Parma in 20.000 lir za Sklad M- 
čuk.

V spomin na dragega očeta daruje 
Nadja z družino 50.000 lir za KD Rdeča 
zvezda.

___________mali oglasi
OSMICO je v Zgoniku na št. 15 odprl 

Marjo Milič. Toči pristno belo kapljico 
in teran.

DANES, 3. t. m., odpre osmico Kocjančič 
v Prebenegu.

OSMICO je odprl Venceslav Legiša v 
Mavhinjah.

OSMICO je odprl Igor Milič v Saležu. 
Toči belo in črno vino.

OSMICO so odprli pri "Batkovih" v Rep* 
nu št. 32. Točijo belo vino in teran.

PRODAM vespo PX 125, letnik 1984, 
cena po dogovoru. Tel. na št. 251016 ob 
večernih urah.

PRODAM vespo 125 PX E, letnik 1984, v 
odličnem stanju. Tel. na št- 
0481/884077 v večernih urah.

HIŠNA POMOČNICA išče honorarno 
delo ob četrtkih in sobotah. Tel- 
822103.

PRODAM A 112 autobianchi, letnik 1981' 
v dobrem stanju. Tel. 0481/882380.

BIOENERGIJA - DA NE BO BOLELO ' 
Alternativna metoda zdravljenja, s ka
tero beležimo odlične rezultate Prl 
nervozah, depresijah, revmatičnih obo
lenjih, obolenjih hrbtenice, čirih na že' 
lodcu in dvanajstniku... Štefanova uj- 
25, Ljubljana, tel. 003861/559467, od 1°- 
do 19. ure - ob delavnikih.

PRODAM hišo v Nabrežini Center št. 82, 
na ogled vsak dan.

NA PROSEKU dam v najem dva prosto' 
ra (42 oz. 29 kv. m) primerna za ura 
ali podobno dejavnost. Klicati ob de
lavnikih (razen torka), tel. 225214 0 
18. do 20. ure. ,

17-LETNI FANT s končanim prvim j6 
nikom natakarske šole (IRFOP) n^nj 
išče delo za poletno sezono. Te - 
910747. v

GOSTILNO V PREBENEGU dajem 
najem. Tel. ob uri ■ obedov na 
231741. . .„

HIŠO v Sežani: pritličje, nadstropje 
klet, skupaj 65 kv. m in 60. kv. m v 
prodam. Tel. 003861/571643.

LUMIERE FIGE - 18.40, 22.00 Pink Floyd 
the wall, r. Alan Parker.

ALCIONE - 16.00, 22.10 Peter Pan, ris.; 
prod. Walt Disney.

RADIO - 15.30, 21.30 Una donna scanda- 
losa, porn., □ * 18

Prepovedano mladini' pod 14. letom □ -
18. letom □ □

Oglasni oddelek
sprejema oglase in razna obvestila 

vsak dan od 8. do 13. ure 
po tel. 7796-611

menjalnica
Ameriški dolar......................... 1273.—
Nemška marka ....................... 741.—
Francoski frank....................... 218.—
Holandski florint .................... 661.—
Belgijski frank......................... 35.—
Funt šterling............................. 2310.—
Irski šterling............................. 1950.—
Danska krona........................... 192.—
Grška drahma ......................... 8,50
Kanadski dolar ....................... 1000.—

2. 6. 1988-

Japonski jen......................
Švicarski frank ................ 890''

105-''
201-''

Švedska krona..................

.... 990-,

.................... u,^

BČiKB BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

Telet.: Sedež 04°'617?31 
Agencija Domjo g1i
Agencija Rojan
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filmi na tv zaslonu kinoatelje

PASJI DNEVI — S.O.B., ZDA 1981.
Režija in scenarij: Blacke Edwards. Igrajo: Julie An- 

drews, VVilliam Holden, Richard Mulligan, Marisa Be- 
renson.

Drevi, 3. junija, ob 22.25, na RTV Ljubljana.
Črna komedija. Ameriški režiser Blake Edwards (1922) 

je v svoji nekratki karieri posnel preko 30 filmov različnih 
žanrov, od vesterna do vohunskega filma, a najbolj se je 
uveljavil kot avtor svojsko prijetnih, zbadljivih, šokantnih 
in tudi prefinjenih, tako rekoč sofisticiranih komedij. O tem 
pričajo njegove številne uspešnice: ironično odmaknjeni 
Zajtrk pri Tiffanyju (1961), razdražljivi HolIywood party 
(1968), novejši Viktor Viktorija (1983) in nenazadnje njegov 
posrečeni filmski ciklus o Pink Panterju, kjer je z neza
menljivim humorjem nastopal Peter Sellers.

V S.O.B. (ki je kratica za ameriško kletvico "Son of 
Bitch'j pa je Edwards z neverjetno srečno roko ujel vso 
zatohlost in zakulisno pokvarjenost hollywoodske tovarne 
sanj. Nekdaj zelo uspešni in priljubljeni režiser-producent 
se znajde na robu katastrofe, ekonomskega in življenjskega 
propada, zato hoče po vsej sili narediti samomor, sredi 
splošne brezbrižnosti in cinizma nekdanjih družabnikov. Le 
nekaj naj ožjih prijateljev ga skuša rešiti iz depresije in ga z 
veselico (pravo orgijo!) odtegniti od njegove nore odločitve.

UČNA LETA IZUMITELJA POLŽA, Slovenija 1982.
Režija: Jane Kavčič. Igrajo: Miha Petrovčič, Manja 

Vrenko, Tina Šubic, Janez Hočevar, Marjeta Gregorač.
Jutri, 4. junija, ob 16.55, na RTV Ljubljana.
Mladinski. Polž, kot ga imenujejo vrstniki, se strastno in 

z dokajšnjo iznajdljivostjo ukvarja z raziskovanjem pridobi
vanja električne energije. V njegov »izumiteljski« talent 
verjamejo predvsem mati, zaljubljena sošolka Hajka ter pri
jatelj Fitipaldi, ostali pa, od očeta do predstojnikov, so. kar 
Precej skeptični. Pred končnim preizkusom se Polževa apa
ratura klavrno pokvari in raztrešči; in s tem je, vsaj tako se 
zdi, v družinskem stanovanju poskusov konec... Pa je res 
konec?

Jane Kavčič, letnik 1923, je skupaj z Jožetom Galetom 
najbolj ploden in uspešen avtor slovenskih mladinskih fil
mov, pomislimo le na biserčke kot sta Nevidni bataljon 
(1967) in Sreča na vrvici (1977), in skozi mladinsko proble
matiko obravnava na prijeten in dopadljiv način sodobne 
Probleme slovenske oziroma jugoslovanske družbe.

IL DOPPIO SOGNO DEI SIGNORI X — Dvojni sen gos
podov X, Italija 1980.

Režija: Anna Maria Tato. Igrajo: Sandra Milo, Vitto- 
fio Mezzogiorno, Lucio Villari.

V ponedeljek, 6. junija, ob 23.45, na Italia 1.
Psihološki. Najbolj »demencialna« oddaja na italijan

skem televizijskem omrežju (mislimo seveda na zadnji 
Umotvor domiselnega Antonia Riccija UAraba Penice) 
Predlaga že nekaj tednov svojim najzvestejšim »fansom« 
ciklus, nenavadnih in čudaških filmov. Ti so na sporedu 
vsak ponedeljek, seveda takoj po omenjeni oddaji.

Tokrat je na vrsti nekoliko presenetljiv, »sanjski« prve
nec mlade italijanske avtorice. Neznani »on« in »ona« se 
slučajno srečata na vlaku in v sugestivnem pogovoru razgr
neta splet videnj, občutkov, razmišljanj o neštetih možnos
tih spreminjanja stvarnosti. Izvrsten igralski nastop izkuše
nih Sandre Milo in Vittoria Mezzogiorna dopolnjujejo sli

kovita fotografija Luciana Tovolija ter animirani vložki 
Emme Bellaviste in Magdala Mussia.
ERA NOTTE A ROMA — Bila je noč v Rimu, It. 1960.

Režija: Roberto Rossellini. Igrajo: Giovanna Ralli, 
Leo Genn, Sergej Bondarčuk, Hannes Messemer, Renato 
Salvatore.

V torek, 7. junija, ob 0.35, na RAI 2.
Vojni. Trije vojni zaporniki pobegnejo iz nemškega la- 

gerja za zavezniške oficirje in najdejo zatočišče pri rim
skem dekletu, ki jih skrije na neko podstrešje. Gizdalinski 
Amerikanec, flegmatični Anglež in lirično razpoloženi Rus 
(tega pooseblja znani igralec in režiser Sergej Bondarčuk), 
vsi trije so naravnost očarani od temperamentnega značaja 
in sveže lepote Giovanne Ralli. V vlogi ljubosumnega zaro
čenca pa je tudi ostal nepozaben nastop Renata Salvatoreja, 
ki je pred kratkim umrl.

Rossellini, avtor Rima, odprto mesto in Paisd, se je z 
domotožjem vrnil k najbolj priljubljenim temam italijan
skega neorealizma; petnajst let po koncu vojne so se mnoge 
rane zacelile, a utopija skupnega, internacionalističnega in 
obče složnega nastopa proti barbarstvu nekega režima in 
fanatizma še tli in živi v spominu neke skupne noči v 
Rimu...
PSVCHO, ZDA 1961.

Režija: Alfred Hitchcock. Igrajo: Antony Perkins, Ja- 
net Leigh, Vera Miles, John Gavin.

V sredo, 8. junija, ob 23.30, na Italia 1.
Srhljivka. Mlada avtomobilistka se po naključju ustavi v 

samotnem motelu in je tu žrtev neznanega morilca, ki jo 
okrutno umori, medtem ko je nesrečnica pod prho. Na kraj 
strašnega zločina prideta še zaročenec in sestra umorjenega 
dekleta, ki začneta poizvedovati in raziskovati, kdo naj bi 
jo ubil...

Film je gotovo eno najbolj znanih del »mojstra grozljiv
ke«, hkrati je Psycho pravcati klasik tega žanra. Hitchcock 
je z neverjetno natančnostjo zgradil sekvenco o perver
znem umoru pod prho in tudi nadalje je sestavil z izredno 
psihološko učinkovitostjo nadvse napeto igro ugibanj, sum
ničenj in odkritij. Res presunljivo deluje glavni protagonist, 
shizofreni dolgin, ki ga nevrotično igra Antony Perkins.

IL DISCENDENTE Dl GENGHIZ KHAN (Tempeste sulT- 
Asia) — Potomok Čingiškana — Potomec Džingiskana, 
SZ 1929.

Režija: Vselovod L Pudovkin. Igrajo: V. Inkižinov, A. 
Dedinčev, L. Belinskaja, A. Sudakevič.

V četrtek, 9. junija, ob 0.30, na RAI 2.
Zgodovinski. RAI 2 nadaljuje s svojim četrtkovim noč

nim ciklom, ki je posvečen sovjetskemu filmu 20. in 30. let 
in ki obsega dela Dzige Vertova, Abrama M. Rooma, ome
njenega Vselovoda I. Pudovkina in še nekaterih drugih av
torjev.

Mongolskega pastirja obsodijo na smrt, nato pa ga zara
di »višjih interesov« spoznajo kot »potomca Džingiskana« 
ter ga imenujejo za cesarja. Gre seveda le za formalno 
imenovanje, saj bi moral igrati vlogo slamnatega moža, 
toda nekdanji »pastir« se ne pusti preslepiti in kliče k upo
ru proti sovražniku vse ljudstvo.

Zgodovinska predloga služi Pudovkinu le kot pretveza 
za vse bolj ambiciozno delo, ki je hkrati sugestivna doku
mentarna študija o življenju Mongolcev in tudi prizadet 
pamflet proti izkoriščanju malih narodov od zavojevalnih 
kolonialističnih režimov.

Pripravlja: 
Boris Devetak

Nove plošče

Ivano Fossati - La pianta del te
Nihče ne ve, kod se je zadnje 

čase potepal Ivano Fossati. Nihče 
ne ve, zato vsi molčijo. Kje pa je 
tisti Fossati, ki je nekdaj zagrizeno 
in agresivno prepeval svojo uspeš
nico La mia banda suona il rock? 
Ni ga več, prelevil se je v pesnika, 
ki se pravkar spoprijema z eksi
stencialno krizo. Vrsto malih pro
blemov, ki mu očitno niso tuji, je 
Fossati uglasbil in posnel. Teksti 
jasno izražajo posebno vzdušje ne- 
sigurnosti, ki je prisotno v vseh 
motivih, oblikovanje melodij pa 
ostaja nespremenjeno, še vedno v 
tipičnem Fossatijevem stilu, ki ga 
brez skrbi dobro poznate.

Zakaj naslov La pianta del te? 
Marsikdo se sprašuje, kaj je hotel 
Fossati s tem povedati, vendar pra
vega odgovora ni. Album vsebuje 
vsemogoče. Kantavtor obravnava 
namreč kočljiva zgodovinska ob
dobja, ki še marsikoga skelijo, go
vori o politiki, poje o ljubezni, 
izpoveduje svoje tegobe, težave 
človeka, ki so ga utrudile in razo
čarale krivice, napoštenosti, seda
njost.

Doslej smo bili vajeni Fossatija 
kot kantavtorja, ki je s svojo glasbo 
vlival moč in izražal dokajšnjo ag
resivnost. Ta album je popolnoma 
različen, precej bolj pesimističen in

življenjsko občuten. Priredbe so se
veda odlične, še dodatni lesk pa 
nudi albumu sodelovanje uglednih 
gostov, kot so De Andre, De Grego- 
ri, Una Ramos, Teresa De Sio. Iz 
vsega naštetega je jasno, da je izde
lek odličen in dobro naštudiran al
bum.

Pesmi so naslednje: La pianta del 
te, Terra dove andare, Liiomo coi 
capelli da ragazzo, La volpe, La pi
anta del te (II parte), Ouesti posti 
davanti il mare, Le signore del 
pontelance, Chi guarda Genova, 
La costruzione di un amore, Caffe 
lontano.

X--------------------------------------------------------------
Glasovnica za Vročih 10

Ime in priimek:..:............................................................................................................................

Naslov:....................................... .............. ........................................................................................

Glasujem za:...................................................................................................................................

Moj predlog:................................................................ ................... ............... >..............................

Bralci Primorskega dnevnika ali Primorskih novic na Tržaškem’in Goriškem naj 
pošljejo glasovnice na naslov: Primorski dnevnik, Ul. Montecchi 6, 34137 Trst; 
bralci obeh časopisov v Sloveniji pa na naslov: Primorske novice, OF 12, 66000 
Koper. Vsi naj pripišejo oznako »Vročih 10«.

r~ inii min današnji televizijski in radijski sporedi
0£I RAI 1
^•15 Inf. oddaja: Uno Mattina 
9.35 Variete: Dadaumpa

10.30 Dnevnik
10.40 Rubrika: Okrog nas
11.30 Nadaljevanka: Jack London 
11.55 Vreme in dnevnik
2.05 Variete: Fronto... e la Rai?

13-30 Dnevnik
Dnevmk - tri minute

14.00 Fronto... e la Rai? (2. del)
1-15 Glasbena oddaja: Discoring
13.00 Kulturne aktualnosti: L'Aquilone 
b-00 Otroška oddaja: Big!, vmes risan-
,, ke in igre

i-55 Rubrika: Danes v Parlamentu 
dnevnik - kratke vesti 

1q t Kviz: Parola mia 
19 a ^ukriKa: Knjiga - prijateljica 
2n n Almanah, vreme in dnevnik 

'30 Variete: Di che vizio sei? (vodita 
•v-,, Gigi Proietti in Milva)
§■15 Dnevnik
23 is Aktualno: Immagina

15 Nočni rock z Davidom Byrnom 
0 Dnevnik in vreme 

•30 Rubrika: Monografije - Zgodba 
parov in poklicev

^ RAI 2
8.00 Prva izdaja in telovadba
9.00 Matineja: Italija se prebuja

10.00 Rubrika: V dobrem počutju
11.00 Dnevnik - kratke vesti
11.05 Tečaj angleščine
11.30 Kviz: Paroliamo
11.55 Variete: Mezzogiorno e...
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.40 Nadaljevanka: Ouando si ama
14.30 Dnevnik in športne vesti
15.00 Glasbena oddaja: D.O.C.
15.40 Kolesarstvo: 71. dirka po Italiji
17.00 Dnevnik - kratke vesti
17.05 Rubrika o zdravju in lepoti
18.30 Dnevnik - športne vesti
18.45 Nanizanka: Cuore e batticuore
19.45 Dnevnik in športne vesti
20.30 Film: Ouinto potere (dram., 

ZDA, 1976, r. Sidney Lumet, i. 
Faye Dunaway, Robert Duvall)

22.20 Dnevnik
22.30 Filmska oddaja: Totojev planet
23.30 Dnevnik - zadnje vesti 
23.50 Aktualna oddaja: Aids (9. del)
0.30 Film: L'erba del vicino e sempre 

piu verde (kom., ZDA 1961, r. 
Stanley Donen, i. Cary Grant)

RAI 3
10.00 Informativna oddaja: Meridiana 

- Otrok bodočnosti, (11.00) Živo 
okolje

12.00 Šport: tenis, turnir Roland Gar- 
ros (iz Pariza)

14.00 Deželne vesti
14.30 Šport: tenis, turnir Roland Gar- 

ros (iz Pariza)
17.30 Športni dnevnik: Derby (pripra

vil Aldo Biscardi)
19.00 Vreme in dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 Kolesarstvo: 71. dirka po Italiji, 

(povzetki 12. etape)
20.00 Aktualna oddaja: Otrok šolar, 

otrok meščan - Izkušnja izven- 
šolske delavnice (pripravil Mau- 
ro Gobbini, 2. del)

20.30 Aktualno: Telefono giallo - Pok
lic gospoda Alda Semerarija (od
govarja Corrado Augias, po za
misli Lia Beghina, glasba Romo- 
la Grana, 1. del)

22.00 Dnevnik - večerne vesti
22.05 Aktualno: Telefono giallo (2. del)
23.15 Rubrika: 20 let prej
24.00 Dnevnik

IT RTV Ljubljana
10.00 TV Mozaik. Tednik
11.00 Mednarodna obzorja
16.35 Video strani
16.50 TV Mozaik. Tednik (pon.)
17.50 Nadaljevanka: Grizli Adams (18. 

del)
18.15 Izobraževalno-dokumentarni 

program
18.45 Risanka
19.00 Vreme in Obzornik
19.13 TV Okno in Zrno
19.30 Dnevnik in vreme
20.00 Zrcalo tedna
20.20 Nad.: Gospa Monsorojska (6. del)
21.20 Dokumentarec: Prvi raj (Odprtje 

Sueškega prekopa je omogočilo 
500 vrstam morskih živali, da so 
prišle iz Rdečega morja v Sredo
zemsko. Izsuševanje močvirij in 
požiganje gozdov spreminjajo 
podobo Sredozemlja. Je morda 
to zadnji pogled na Prvi raj?; 4. 
in zadnji del)

22.10 Dnevnik
22.25 Film: Pasji sinovi (kom., ZDA 

1981, r. Blake Edwards, Julie 
Andrews, William Holden)

G CANAI
7 °0 Rubrika:
, Italija
9 nn ^isanke 
9 hn Nanizanki 

0 Nadaljeva
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(dram.,
VJU

K« N«S
Nan.

20'30 Sn:Cc
me (dr 
1985, r.
V ,Sigr

^ “S
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cabiii,
sPeciale

[ ^ RETEdUATTRO
8.30 Nanizanka: La grande 

vallata
9.15 Film: Quasi una truffa 

(kom., VB 1959, r. Guy 
Hamilton, i. James 
Mason)

11.00 Nan.: Štrega per amo
re, 11.30 Giorno per 
giorno, 12.00 La picco- 
la grande Neli, 12.30 
Vicini troppo vicini

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
Ciao, vmes risanke F16 
la piccola Robinson, 
Mimi, Isidoro & Ding- 
bat

14.30 Nadaljevanke: La val- 
le dei pini, 15.30 Gosi 
gira il mondo, 16.30 
Aspettando il domani, 
17.15 Febbre damore

18.15 Kviza: Cest la vie, 
18.45 Gioco delle cop- 
pie

19.30 Nanizanka: Quincy
20.30 Film: La presidentessa 

(kom., It. 1977, r. Lucia
ne Salce, i. Mariangela 
Melato, Johnny Dorel-
li)

22.30 Aktualna oddaja: Novi 
svet

23.25 Aktualno: Kal nasilja - 
Družba brez srca

0.10 Nan.: Vegas, 1.05 Mis- 
sione impossibile, 2.00 
Adam 12

ITALIA 1________
8.30 Nanizanke: L'uomo da 

sei milioni di dollari, 
9.25 Wonder Woman,
10.20 Kung Fu, 11.20 
Agenzia Rockford,
12.20 Charlie's Angels,
13.20 Arnold 

13.50 Variete: Smile
14.20 Glasbena oddaja: Dee- 

jay Television
15.00 Nanizanka: Hardcas- 

tle & McCormick
16.00 Otroška oddaja: Bim 

bum bam, vmes risan
ke Candy Candy, 
Ghostbusters, Cle- 
mentine

18.00 Nanizanke: Hazzard, 
19.00 Chips 20.00 Una 
per tutte, tutte per una

20.30 Film: Urban Cowboy 
(kom., ZDA 1980, r. Ja
mes Bridges, i. John 
Travolta, Debra Win- 
ger)

23.10 Film: Nick lo scatena- 
to (kom., ZDA 1984, r. 
Bob Clark, i. Sylvester 
Stallone, Dolly Parton)

1.30 Nanizanka: La strana 
coppia

IgMgM telepadova

12.30 Nadaljevanka: I Ryan
13.30 Risanke
14.15 Nadaljevanke: Una 

vita da vivere, 15.00

Dancing Days, 16.30 
Piume e paillettes

17.00 Nan.: La fattoria dei 
giorni felici

17.30 Risanke
19.30 Nan.: Gunsmoke
20.30 Film: I figli... so’ piez- 

ze'e core (dram., It. 
1981, r. Alfonso Bres
cia, i. Mario Merola, A. 
M. Ackermann)

22.30 Kviz: Colpo grosso
23.30 Šport: boks 

0.30 Film

^ ^ TELEFRIULI
15.30 Risanke
16.00 Glasbena oddaja: Mu-

18.15 Nadaljevanka: Felici- 
ta

19.00 Dnevnik
19.30 Rubriki: Dan za dnem, 

20.00 Zelena dežela
20.30 Nanizanka: Wagner
21.30 Dnevnik
22.00 Volitve '88: Soočanje 

strank
22.30 Dnevnik
23.00 Rubrika: Dan za dnem
23.30 Dražba
24.00 Rubrika: Il salotto di 

Franca
0.30 Informativna oddaja: 

News dal mondo

TELEOUATTRO
(Se povezuje s sporedi Italia 1)
Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro 
po naše, (7.40) Pravljica; 8.00 Deželna 
kronika; 8.10 Na goriškem valu; 9.00 
Za vakogar nekaj; 10.00 Pregled dnev
nega tiska; 10.10 S koncertnega reper
toarja; 11.30 Zbornik: Umetnost in kul
tura; 13.20 Primorska poje 88; 13.40 LP 
tedna; 14.00 Deželna kronika; 14.10 Ot
roški kotiček: Pisani svet; 14.30 Glas
bene skice; 15.00 Roman: Vojna in mir; 
15.15 Zbornik (2. del); 15.30 Osebno je 
politično; 16.00 Diagonale; 17.10 Mi in 
glasba; 18.00 Kulturni dogodki; 18.30 
Povejmo glasbo.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 13.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00,
23.00 Poročila; 6.50 Dobro jutro, otroci;
8.05 Radijska šola; 8.35 Mladina poje;
9.05 Matineja; 10.05 Rezervirano za;
11.05 Suita in koncert; 12.10 Pod do
mačo marelo; 12.30 Kmetijski nasveti; 
12.40 Glasba jug. narodov; 13.30 Melo
dije; 14.05 Govorimo angleško; 14.35 
Mozaik; 14.50 Človek in zdravje; 15.00 
Radio danes, radio jutri; 15.30 Dogodki 
in odmevi; 15.55 Glasba; 16.00 Vrtiljak;
17.00 Studio ob 17.; 18.00 Ansambel 
Vita Muženiča; 18.15 Kino; 19.35 Lah
ko noč, otroci; 19.45 Pojemo in gode
mo; 20.00 Mladi mostovi; 20.30 Sloven
cem po svetu; 23.05 Literarni noktur
no; 23.15 O morju in pomorščakih.

fl*) TV Koper________________
11.00 Tenis: turnir Roland Garros (iz 

Pariza), do 19. ure
13.30 TVD Novice
13.40 Športne vesti: Sportime
16.00 TVD Novice 
18.50 TVD Novice
19.00 Odprta meja

Danes v Odprti meji med drugim: 
TRST — Tržaška pokrajina ima nov 

sedež
PADRIČE — Slovenski in hrvaški 

znanstveniki na obisku v razisko
valnem centru

TRST — Skupen nastop ženskih ko
misij političnih strank 

TRST — Nova kabaretna predstava 
dvojice Kobal-Verč

19.30 TVD Vsedanes
20.00 Športna oddaja: Juke box
20.25 Nogomet: Španija-Švedska (pri

jateljska tekma)
22.30 TVD Novice
22.40 Športne vesti: Sportime
23.00 Kolesarska dirka po Italiji
23.30 Tenis: turnir Roland Garros

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, 19.00 Poročila; 6.00 
Glasba za dobro jutro; 6.10 Vreme in 
promet; 6.30 Jutranjik; 6.45 Cestne in
formacije; 7.00 Jutranja kronika; 7.30 
Pregled tiska; 8.00 Prenos Radia Lj;
13.00 Mladi val Radia Koper; 15.30 Do
godki in odmevi; 16.00 Glasba po že
ljah; 16.30 Primorski dnevnik; 17.00 Ju- 
goton; 17.40 Aktualna tema; 18.00 Dan
ce parade; 18.35 Popevke po telefonu; 
19.30 Prenos Radia Lj.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba in 
vreme; 7.00 Simfonija zvezd; 7.35 Prisr
čno vaši; 8.00 Minishovv; 8.40 Po vašem 
izboru; 9.15 Edig Galletti; 9.32 Feeling;
9.45 Ansambel Casadei; 10.00 Pregled 
tiska; 10.05 Glasba; 10.35 Vstop prost;
11.00 Jezikovni pogovori; 11.15 Turi
zem; 11.25 Hit Nova Gorica; 11.30 Pred 
prvo predstavo; 11.40 Popevka; 12.00 
Glasba po željah; 14.00 Glasba; 14.35 
Popoldne; 15.00 Kultura in umetnost;
15.45 Sintonizirani; 16.00 Popevka; 
16.05 Minishow; 17.00 Bubbling; 17.33 
Blitz mušic; 18.00 Iz filmov; 18.33 Glas
ba; 19.00 Opere; 20.00 Nočni spored.

RADIO OPČINE
10.00 Za vsakogar nekaj; 12.00 Glas

beni mozaik; 19.00 V svetu fantazije; 
20.15 Mix Time; 21.00 Nočni val, nato 
Nočna glasba.
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De Michelis odpre v Gorici 
volilno kampanjo PSI

98 kandidatov na štirinajstih listah 
v goriškem okrožju za deželni svet

Goriški socialisti bodo volilno kam
panjo odprli v nedeljo 5. junija, ob 10, 
uri, na goriškem gospodarskem razsta
višču Espomego. Pokrajinska federaci
ja PSI bo predstavila kandidate stran
ke v deželni ter pokrajinski svet ter 
tudi tiste v občinske svete v Tržiču, 
Ronkah, Romansu in Vilešu.

Pokrajinski tajnik stranke Luigi Bla- 
sig je na shod, ki je prvi zunanji akt 
volilne kampanje, povabil podpred
sednika vlade poslanca Giannija De 
Michelisa, ki bo imel osrednji govor. 
De Michelis bo zatem odšel še na Vi
demsko v Martignacco, kjer bo 
podobna manifestacija s predstavitvijo 
videmskih kandidatov.

Deželne in tudi nekatere druge vo
litve bodo konec maja tako v Furlaniji 
Julijski krajini kot v Dolini Aosta. Za
radi tega bo čisto razumljivo, da bodo 
k nam prišli vsedržavni voditelji vseh 
strank, da podkrepijo tukajšnje prvake 
v njih prizadevanjih za čimvečji volil
ni uspeh. Jasno je, da bodo rezultati 
nedeljskih volitev v drugih krajih Ita
lije pri volilcih imeli svojo težo.

V našem dnevniku smo v prejšnjih 
dneh poročali tudi o listah kandidatov 
v štirih občinah na Goriškem, kjer 
bodo konec mesece obnovili občinske 
svete. V Tržiču in Ronkah bodo volit
ve po proporčnem sistemu.

V Tržiču bodo volilci izbirali med 
dvanajstimi listami: KPI, MSI, PSI, 
Lega comunista rivoluzionaria, PSDI, 
MF, PRI, PLI, Zeleni (sonce), Zeleni 
(marjetica), Giustizia e liberta, KD.

V Ronkah je bilo predloženih sedem 
list: KD, MSI, PSI, MF, KD, PSDI, PRI.

V Romansu in Vilešu pa velja večin
ski volilni sistem. V Romansu se je 
razbila leva koalicija med komunisti 
in socialisti, ki so skupno vladali obči
no trideset let. Zaradi sporov so se so
cialisti sedaj združili z demokristjani, 
komunisti pa s socialdemokrati in re
publikanci.

V Vilešu bodo volilci izbirali med 
tremi listami. Na prvi so zastopniki 
KD, PSI in PSDI, na drugi kandidati 
KPI, tretjo listo pa so predstavili mi- 
sovci. Občino so doslej vodili demok
ristjani skupno s socialisti.

Pred dnevi smo pisali kako so za
stopniki strank vlagali liste kandida
tov za deželni in pokrajinski svet. To 
delo je bilo opravljeno. Na Goriškem 
bomo na glasovnici za deželni svet 
lahko izbirali med štirinajstimi listami 
in kar 98 kandidati. Na vsaki od pred
loženih list je namreč sedem kandida
tov. Toliko bi jih pripadalo Goriški, 
vendar so jih doslej v našem volilnem 
okrožju izvolili precej manj. Le enkrat 
pred tolikimi leti, je bila Goriška pol
no zastopana s sedmimi svetovalci. V 
zadnji zakonodajni dobi, ki se je že 
iztekla, jih je bilo le pet: trije demok
ristjani in dva komunista. Vseh pet 
dosedanjih svetovalcev ponovno kan
didira. To so trije demokristjani, Lon- 
go, Brancati in Pagura, ter dva komu
nista, Bratina in Padovan.

Danes objavljamo seznam list in 
kandidatov v takem vrstnem redu, v 
katerem jih bomo našli na glasovnici.

KPI: 1. Ivan Bratina, 2. Paolo Pado
van, 3. Mirella Macera, 4. Giovanna 
Giorda, S.Giovanni Leonardi, 6. Silvi
no Poletto, 7. Aurelio Puntin.

MSI: 1. Adriano Ritossa, 2. Luigi Co- 
ana, 3. Arrigo Apollonio, 4. Gino Rus-

sian, 5. Adriano Segatori, 6. Salvatore 
Tosto, 7. Raffaele Zefilippo.

DP: 1. Samo Pahor, 2. Giovanni Pun
tin, 3. Roberto Antonaz, 4. Karlo Čer
nič, 5. Giuseppe Mirabella, 6. Albino 
Moschion, 7. Fulvia Zuppel.

LpT: 1. Manlio Cecovini, 2. Gian- 
franco Gambassini, 3. Elio Belsasso, 4. 
Aldo Bonifacio, 5. Giorgio Candot, 6. 
Sergio Sorrentino, 7. Marino Colom- 
bis.

PSDI: 1. Salvatore Bianca, 2.
Alessandra Calligaris, 3. Gary Dis- 

sette, 4. Ferruccio Fantini, 5. Luciano 
Gentile, 6. Amedeo Morra, 7. Lino Pir- 
rottina.

SSk: 1. Mirko Špacapan, 2. Bojan 
Brezigar, 3. Andrej Bratuž, 4. Hadrian 
Corsi, 5. Branislav Černič, 6. Maks 
Gergolet, 7. Goran Rustja.

PRI: 1. Sergio Bagni, 2. Sergio Cur- 
to, 3. Giuseppe Esposito, 4. Danilo 
Fum, 5. Fiorella Marocco, 6. Luciano 
Migliorini, 7. Marco Zanolla.

PSI: 1. Gianluigi Devetag, 2. Luigi 
Blasig, 3. Silvio Cumpeta, 4. Vladimir 
Klemše, 5. Liliana Linda Steffe, 6. Li- 
vio Spanghero, 7. Franco Stacul.

MF: 1. Renato Battistutti, 2. Bruno 
Luigi Beltram, 3. Renato Morocutti, 4. 
Paolo Pellizzari, 5. Primo Rivolt, 6. 
Emo Tossi, 7. Aldo Zuch.

ZELENI (marjetica): 1. Antonella 
Lima Rampolla por. Gandolfo, 2. Lore- 
dana Comisso, 3. Claudine Batscher, 4. 
Laura Franz, 5. Gianna Gallico, 6. 
Alessandra Stoch, 7. Nevena Marco- 
vich.

KD: 1. Bruno Longo, 2. Mario Bran
cati, 3. Silvano Pagura, 4. Cesare CaT 
zolari, 5. Silvano Polmonari, 6. Alberto 
Tomat, 7. Giovanni Vio.

ZELENI (sonce): 1. Renato Fiorelli, 
2. Luciano Giorgi, 3. Bogdan Butkovič, 
4. Roberto Della Pietra, 5. Maurizio 
Dovier, 6. Ugo Reza, 7. Renza Venturi
ni.

GIUSTIZIA e LIBERTA': 1. Giusep
pe Biagi, 2. Maria Bellavite por. De 
Belli, 3. Marino De Grassi, 4. Tarcisio 
Degrassi, 5. Fabio Sesti, 6. Edi Tho- 
mann, 7. Fabio Zanetti.

PLI: 1. Franca Genero por. Comel, 2. 
Pierluigi Fornasier, 3. Renato Antoni- 
ni, 4. Antonio Cosmani, 5. Luciano 
Bravi, 6. Luciano Loricchio, 7. Adriano 
Marzini.

Tudi tokrat po zaslugi Daria Succija

Od jutri do septembra na gradu 
razstava del beneških mojstrov

Dario Succi pred Canalettovo mojstrovino

Uspel baročni koncert 
tria Spruk-Lorenz-Strmčik

Tudi v tem poletju si bomo na go
riškem gradu lahko ogledali razstavo 
del mojstrov beneškega Settecenta, od 
Canaletta do Marieschija, Carlevarij- 
sa, Tiepola in drugih. Tudi letos je 
razstavo, ki bo odprta tja do septem
bra, priredila goriška občinska uprava, 
tudi letos jo je uredil Dario Succi, sod
nik, sicer zelo znan kot umetnostni 
kritik in odlični poznavalec umetniš
kih del, ki so jih ustvarjali tačasni 
umetniki, katerih dela so našla pot v 
najbolj znane svetovne muzeje ter za
sebne zbirke.

Razstavo bodo svečano odprli jutri, 
v soboto, ob 18. uri. Novinarjem so jo 
prikazali že včeraj. Goriški župan Sca- 
rano in odbornik za kulturo Obizzi sta 
poudarila pomen, ki ga imajo za Gori
co te razstave. V naše mesto privablja
jo ljubitelje umetnosti, o njih poročajo 
najbolj znani italijanski kritiki. Tudi 
to je način, da nekdo spozna Gorico. 
Župan je tudi povedal, upoštevajoč 
kritike v občinskem svetu, da bodo v 
bodoče dajali več poudarka tudi do
mačim umetnikom.

Urednik razstave Dario Succi pa je 
povedal, da je ta razstava doslej med 
najobsežnejšimi, ki smo jih doslej vi
deli v Gorici. Prejšnje so pravzaprav 
bile monografske, sedanja pa združuje 
dela več znanih avtorjev.. Vseh raz
stavljenih del je 120, od velikih oljna

tih slik pa do malih grafik. Naslov raz
stave je »Capricci veneziani del Sette- 
cento«. Gre za dela ž najrazličnejšo te
matiko. Med razstavljenimi deli je 
tudi po obsegu največje delo znanega 
umetnika Canaletta, ki ga hrani nek 
švicarski zasebnik.

Obiskovalcem bo na voljo tudi zaje
ten katalog (cena 40.000 lir), ki je zares 
nekaj zelo obsežnega, saj ima kar 560 
strani.

Za ogled razstave bomo imeli dovolj 
časa, saj bo razstava odprta dobre štiri 
mesece vsak dan.

Med raznimi koncertnimi pobudami 
v našem mestu so tudi ne zelo števil
ni, pač pa kvalitetni koncerti, ki jih 
prireja SKPD Mirko Filej. Društvo je 
letos priredilo orgelsko-vokalni kon
cert, nato klavirski nastop, poleg še 
nekaj pobud in prireditev. Med zadnje 
sodi komorni koncert baročne glasbe, 
ki je bil prejšnje dni v cerkvi sv. Kar
la v Semeniški ulici.

V krasnem umetniško monumental
nem okviru so nastopili Dunja Spruk 
(sopran), Tomaž Lorenz (violina) in 
Maks Strmčik (čembalo). Prav gotovo 
je že sama cerkev z baročno-rokokoj- 
skimi primesmi ustvarila primerno 
vzdušje za izvajanje in poslušanje 
predlaganih skladb. Vse so bile iz ba
ročnega ali klasicističnega obdobja in 
so tako predstavljale enovito in zaok
roženo celoto. Tako so bili predstav
ljeni skladatelji de Fesch, Parceli, Zu
pan, neznani avtor, Mandel, Stamitz, 
Buxtehude in Bach. V glavnem so iz
vajalci izvajali njih sonate in arije, 
torej kompozicije izrazito komorne 
vsebine, s katerimi so omenjeni glas
beniki briljantno in dognano bogatili 
muzikalno zakladnico svoje dobe.

Kaj naj posebej podčrtamo z nedav
nega koncerta? Nedvomno izrazito in 
domiselno podajanje treh slovenskih 
solistov-virtuozov, ki so se lepo znali 
uigrati v koncertatnem dialogu. Njih 
igra je zelo prepričljivo pritegnila po
slušalca in ga na ta način smotrno 
vodila po linearni pti baročne glasbe. 
Glas, violina in čembalo-basso conti-

nuo so v svojem poustvarjalnem na
poru zmogli izvabiti v razkošni in 
obenem zadržani zvočni paleti tiste 
odtenke prej harmonije kot melodije, 
ki jih predstavljene skladbe zahteva
jo. Predlagana muzika zahteva tudi 
določeno koncentracijo in pozornost, 
ki je morda romantična glasba ne poj
muje. In prav v tem je še bolj na po- 
ustvarjalcu-interpretu, da zmore us
tvariti in tudi ohraniti pri poslušalcu 
potrebno in neprekinjeno napetost. V 
vsem tem so slovenski glasbeniki v 
veliki meri uspeli, (ab)

Občni zbor 
Zveze industrijcev

Goriški industrije!, člani Zveze in
dustrijcev, bodo zborovali danes, ob 
18. uri, v dvorani goriške trgovinske 
zbornice. Na njihov občni zbor pridejo 
predsednik Goriške trgovinske zborni
ce dr. Enzo Bevilacgua, deželni pred
sednik industrijcev Gianfranco Zoppas 
ter podpredsednik Confindustrie Car- 
lo Petrucco. Povabili so tudi podpred
sednika deželne vlade in odbornika za 
industrijo Gianfranca Carboneja.

Na občnem zboru bo poročal pred
sednik geom. Antonino Chiozza. Ta 
zapušča predsedniško mesto. Industrij- 
ci so se že dogovorili, da bodo na to 
mesto izvolili geometra Giovannija 
Germana, doma iz Tržiča. Ta je las
tnik gradbenega podjetja.

Predsednik sodišča Delilno: 
nujna okrepitev, ne ukinitev

Zaključek plesnega tečaja 
uspele sovodenjske pobude

Absurd. V tej besedi je sintetizirana 
velika večina mnenj odvetnikov in 
osebja sodišča v Gorici o predlogu, da 
bi to sodišče ukinili. Predlog vsedr
žavnega združenja sodnikov, ki je pra
vosodnemu ministru predlagalo zapr
tje okrog 650 pretur in manjših sodišč 
po Italiji, je te dni v središču komen
tarjev sodnih krogov v našem mestu 
pa tudi drugih vidnih goriških' oseb
nosti. Protest je v zvezi s predlogom 
takoj izrekel tudi župan Scarano.

Za mnenje o predlogu, da bi zaprli 
goriško sodišče, smo vprašali njegove
ga predsednika dr. Delfina. »O tem 
sem bral v časopisju, sicer pa me ni 
nihče točneje seznanil s tem predlo
gom. Dobil sem kopijo predloga, ki ga 
je Associazione nazionale magistrati 
predložila ministru Vassalliju, v kate
rem pa ni izrecne navedbe sodišč, ki 
naj bi jih ukinili«.

Odkod torej vest, da bodo ukinili 
goriško sodišče skupaj z vrsto pretur v 
deželi, med katerimi ono v Gradišču?

»Predlog združenja sodnikov se za
vzema za to, da bi racionalizirali teri
torialno organizacijo sodnih sedežev 
in ukinili tista sodišča in preture, ki 
zaradi pristojnosti nad omejenim teri
torijem oz. številom prebivalstva ne 
dosegajo določenih količin dela. Ome
nja se minimalno število 300 tisoč pre
bivalcev za vsako sodišče. Ostala bi 
tako sodišča, ki razpolagajo z vsaj 7-8 
sodniki v organiku«.

Goriško sodišče je po nekaj letih le 
delno kritega organika pred kratkim 
doseglo polno kritje mest. Sodnikov, 
če izvzamemo državno pravdništvo in 
preturo, je s predsednikom vred pet. 
Po navedenih kriterijih bi ga torej 
morali ukiniti ali okrepiti, na primer 
tako, da bi njegovo pristojnost razširili 
na preturi v Cervinjanu in Čedadu. 
Toda kako ocenjuje predsednik Delfi
ne vsebino predloga?

»Povedati moram, da me je predlog 
zelo presenetil in nekoliko zagrenil. 
Gre za sodišče z dolgo tradicijo in na

razliko od mnogih drugih, s funkcio
nalnim sedežem. Tudi za prestiž drža
ve ne bi bilo prav, da bi pokrajina tik 
na meji ostala brez svojega sodišča. Še 
posebno pa me je vest presenetila, ker 
so me prav pred kratkim iz Rima za
prosili, naj navedem, če je v Gorici 
potrebno povečanje organika, torej 
ukrep, ki gre prav v obratno smer«.

Bi to povečanje bilo potrebno?
»Seveda! S sedanjim osebjem, sodni

ki in pomožnim osebjem - naj mimo
grede omenim, da kanclisti ne izvajajo 
nadurnega dela, za katero niso plača
ni) nismo kos niti tekočemu delu, pa 
čeprav se vsakdo trudi. Zaostalih ka
zenskih postopkov je približno 1.500, 
prav tako civilnih, urad preiskovalne
ga sodnika ima trenutno odprtih pri
bližno 120 preiskav, medtem ko jih je 
pred leti bilo povprečno po 20. Dvo
mim, da se bomo iz teh težav izvlekli 
z ukinjevanjem sodišč, ne pa z njihovo 
potrebno okrepitvijo«.

Tako je torej o predlogu mnenje 
predsednika goriškega sodišča. Bo do 
ukinitve res prišlo? Minister bi moral 
na osnovi predloga izdelati zakonski 
osnutek. Glede na podobne izkušnje 
pa lahko predvidevamo, da zaradi vsa
kovrstnih protestov ne bo prav enos
tavno na en mah zapreti stotin sodišč 
in pretur. Zlasti ne sodišč, kot je goriš
ko, ki so edina v neki pokrajini.

V nedeljo zvečer so v sovodenjski 
občinski telovadnici priredili zaključ
ni večer razčlenjenega plesnega teča
ja, ki se je v tej sezoni odvijal v pro
storih Kulturnega doma. Zasnova in 
izvedba srečanja pa sta po kakovosti 
presegla tisto, kar si navadno pred
stavljamo kot konec nekega tečaja.

Šlo je za celovečerno prireditev, ki 
so ji sledile polne tribune občinstva, 
ki je s svojo številčnostjo dokazalo, 
kako je slutilo, da ne bo prišlo samo 
zaradi dolžnostnih občutkov do nasto
pajočih temveč zaradi tistega, kar je 
pričakovalo, da jim bodo nastopajoči 
ponudili.

V prikazu tistega, česar so se nauči
li, je nastopilo petnajst parov začet
niškega tečaja, ki so ga obiskovali 
plesalci zrelih let, in petnajst parov 
nadaljevalnega tečaja, ki so ga obi
skovali mladi do približno dvajsetega 
leta starosti. Med samim tečajem je 
teh parov bilo seveda več — dvain
dvajset in sedemindvajset — a vsi 
niso mogli priti na zaključni večer.

Po prikazu tistega, česar so se nau
čili, je sledilo tekmovanje mlajših 
plesnih parov, ki so se pomerili v an
gleškem valčku, dunajskem valčku, 
iox trotu, tangu, boogieju, cha cha cha 
in sambi. Sovodenjnskim tečajnikom 
so se v tekmovanju pridružili trije 
pari iz plesnega tečaja, ki je potekal 
v Brdih preko meje. Najboljši trije 
pari so bili: 1. N. Kuzmin in B. Peric, 2.

M. Krašček in M. Zotti, 3. M. Jančič in 
D. Birtič. Prejeli so tri pokale. Glasbo 
so predvajali preko kasetofona, a 
predvsem je občinstvo in plesalce 
ogrel glasbeni ansambel Novi hit iz 
Nove Gorice. Napovedoval in občute
ne povezave med občinstvom ter or
kestrom, med orkestrom in plesalci 
ter med temi in občinstvom je tkal 
Goran Srebernič. Nekaj evergreen ko
madov je zapel Marjan Kralj prav 
tako iz Nove Gorice.

Šlo je torej za vrsto prireditev, ka
kršnih smo v tem desetletju že nekaj 
videli po telovadnicah na Goriškem 
in ki predstavljajo nov pristop v pri
kazovanju gibalnih dejavnosti. Ven
dar je imela nekaj novih prvin, ki so 
vsekakor obogatile že preizkušene 
pristope. Prav gotovo bomo tudi ob 
koncu prihodnje sezone radi ponovno 
obiskali podoben večer. Pogoj je seve
da, da bodo v Sovodnjah nadaljevali 
s plesnimi tečaji, ki jih vodi Alvis Ne
mec in potekajo v organizaciji Mla
dinskega krožka, za katere pa se še 
posebej potrudi Butkovič.

Ker smo že pri gibalnih dejavnos
tih, izrabim priliko, da zabeležim tudi 
v tem članku še podobno prireditev 
insicer zaključno akademijo istoimen
skega odseka pri Š.Z. Dom iz Gorice, 
ki je bila v petek v telovadnici goriš
kega Kulturnega doma. Če k temu do
damo tekmovanja vseh osnovnošol
skih otrok v poligonu, v igri med dve
ma ognjema, v treh atletskih discipli
nah in v nogometu, pa turnirje mini- 
odbojke in superminiodbojke ter 
spust s kajaki po Soči, ki bo 18. junija, 
avtorally Sovodnje — Škofja Loka — 
Vrh naslednji dan in športno zabavni 
večer v Doberdobu 26. junija, lahko 
ocenimo, da se športna sezona zaklju
čuje pozitivno, kar se množičnosti 
tiče, potem ko smo na Goriškem že 
zabeležili napredovanje dveh moštev 
(odbojka in nogomet) v višji tekmo
valni ligi.

R. A.

Danes bralne značke učencem
Po slovenskih osnovnih šolah na Goriškem bodo danes dopoldne prireditve 

ob podeljevanju bralnih značk učencem, ki so se najbolj izkazali pri prebiranju 
knjig. Mladinski pesniki, pisatelji in ilustratorji se bodo najprej srečali v šoli 
Oton Župančič v Ul. Brolo, kjer jih bodo ob 9.30 učenci sprejeli s krajšim 
kulturnim sporedom. Bralne značke bo nato na tej šoli podelila Ljubka Šorli.

Podeljevanje bo nato v štirih šolah, tudi za učence vseh ostalih. V šoli Bevk 
v Gorici bo prisoten pesnik in pisatelj Franček Rudolf, v Števerjanu ilustratorka 
Kamila Gorinšek, v Sovodnjah Marjanca Jemec Božič skupaj z urednikom revije 
Pionir Longiko, v Doberdobu ilustratorka revije Galeb Magda Tavčar.

Štipendije za dijake 
kmetijskega zavoda

Goriška pokrajinska uprava je raz
pisala natečaj za 25 štipendij po 800 
tisoč lir za dijake, ki v letošnjem šol
skem letu obiskujejo tehnični zavod 
za kmetijstvo v Gradišču. Za štipendi
jo lahko zaprosijo vsi dijaki, neglede 
na kraj bivališča, pod pogojem, da za 
tekoče šolsko leto niso prejeli drugih 
denarnih podpor. Rok za predstavitev 
prošenj zapade 18. junija letos.

Prošnjam je treba priložiti potrdilo o 
vpisu z ocenami ob koncu lanskega 
šolskega leta, izjavo družinskega po
glavarja o družinskih dohodkih, kop1" 
jo davčne prijave dohodkov v letu 
1986. Obrazci za prošnje kot tudi vse 
dodatne informacije so na voljo v šol
skem uradu na Pokrajini, Korzo Itaha 
55, tel. 385228.

kino
Gorica

CORSO 17.00-22.00 »Cenerentola«. Risan' 
ka Walt Disney.

VERDI 18.30-21.30 »Lmsostembile legfl^ 
rezza dellessere«. Prepovedan nua 
ni pod 14. letom. .

VITTORIA 17.30-22.00 »II profumo d® 
male«. Prepovedan mladini P0® 
letom.

Tržič
EXCELSIOR Danes zaprto.
COMUNALE 20.30 Koncert simfon1^®, 

ga orkestra RTV Ljubljana. Dir y 
bo Albert Nanut.

Nova Gorica
SOČA 18.30 »Trapasti bolničarji«. 

»Že videno«.
DESKLE 19.30 »Ujetnice betonske 

gle«.

20.3°

džun-

JEŽURNA LEKARNA V GOR^1 tel. 
issi Rita, Ulica don Bosco i' •

JEŽURNA LEKARNA v TRŽK^j
smondo, Ulica E. Toti 52, te •
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Trst spet zamudil ugodno priložnost

Alpe Adria Jazz
klavrno propadel
In Trst si je še enkrat — prav goto

vo ne prvič in verjetno ne zadnjič — 
zapravil obetavno priložnost: prvi 
Alpe Adria Jazz Meeting je kljub do
volj vabljivemu sporedu šel mimo ob 
popolni brezbrižnosti ne samo široke
ga, temveč tudi ožjega občinstva. Ob 
tem se seveda porajajo in prepletajo 
različne misli, ki jih je morda vredno 
vsaj delno razpresti, da sežemo neko
liko globlje v drobovje tako tipično 
tržaških težav.

Ko pobuda propade, se takoj ponu
jata dve razlagi: ali križamo nespo
sobne organizatorje ali prevalimo vso 
krivdo na občinstvo — to izmikajočo 
se pošast, ki jo le malokdo obvlada. 
Tokrat bi kazalo lotiti se vprašanja 
kar z obeh strani, najprej pa je morda 
bolje, da zelo na kratko pregledamo 
dogodke, torej spored.

Festival se je začel s koncertom pri
jetne in vsekakor dovolj kvalitetne, 
čeprav v Trstu veliki večini neznane 
skupine Green Town Jazz Band iz 
Ljubljane. Dobremu koncertu v Man- 
dracchiu je sledilo kakih 50 oseb, to
rej niti ne običajno občinstvo, ki ga 
zbere Tržaški jazz krožek. Večer se je 
nadaljeval v Tor Cucherni s koncer
tom skupin Roberta Magrisa in Gabri
ela Centisa. Njuna glasba je morda 
nekoliko manj dopadljiva od radoži
vega dixielanda, vendar sta po rodu 
Tržačana in v tem našem mestu prav 
gotovo bolj poznana. Prostor v klubu 
Tor Cucherna je nekoliko manjši in se 
le le zaradi tega zdel manj prazen. 
Morda pa je sreda slab dan sredi ted
na in ljudi skrbi služba naslednjega 
jutra?

Osrednji koncert je bil prav gotovo 
v četrtek v dvorani Rossetti z Big Bon
dom RTV Ljubljana in skupino odlič
nih glasbenikov-solistov. Pred nekaj 
meseci se je marsikomu zdelo, da je 
bilo ob nastopu Privškovega orkestra 
v dvorani Cristallo občinstvo pre
skromno (kakih 400 oseb), v Rossettiju 
je marsikomu — in ne samo organiza
torjem — šlo skoraj na jok: 120 oseb. 
Repertoar, ki ga je orkester tokrat iz
vajal, kljub zahtevnosti ni zadovoljil 
dobrih poznavalcev tega orkestra (in 

spef — takih v Trstu ni prav dosti). 
Kljub temu, niti besede čez izvajanje 
ln tudi izbira je bila vnaprej dogovor- 
jena, čeprav se z njo morda ne stri
njamo. Recimo, da Tržačani ne pozna- 
1° tega orkestra evropskega formata, 
Upoštevajmo spodrsljaje, zaradi kate- 
rlh baje nekateri niso vedeli, da gre 
zu ljubljanski in ertevejevski Big 
bund, še vedno drži, da tudi znani ita- 
ujanski glasbeniki, ameriška gosta in 
°dlični Duško Gojkovič niso privabili 
°bčinstva. Zadovoljstvo in požrtvoval
nost prisotnih v dvorani nista mogla 
Zakriti praznih sedežev. Nočni jam- 
Session lahko pustimo brez komentar- 
Tk čeprav velja omeniti, da je tu res 
sl° tudi za organizacijske spodrsljaje.

Glasbenemu mitingu, ki naj bi zaži- 
vpl v vsej svoji moči v četrtek, torej 
ni uspel prodor in je lahko le zadiha- 
n° ali s sardino zdržal do sobote zve- 
er- Dvema odličnima glasbenikoma, 
•°t sta Oskar Klein in Lino Patruno, 

st Prisluhnilo le za silo dovolj občin- 
Jva. (TU(n prostor v Vertigu je na 
rečo majhen, nekaj mladeničev pa je 
uko in tako le z muko čakalo, da se 
jP oglasila "sodobnejša" glasba...)

0ncerf na Gradu sv. Justa je odpadel 
ce Previdnosti zaradi dežja, si-
n r oi prav tako odpadel zaradi nekih 
tP.sP0razumov med Občino in Turis- 
ufr10 ustanovo glede uporabnosti 
l0 °rišča. Festival se je zaključil med- 

In sramežljivo, kot se je začel, v

Tor Cucherni s koncertom Steva Guta, 
medtem ko se je predstavnik tržaške 
stare garde Franco Valisneri umaknil.

To so torej nenavdušujoči podatki. 
Organizatorjem bi lahko očitali mar
sikaj. Preskromna je bila prisotnost 
Avstrije, ki se lahko ponaša z odlič
nim Wienerorchestrom. (Vendar je bil 
en sam big band prav gotovo dovolj!). 
Morda je bilo preveč Jugoslovanov, ki 
jih Tržačani ne poznajo. (Sicer so Big 
Band RTV, Duško Gojkovič in Stjepko 
Gut zelo cenjeni v Nemčiji in drugod, 
poleg tega pa je bil eden od ciljev 
mitinga prav spoznavanje stvarnosti 
pri sosedih!) Morda so premalo potro
šili za reklamo, čeprav so bili po mes
tu plakati, še pravočasno je bila tis
kovna konferenca in podobno. (Kon
cert svetovno znanega Dizzyja Gilles- 
pieja je pred časom res napolnil Ros
setti, reklama pa je tedaj kljub 
"imenu" požrla težke milijone!) Neka
teri seveda iščejo krivca še drugje, re
cimo pri časopisih, ki jih prav v dneh 
festivala zaradi stavke ni bilo. Izbir- 
čneži se pritožujejo, da ni bilo "veli
kih" imen, vendar so to prednosti 
uveljavljenih festivalov, kot je Um- 
bria Jazz. Ta tržaški festival pa bi bil 
moral prestati vsaj poskusno prvo iz
vedbo, pred katero je nemočno klonil.

Pa še nekaj misli o "pošasti". V Tr
stu se prav radi (in pogosto upraviče
no) vsevprek pritožujemo, da je tržaš
ka kultura ničeva, da se nič ne dogaja 
in še marsikaj znamo povedati. Vpra
šanje je, ali je Trst mesto, v katerem 
bi se lahko kaj večjega dogajalo. Res 
smo na periteriji, v katero velika ime
na ne morejo zaiti mimogrede, ker 
morajo prav nalašč in hote kreniti na 
stransko pot. Za kakšno občinstvo? 
200.000 pretežno starih ali srednjesta- 
rih prebivalcev očitno ni ne dobra 
vaba ne dobro jamstvo. O tem je mar
sikaj povedala tudi okrogla miza v 
okviru jazz mitinga. Pravzaprav je bil 
to prej klepet med prijatelji, ki jim je 
jazz pri srcu in ki so ugibali, ali Trst 
lahko izkoristi svojo lego, ali je spo
soben minus periferije spremeniti v 
plus stičišča, ali je sploh vreden orga
nizacijskih naporov. To je bilo seveda 
pred koncertom v Rossettiju, ko so 
bile vse možnosti odprte. Adriano 
Mazzoletti, ki se z jazzom ukvarja že 
vrsto let, je odločno zavrnil nekatere 
možnosti, ki jih je nizal predsednik 
Tržaškega jazz krožka Giorgio Berni. 
Mazzolettiju se namreč zdi pravi jazz 
samo tisti, ki nosi ameriško in po 
možnosti temnopolto matrico, evrop
ski glasbeniki so lahko le dobri obr
tniki; Berni pa bi spodbujal spoznava
nje skupin iz loka Alpe-Jadran z vse
mi prvinami tudi ljudske glasbe in iz
ročila, ki so jim lastna.

Ob ugotovitvi, kakšno je potencial
no občinstvo tega našega mesta, ki se 
ne more ponašati z mladino ali boga
to jazzovsko tradicijo, sta se ponudili 
dve možnosti: ali izkoriščanje lege za 
organiziranje srečanj, ki naj bi priva
bila občinstvo tudi iz širšega zaledja 
(ta se je le nekaj ur kasneje izkazala 
za neučinkovito), ali popolnoma raz
lična "študijska smer", posvečena 
strokovnjakom in izvedencem. Trst 
naj bi ustanovil študijski center, ki 
naj bi se opremil z vsemi pripomočki, 
naj bi organiziral simpozije in naj bi 
izdajal strokovno literaturo. Sicer za
nimiva pobuda, saj v Italiji takega 
centra ni in bi ga bili strokovnjaki 
prav gotovo veseli. Vendar tudi "jalo
va", saj ne bi prevetrila in razživila 
tega mesta, ki zna uživati — kot nam 
dokazuje vsako leto — le ob sladkih 
operetah... NADJA KRIŠČAK

V Trstu drevi premiera satiričnega kabareta Kobala in Verča

Kabaretni »juriš« v Kulturnem domu

Osvoboditelj Trsta Matija Koritnik-Andaluzija, kominformist Gigi, partijec Anton Rebolj, šolnica gdč. Pizziga, prak
tikant na Primorskem dnevniku Marietto, čast. gospod Marjan Hlebce, prof. Joža Pirhovec, Samo Pahor in še druge 
osebnosti so protagonisti satiričnega kabareta Oprosti, ne juriš?, ki ga bosta Boris Kobal in Sergej Verč predstavila

danes, jutri in pojutrišnjem v tržaškem Kulturnem domu

Bogata postumna razstava 
slikarja Giorgia Milic

Pred dnevi so v tržaški občinski galeriji odprli bogato postumno razstavo 
tržaškega slikarja Giorgia Milie, ki je pred enajstimi leti podlegel neozdravljivi 
bolezni pri samih štiridesetih letih. Giorgio Milia, ki je bil po rodu iz Postojne, je 
več živel za umetnost kot od umetnosti, pa čeprav je veliko delal, veliko ustvar
jal. Lahko bi rekli, da se je naglo povzpel in v tržaškem povojnem likovnem 
svetu zapustil trajnejšo sled, nekako tako, kot Giorgio Titz in Sabino Coloni, ki 
sta prav tako razmeroma mlada umrla.

Giorgio Milia se je pojavil v tržaškem likovnem svetu v začetku šestdesetih 
let in se prvič predstavil javnosti leta 1963. Kaj kmalu je pritegnil pozornost 
ljubiteljev umetnosti, še posebej pa likovnih strokovnjakov, ki so videli v njem 
mojstra, ki je v samem začetku začel ubirati povsem svojo pot, deloma zaradi 
zelo osebnega načina slikanja, deloma pa tudi zaradi nekoliko polemične motivi
ke, oziroma vsebine nekaterih njegovih del, kot na primer nekaterih portretov, 
točneje nekaterih upodobitev, pri čemer mislimo na njegova hudomušna upo
dabljanja hudo debelušnih duhovnikov, celo kardinala.

In vendar je Giorgio Milia, poleg vrste človeških likov, na primer muzikan
tov in glasbenih ansamblov, naslikal tudi veliko pokrajin. Najraje je upodabljal 
kraške motive, kot na primer kar tri splošne kraške pokrajine, nadalje Kontovel 
in Sesljan, pa tudi motiv iz Glinščice ter izrazito marino pod kraškim bregom.

Prej smo rekli, da je Milia veliko ustvarjal. Vendar ni bilo v njegovi navadi, 
da bi delal na hitro, lahkotno, površno. Nasprotno, Milia je delal smotrno in 
temeljito, pa čeprav njegova olja poznajo pravzaprav le eno barvo, namreč rjavo 
barvo v vseh možnih odtenkih, tudi v odtenkih, ki se bližajo ali celo srečujejo z 
rdečo barvo. Pa tudi bela barva njegovih naselij ni povsem bela, pač pa ima blag 
nadih rjave barve. Njegove poteze z lopatico so krepke, odločne, skratka vsa 
njegova umetnost je krepka, tako v barvi kot v izvedbi motiva. To je posebno 
očitno v njegovih večjih platnih. (Fre)

Araldica 2000 v Beneški hiši
Likovni repertoar v miljski Beneški hiši je vedno bolj zanimiv in obetajoč. 

Po razstavi štirih turinskih umetnikov, ki so predstavili nov likovni tok, in sicer 
»šibko umetnost«, bo od jutri na ogled skupinska razstava z naslovom Araldica 
2000, ki jo prireja Združenje Juliet (prireditelj je Rolan Marino) pod pokrovitelj
stvom miljskega občinskega odborništva za kulturo. Osem italijanskih umetni
kov - Bruno Benuzzi, Paolo Bernardini, Innocente, Gabriele Lamberti, Marco 
Lodola, Piera Rendina, Andrea Renzini in Wal — bo predstavilo svoje pojmova
nje vloge umetnosti v današnji družbi, umetnosti, ki mora biti prijetna in spre
jemljiva (pravijo ji namreč »arte piacevole«). Osem umetnikov, ki je pred Trstom 
razstavljalo v znani bolonjski galeriji Cavalieri, ponuja likovno zelo prijetne in 
dodelane podobe, ki naj bi poustvarjale pomenske, to je bistvene, podobe sodob
nega življenja. Na te podobe pa gledajo skozi filter svojih konceptualnih postavk 
— tako da sploh ni mogoče govoriti o realistični umetnosti (ki je itak že zdavnaj 
odigrala svojo vlogo) — in poslužujoč se likovnih in literarnih citatov. B. G.

Magrisu podelili 
nagrado Fattore

Cla„HaŠkemu 9ermanistu in pisatelju 
ren tVu Magrisu so pred dnevi v Fi- 
^ntir P°denii literarno nagrado 
je Dr0.Fattore za leto 1987. Magris 
Dan!iK-el nagrado za svojo knjigo 
Garza 'IV k* Je izšla pri založniku 
la prantlJU' »n je pred tem že osvoji- 

pri ® mesto na nagradi Bagutta. 
•bedna anie Antiču Fattore podeljuje 
naliii ai°dna žiriia delu, ki je bilo v 
jeno. 7 1».V drugih državah že nagra- 
raia an , a9^isom sta letos konkuri- 
9° Con?- ki avtor Jim Crace s knji- 
GUardiaUlen.t (dobila je nagrado The 
^ierre j*1 Ficti°n 1986) in Francoz 
^morteiip11, S knii9° Une ville

Maora-f (Magrada Academie 1986). 
ia 5_a..° Antico Fattore. ki io ori-reja nna-" Antlco Fattore, ki jo pri- 

j^teklihj a..Gnianti nuiiin°> sta v
— uecnM64’*1 med drugimi dobila 

Saivator„ 7la E,ugenio Montale in 
?° nato n Guasimodo. Za nekaj let 
10 Ponov“a9rado ukinili, letos pa so 
, Maora!1*0 UV.ed,i-
^ecchio , Vanie ie bilo v Palazzu
Predsedova?r,S°tUOSti žirije' ki J* j® Q°vai senator Carlo Bo.

Fotografi iz štirih držav v Spilimbergu

V Spilimbergu je na ogled tudi Jesen hrvaške fotografinje Drage Vučelič

V Avditoriju v Spilimbergu je od 
preteklega tedna odprta mednarodna 
skupinska fotografska razstava, na 
kateri sodeluje 42 fotografov iz Furla- 
nije-Julijska krajine, Slovenije, Hrvaš
ke, Avstrije in Madžarske. Razstava 
nosi naslov Mednarodni fotoforum in 
je že petnajsta po vrsti.

Prvič so jo priredili leta 1974 v 
Gradcu; takrat so na njej sodelovali 
le fotografi iz Avstrije, Jugoslavije in 
Madžarske. Pred dvema letoma so or
ganizatorji vključili med razstavljalce 
tudi fotografe iz naše dežele, ki se to
krat prvič predstavljajo na domačih 
tleh.

Iz FJK razstavljajo svoje fotografije 
Albano Guatti, Guido Cecere, Pier 
Mario Ciani, Sergio Scabar, Fabio 
Cosciani, Tullio Stravisi in Franco 
Pace. Iz Slovenije sodelujejo na raz
stavi Gorazd Lesjak, Franci Viranta, 
Metka Vergnion, Marko Modic, Jaka 
Jeraša in Aleš Novak, iz Hrvaške pa 
Fjodor Fatičič, Branko Ostojič, Zlata 
Vučelič, Peter Dabac, Zvonimir Petra- 
novič, Božidar Grigič, Miljenko Ma- 
rohnič in Marin Topič.

rrt i* • ••Tudi junija 
pestro v goriškem 
Kulturnem domu
IOTTIJBNI

S prihodom poletja se počasi zaklju
čuje tudi letošnja sezona prireditev v 
Kulturnem domu v Gorici. Sezona je 
bila nadvse plodna in uspešna. O tem 
najbolj zgovorno priča podatek, da se 
je v prostorih našega osrednjega kul
turnega hrama na Goriškem od 1. ja
nuarja dalje zvrstilo nad 80 kulturnih 
in drugih prireditev, to število pa bi 
se še mnogo povečalo, če bi mu pri
šteli še redno in bogato športno dejav
nost, ki se odvija v Kulturnem domu. 
Ob tem kratkem obračunu je povsem 
razveseljiv tudi podatek o obisku pri
reditev: vse so bile dobro obiskane, 
bodisi od slovenskega bodisi od itali
janskega občinstva.

Kulturni dom je izdajal mesečni In
formativni bilten, ki je odigral ne
dvomno pomembno vlogo pri vzposta
vitvi in tudi širjenju bogatega kultur
nega življenja KD. V letošnjem pro
gramu prireditev je prišlo do po
membnih popestritev, pri čemer velja 
omeniti plodno srečanje med sloven
skimi in italijanskimi pobudami: prav 
to je eno od temeljnih načel kulturne 
politike in prakse goriškega Kulturne
ga doma.

Čeprav se letošnja sezona nagiba h 
koncu, pa bodo tudi junijske priredit
ve v Kulturnem domu v Gorici dokaj 
pestje in privlačne.

Že ^utri bo zaključna akademija 
jazz šole Arabesgue, ki jo prireja ba
letna šola z istim imenom. Začetek 
predstave ob 20.30.

V nedeljo, 5. junija, bodo ZSKD, 
SKGZ in Dijaški dom v prireditvi z 
naslovom Vrtiljak mladosti prikazali 
mladinsko delovanje na Goriškem. Vr
tiljak se bo »zavrtel« ob 17. uri.

V četrtek, 9. junija, bo ob 20.30 pre
gled filmske ustvarjalnosti filmske 
šole AGRFT iz Ljubljane, ki ga prire
ja Kinoatelje.

Dan kasneje (10. junija) bo ob 19. uri 
zaključna produkcija Glasbene ma
tice, ki jo prireja Glasbena matica Go
rica.

V petek, 13. junija, bodo v zaključni 
mladinski prireditvi Mladi za mir na
stopili dijaki srednje šole Trinko iz 
Gorice in Glasbeni studio Nade Žgur 
iz Ljubljane.

V torek, 21. junija, bo ob 19. uri 
predstavitev knjige Novo v zamejski 
kulturi avtorja Alda Rupla.

Od 10. do 25. junija bodo v Kultur
nem domu namestili velik TV ekran, 
na katerem bodo lahko ljubitelji no
gometa spremljali evropsko nogo
metno prvenstvo. Prireditelji tega te
levizijskega nogometnega maratona 
so ZSSDI, Kinoatelje in Kulturni dom.
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Tenis: prvenstvo Francije

Prvovrstno 
presenečenje: 
Lendl izločen
PARIZ — V četrtfinalu mednardo- 

nega teniškega prvenstva Francije je 
prišlo do prvovrstnega preseneče
nja: Šved Joans Svensson je namreč 
po samih treh setih izločil velikega 
favorita tega turnirja Ivana Lendla, 
št. ena svetovnega tenisa. Svensson, 
ki je 21. na svetovnih teniških lestvi
cah, je namreč premagal Lendla s 7:6 
(7:5), 7:5, 6:2, ki pa haje je včeraj na
stopil rahlo poškodovan.

Francoz Leconte pa je v drugem 
srečanju včerajšnjega sporeda od
pravil Sovjeta Cesnokova s 6:3, 6:2, 
7^6. Polfinalna para sta: Wilander 
(Šve.) - Agassi (ZDA) in Svensson 
(Šve.) - Leconte (Fr.).

V finalu ženskega tekmovanja pa 
se bosta pomerili Zahodna Nemka 
Grafova in Sovjetinja Zverejeva. 
Grafova je premagala Argentinko 
Sabatinijevo s 6:3, 7:6, medtem ko je 
mlada Sovjetinja odpravila Avstral
ko Nicole Provis s 6:3, 6:7, 7:5.

Nenavaden epilog 11. etape gira

Bormida važnejša od lestvice
COLLE DON BOSCO — »Zdrav

stveno stanje« doline Bormide je vče
raj zasenčilo kolesarsko dirko po Itali
ji-

Dolina Bormide je bila že večkrat 
na dnevnem redu, ko je šlo za najbolj 
onesnažene kraje v državi, očitno pa 
prebivalci niso nikoli prejeli zagoto
vil, da bi se začelo konkretno delati za 
izboljšanje stanja. Pred prihodom ko
lesarjev so včeraj zasedli cestišče in s 
transparenti izrazili zahteve 34 občin, 
ki spadajo v območje doline.

Kolesarje so obvestili nekaj kilomet
rov pred ciljem, da reden zaključek ne 
bo mogoč. Skušali so tudi organizirati 
cilj kilometer pred koncem dirke, ven
dar je motorizirana reklamna karava
na že naletela na manifestacijo prebi
valstva in zasedla cestišče. Kolesarji 
so počasi le privozili skozi cilj, ker se 
je protest medtem zaključil, organiza
torji pa so etapo dejansko razveljavili 
s tem, da so vsem prisodili enak čas. 
Denarne nagrade so enakomerno raz
delili med vse nastopajoče ekipe, 
etapna pa je šla Švicarju Stutzu, ki je 
bil ob trenutku odločitve za prekini

tev sam v vodstvu.
Podenzana je seveda ohranil roza 

majco. Danes bo na sporedu 12. etapa 
od Novare do Selvina. Vožnje bo za 
205 km. Cilj bo na nadmorski višini 
926 m.

Še nekaj besed o dolini Bormide, ki 
je onesnažena že od leta... 1882. Tedaj 
je bilo namreč ustanovljeno podjetje 
ACNA, ki je začelo proizvajati strupe
ne'snovi, v glavnem za vojaške potre
be. Pred in med prvo svetovno vojno 
se je industrija posebno razvila in po
stopoma opustošila pokrajino.

Prebivalstvo sedaj zahteva zaporo 
proizvodne enote in namestitev delav
stva v podjetjih, ki bi dolino »pozdra
vile«. Med najbolj negativne rekorde 
doline Bormide spadajo rakasta obole
nja, ki zdaleč presegajo državno po
prečje.

Pred profesionalci so redno zaključi
li etapo amaterji. Po burni končnici je 
bil prvi Italijan Tafi, ki je v 170 km 
dirke dosegel poprečno hitrost več kot 
43 km na uro. Na skupni lestvici vodi 
Surra (It.), prvih 15 kolesarjev pa je 
strnjenih v samo 5 sekundah.

V organizaciji TPK Sirena in JK Mornar iz Pulja

Drevi start četrte 
regate Trst-Brioni

Jadralna regata iz Trsta do Brio
nov postaja iz leta v leto vse bolj 
priljubljena, pa tudi kakovostnejša 
in teritorialno »širša«.

Le tako si lahko razložimo veliko 
število vpisanih jadrnic, ki prihaja
jo iz večine dežel delovne skupnos
ti Alpe-Jadran. Tudi to 4. regato 
prirejata skupno Tržaški pomorski 
klub Sirena in Jadralni klub Mor
nar iz Pulja, pokrovitelj pa bo prav 
skupnost Alpe-Jadran.

Regate se lahko udeležijo jadrni
ce, ki so jih porazdelili v sedem 
razredov (prvi od 11,51 m navzgor, 
2. od 10,51 m do 11,50 m, 3. od 9,51 
m do 10,50 m, 4. od 8,51 m do 9,50 
m, 5. od 7,51 m do 8,50 m, 6. do 7,50 
m, 7. pasere, večtrupna plovila pa 
so izključena). Lani se je regate 
udeležilo skupno kakih 30 jadrnic, 
največ pa jih je bilo v četrtem raz

redu, kjer je zmagal B. Sgangaro 
(SVBG). Bilo je tudi nekaj Cupinih 
jadrnic.

Start regate bo drevi ob 19. uri 
izpred Sireninega priveza, kjer se 
torej napoveduje pravi morski 
praznik, predvidoma pa se bo za
ključila v soboto na Brionih. Rega
ta bo torej še precej naporna, saj bo 
potekala tudi ponoči, zahtevala pa 
bo precejšnjo tehnično pripravo.

V nedeljo pa bo na Brionih še 
bolj slavnostno. Na sporedu bo še 
ena enodnevna regata okoli tega 
otočja, skupno nagrajevanje pa bo 
v popoldanskih urah. TPK Sirena je 
ob tej priložnosti priredila avtobus
ni izlet, izdala pa je tudi zelo pri
jetno štirijezično brošuro (sloven
ščina, italijanščina, srbohrvaščina 
in nemščina).

Po namestitvi Zoffa na klopi Juventusa

Olimpijska vrsta Bearzotu?
Balinanje: druga trofeja Poleta

Naši niso imeli sreče
TURIN — V Turinu je Juventus 

uradno predstavil novega trenerja 
Zoffa, ki je kar 11 sezon branil vrata 
»črnobelih«. Ob Zoffu bo na klopi tu- 
rinskega prvoligaša sedel tudi Scirea, 
ki je še v končanem prvenstvu redno 
igral.

Z izbiro Zoffa je Juventus potrdil 
veliko treznost pri sestavi tehničnega 
vodstva in raje zanemaril Maifredija, 
ki letos briljantno, čeprav brez velikih 
izkušenj vodi Bologno.

Z namestitvijo Zoffa je svojega tre
nerja izgubila olimpijska reprezentan
ca, ki se je prejšnji teden uvrstila na 
OI v Seulu. Ni še jasno, komu bo šlo 
prosto mesto. Prve obveznosti (prisos
tvovanje žrebu skupin) bo opravil Be- 
arzot, ki dejansko nima pravih obvez
nosti, možno pa je, da bo »junak mun- 
dialita« vodil tudi odpravo v Seul. Na
ravni naslednik Zoffa bi moral biti 
bivši branilec Rome Rocca.

Priprave »azzurrov« za EP
CARNAGO — Italijanska nogometna 

reprezentanca je dejansko sklenila tre
ninge za EP. Na sporedu bo sedaj še pre

izkušnja z Walesom. Vzdušje v taboru je 
dobro in ogrodje ekipe za EP bi se ne 
smelo več spremeniti. Vicini je zelo za
dovoljen tudi z igralci, ki bodo startali z 
vlogo »rezerv« in je izjavil, da z zamenja
vami ne bo imel posebnih težav.

Jugoslavija partner ZRN
BEOGRAD — Nogometna reprezen

tanca Jugoslavije je odletela v Bremen, 
kjer se bo jutri srečala z ZRN v okviru 
priprav domačinov za EP. Trener Ivica 
Osim je odpotoval samo s 13 igralci, v 
Bremnu pa se bosta sestavu pridružila še 
Bazdarevič in Hadžibegič.

Atletika: Nuneva 10”92 na 100 m
ZAGREB - V okviru atletskega tek

movanja za Hanžekovičev memorial je 
Bolgarka Nuneva pretekla 100 m v odlič
nem času 10’'92, ki je letos najboljši na 
svetu. Veliko zanimanje za ženski tek na 
800 m ni dalo zaželjenih rezultatov. Zma
gala je Kubanka Guirot s časom T59''39, 
Jugoslovanka Čolovič pa je bila samo 5. 
s skromnim dosežkom 2'02 "58.

V moški konkurenci posebno dobrih 
dosežkov ni bilo.

V nedeljo je bilo na baliniščih Pole
ta vse živo. Balinarski odsek je na
mreč že drugo leto zaporedoma orga
niziral kakovostni turnir deželnega 
merila namenjen B-kategoriziranim 
igralcem in svoj nastop je prijavilo 63 
dvojic, ki je za drugo trofejo Poleta 
merilo moči na petih baliniščih. Orga
nizacija je bila brezhibna. Krasno tro
fejo je prispevalo ZSŠDI, 16 zlatih me
dalj pa openska Hranilnica in posojil
nica, ostalih sedem pokalov in trofej 
pa razne ustanove, katerim se organi
zator prisrčno zahvaljuje. Med drugim 
sta tokrat poskusih srečo tudi dve do
mači dvojici (Skupek, Tavčar in Dani
eli, Gulič), ki pa sta morali, žal, že v 
uvodnem nastopu priznati premoč na
sprotnika. Čeprav se je finalni obra
čun, ki je bil sicer zelo napet prav do 
zadnjega meta, končal z rezultatom 
11:10, v korist dvojice iz Medeje šele 
ob 23. uri.

KONČNA LESTVICA: 1. Tamizari - 
Scapinello (Tretigli Medea). 2. Buzet - 
Batistini (Ronke). 3. Cargnielutti - De 
Monte (Čentrometalli Videm) 4. Be- 
lich - Caichiolo (Triestina). 5. Coslo- 
vich - Marussi (Fiat Carli Trst). (ZS)

Nogomet: Udinese razočaral
PRO GORIZIA: Fabbro, Grazzolo, 

Giacomin, Dazzara, Marassi, Candoni, 
Del Piero, Gon, Romano, Lotti, Trevi- 
san. Scrignani, Fachin, Bravin.

UDINESE: Brini, Del Fabbro, Pus- 
ceddu, Righetti, Rossi, Dal Fiume, 
Chierico, Manzo, Vagheggi, Tagliafer- 
ri, Fontolan.

Pred številnim občinstvom je včeraj 
v prijateljski nogometni tekmi v Gori
ci Udinese premagal Pro Gorizio le z 
1:0 (0:0), z igro pa je povsem razočaral. 
Domačini so imeli več od igre in s 
Trevisanom celo zastreljali 11-metrov- 
ko.

Nogomet: turnir Don Bosca

Selekcija ZSŠDI 
visoko zmagala
ZSŠDI - PONZIANA 5:0 (3:0)

STRELCI: Ferluga, Vrše (2), Maver, 
Bandi.

ZSŠDI: Franza, Savi, Strain, Švab, Ma
ver, Lavrica, Štolfa (Bandi), Renčej (Gru
den), Vrše, Sardoč, Ferluga, Pahor.

Na prvi tekmi nogometnega turnirja 
Don Bosca, na katerem nastopajo tudi 
kakovostne ekipe Milana, Nove Gorice, 
Kopra in druge, se je naše združeno moš
tvo dobro odrezalo proti deželni postavi 
Ponziane, tako z igro kakor tudi z rezul
tatom. Naši so stalno napadali in dobro 
zadrževali nasprotnike, čeprav so jih le
ti večkrat spravili v »off-side«. (L. Švab)

• BLAUPUNKT
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Odbojka na Goriškem: Val pokrajinski prvak v prvenstvu under 14
1. MOŠKA DIVIZIJA

IZIDI 20. IN 21. KOLA: Torriana - 
01ympia 3:0, Fincantieri - Grado 1:3, 
Corridoni - San Luigi 0:3, Naš prapor - 
Mariano 0:3, Ronchi - Mossa 3:1, Cap- 
riva - Caldini 3:1, Fincantieri - 01ym- 
pia 1:3, Intrepida - Capriva 3:1, San 
Luigi - Naš prapor 3:0, Ronchi - Caldi
ni 1:3, Mossa - Torriana 3:2, Grado - 
Corridoni 3:0. V zaostalem srečanju je 
San Luigi premagal Grado s 3:0.

LESTVICA: Intrepida 40, Caldini, 
Capriva in San Luigi 34, Naš prapor 
22, Torriana in Grado 16, Corridoni 14, 
Ronchi 12, 01ympia in Mossa 10, Fin
cantieri 6.

UNDER 14 MOŠKI
VAL - ACLI RONCHI 3:0

(15:4, 15:11, 15:1)
OK VAL: Marušič, Kovic, Gergolet, 

Peršolja, Paoletti, Devetak, Černič, 
Florenin, Pahor.

Zaradi skromnosti nasprotnika je 
bila tekma na zelo nizki tehnični rav
ni. Za nove pokrajinske prvake bi bil 
bolj koristen dober trening kot pa pr
venstvena tekma. Zadnjo tekmo bodo 
»plavordeči« igrali 7. t. m. v gosteh

proti drugouvrščeni Torriani. Priprav
ljajo pa se že na deželni finale, ki bo 
19. t. m. v Gorici.

IZIDI 11. IN 12. KOLA: Torriana - 
San Luigi 3:0, 01ympia - Briški grič 
2:1,'Val - Mossa 3:0, Ronchi - Torriana 
0:3, San Luigi - Val 0:3, Mossa - 01ym- 
pia 3:0.

LESTVICA: Val 28, Mossa in Torria
na 23, Briški grič 13, 01ympia 8, San 
Luigi 7, Ronchi 1.

UNDER14 ŽENSKE
Tudi po 13. kolu ni prišlo do večjih 

novosti. Postava Soče še vedno vodi 
na lestvici in se približuje končni

zmagi. Kljub temu so si sočanke že 
zagotovile mesto v »play-offu« in s 
tem možnost, da 11. junija v Vidmu 
sodelujejo na deželnem finalu.

IZIDI 12. IN 13. KOLA: San Luigi - 
Soča 0:3, Mossa - Lucinico 3:0, Dom 
Agorest - Fincantieri 3:0, Fincantieri - 
San Luigi 2:1, Soča - Mossa 3:0, 01ym- 
pia - Cormons 0:3, Libertas GO - Dom 
Agorest 1:2.

LESTVICA: Soča 34, Lib. Cormons 
26, Dom Agorest 22, Mossa 21, Lucini
co 12, 01ympia 10, San Luigi in Fin
cantieri 8, Lib. Gorizia 7.
LIBERTAS CORMONS -

SOČA ČERIMPEK 1:2
(15:12, 12:15, 16:18)

SOČA ČERIMPEK -
FINCANTIERI B 3:0
(15:2, 15:9, 15:2)

_ SOČA ČERIMPEK: E. S. A. in M. 
Černič,. Devetak, Tuniz, Soban, Kovic.
DOM AGOREST - S. LUIGI 2:1

(10:15, 15:5, 15:11)
LIB. KRMIN - DOM AGOREST 1:2

(13:15, 13:15, 15:6)
DOM AGOREST: Atzori, Bizaj, Jarc, 

Petejan, Briško, Gaeta, Tabaj,- Volk, 
Florenin, Soban, Paulin, Marsoh.

SUPERMINIODBOJKA
Tudi v tem prvenstvu so že odigrali 

prva srečanja. Letos gre beležiti veli
ko število ženskih postav, ki so jih 
področno razdelili v 4 skupine. Moš
kih postav pa je samo 4, zato bodo 
prvo kolo odigrali v nedeljo v novi 
telovadnici ŠZ 01ympia.

3. ŽENSKA SKUPINA: 01ympia B - 
Sovodnje/Mladost 0:3, Sovodnje/Mla- 
dost - 01ympia A 0:3, 01ympia A - 
01ympia B 3:0. V pokrajinski finale 
napreduje ekipa 01ympie A.

4. ŽENSKA SKUPINA: Lucinico - 
Soča 2:1, Soča - Dom/Mladost 2:1, 
Dom/Mladost - Lucinico 1:2. V pokra
jinski del napreduje ekipa iz Ločnika.

CD PIONEER*
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danes igra za vas - danes

m

ra za ras

Boris Paoli totocalcio ::::::::::::::::::::::::

Arezzo - Udinese 2
Atalanta - Bologna 1 2
Barletta - Genoa 1 X
Lazio - Brescia 1
Lecce - Catanzaro 1X2
Modena - Taranto 1X2
Padova - Cremonese 1
Piacenza - Messina X
Sambenedettese - Bari 1
Triestina - Parma 1
Vicenza - Spezia X 2
Massese - Pro Vercelli 1
Montevarchi - Carrarese 1 X

Boris Paoli (letnik 1966) se je v zadnjem obdobju popolnoma posvetil planin
stvu, prej pa je bil atlet Bora in košarkar ekipe propaganda istega društva. 
Od leta 1983 je odbornik SPDT in načelnik mladinskega odseka tega društva. 
Je tudi diplomiran planinski vodnik, pri naši osnovnošolski in nižješolski 
mladini pa je še posebej priljubljen, saj že leta vodi izlete za našo "mulari
jo". Boris se aktivno bavi še s smučajem in plezanjem. Prejšnjič je Marino 

Ferfolja pravilno napovedal sedem izidov.

V Rimu je naš favorit Diderot, ki 
lahko izkoristi ugodno startno šte
vilko (sk. X). V sk. 1 veliko pričaku
jemo od Felce Adama, v skupini 2 pa 
bi uvrstila Fort Collina med favori
te.

V Neaplju je v skupini X Edorit 
favorit, v skupini 2 je bil Farexon 
zmagovalec na podobni tekmi, kot 
bi tudi Fasilly v skupini 1 lahko pre
senetil.

Caffe KS je v firencah v skupini 1 
naš favorit. V skupini 2 je Egal Dec- 
hiari v prednosti, saj se je dobro iz
kazal na zadnjih dirkah. V skupini X 
pa bi lahko presenetil Eliseo.

V Tarantu poskusimo srečo s 
Francoferjem (sk. 2), ki je favorit na 
tej progi. V skupini 1 bo Elkadiri 
gotovo skušal zmagati, saj je tret- 
nutno v dobri formi. Presenetil pa bi 
lahko Delector v skupini X.

V Trstu bi omenili predvsem Da- 
diera (sk. 2). V skupini X pozor na 
Darka, ki je tudi v dobri formi. Zara
di odličnega finiša pa bi v skupini 1 
omenili Cassera.

Težko je predvidevati, kdo bo 
zmagal v Milanu. V skupini 1 je v 
rahli prednosti Descartes, v skupini 
X se je v zadnjem času izkazal Car- 
stens, v skupini 2 pa bi lahko pre- 
sentil Minstrel Wild.

DIRKA TRIS
Naši favoriti: Day CM (12), El Bim- 

bo Rosso (5), Eveltim (14). Dodatek 
za sistemiste: Florig (4), Elleborina 
(6), Cortez Om (7).

1. — prvi X
drugi 1 2

2. — prvi X
drugi 1 2

3. — prvi 1
drugi 2 X

4. — prvi 2
drugi 1 X

5. — prvi 2
drugi X 1

6. — prvi 1
drugi X 2

lilL
SK DEVIN

vabi člane in prijatelje na srečanje s 
pobratenim društvom SK Snežnik Vi 
Ilirske Bistrice v nedeljo, 5. junija. Za 
vpisovanje tel. 200236 ali 200782.

SK DEVIN
vabi člane in prijatelje na zaključni 
družabni večer, ki bo v društvenih pro- 
štorih (osnovna šola v Cerovljah) jutri« 
4. junija, ob 20. uri.

MLADINSKI ODSEK SPDT 
prireja v nedeljo, 5. t. m., tradicionaln1 
IZLET PO DOLINI GLINŠČICE z8 
osnovnošolsko mladino iz tržaške p°' 
krajine. Zbirališče bo ob 9. uri na glav
nem trgu v Boljuncu ali ob 8.15 na 
Trgu Oberdan pred postajo openskeg8 
tramvaja. Izlet bo potekal po Doli81 * * * * 
Glinščice do Botača in do Jezera (bota
nični vrt, jama). Na travniku bo na
gradni poligon. Vabljeni!

ODBOJKARSKO DRUŠTVO BOR 
sklicuje v soboto, 11. t. m., svoj red8* 
občni zbor. Pričetek ob 17. uri. Vablj6' 
ni člani in prijatelji.

ŠD PRIMORJE .,
sklicuje dne 8. junija 1988 25. redni no
čni zbor, ki se bo vršil v društven* ^ 
prostorih Prosek št. 2 v prvem skHc8 
nju ob 20.30 in v drugem sklicanju 8 
21. uri s sledečim dnevnim redom: * 
volitev predsednika občnega z.b®£a' 
poročilo predsednika, poročilo tajnik ' 
poročilo blagajnika, poročilo pred*8^ 
nika nadzornega odbora, diskusija, v 
litve in razno. Vabljeni člani in simP 
tizerji.

TPK SIRENA
prireja tudi letos tečaje v razre ^ 
optimist, evropa, finn 420, 'vindsu* 
naslednjim sporedom: 1. OPTIMIST l 
otroke od 8. do 14. leta starosti) od 
junija do 1. julija in od 11. julija do * 
julija: 2. EVROPA, FINN 420 (za '8*3, 
dince in odrasle) od 4. do 9. jul*l 
VVINDSURF (za mladince in odrasle) ^ 
25. do 30. julija. Vpis in podrobne*^, 
informacije so na razpolago na P° ^jli 
skem sedežu Sirene v popoldan 
urah ali v nedeljah zjutraj.

K ČUPA , .st M
anizira tečaje za razred optifflj -aje 
idince do 14. leta starosti) ter ,ie). 
jadralnih deskah (od 14. leta .vi- 
aji za razred optimist se bodo , j r 
od 20. 6. do 1. 7., od 4. 7. do * ' g. 

18. 7. do 29. 7. ter od 1. 8. do * 7.
:aji na jadralnih deskah Pa ° . 25. ^ 
16. 7, od 18. 7. do 23. 7. ter od
30.7. itven88*
sevanje sprejemajo na dru ^iti 
ežu v Sesljanskem zalivu^8 ^ 0g
letrtkih od 17.30 do 
atah in nedeljah v

19. ure m* j), 
popolda8sB
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Nekoč izključno industrijsko mesto spreminja svojo podobo

Tržič, sodobno mesto z veliko sodobnimi trgovinami
V zadnjih letih si je Tržič dal podo

bo modernega mesta. V tem kraju so v 
zadnjem času uredili nove prometnice. 
Podrli so nekaj hiš, tako da so lahko 
odprli nove ulice in uvedli enosmerni 
promet. Na prvi pogled se avtomobi
list, ki je bil vajen kretati se po starem 
sistemu, težko znajde. Kmalu pa ugo
tovi, da je vožnja z avtomobilom da
nes zelo poenostavljena v primerjavi s 
prejšnjimi leti. V neposredni bližini 
mestnega središča so uredili precej 
parkirnih prostorov. Tu je prostora za 
stotine avtomobilov. Mestno središče

in vse kar je v njem lahko dosežemo 
po nekaj minutah pešhoje. To najbrž 
ni všeč tistim, ki bi želeli parkirati 
svoje vozilo pred uradom, trgovino ali 
kavarno v katero so namenjeni. Ob
činski možje imajo v načrtu ureditev 
še nekaterih parkirišč.

V nekaterih ulicah so celo uvedli 
pešpoti. Tu vožnja z avtomobili ni do
voljena. Gre sicer le za nekaj uličič tik 
za občinsko palačo, v starem delu 
mesta, tistem ki je nekoč bil obdan z 
obzidjem. Tu so nanovo uredili nekaj 
trgovin. V glavnem so tu obrtne de
lavnice.

O

b
u
t

ul. f.lli rosselli 3 - tržič

Selvo =
TRŽIČ — UL. VALENTINIS 18 — TEL. 72395

Podjetje SELVA ARREDAMENTI iz Tr
žiča je z novo proizvodnjo, ki je najbolj 
primerna za zahteve kupca, obnovilo po
nudbo spalnic. Kakšna naj bo spalnica je 
danes odvisno predvsem od osebnih po
treb in pa prostorskih možnosti. Zato je 
izbira elementov izredno pomembna in 
pri nakupu vam morajo pomagati pohiš
tveni strokovnjaki.
SELVA ARREDAMENTI vam to omogo
ča; z izkušenostjo svojih mizarjev pa lah
ko uresniči najbolj kakovostno pohištvo.

V Tržiču imajo tudi prenovljeno ob
činsko gledališče v katerem imajo 
zelo kvalitetne glasbene, gledališke in 
filmske predstave. Programi teh sezon 
so zasloveli daleč naokoli in dandanes 
je glasbena sezona v njem najpo
membnejša v vsej naši deželi. Program 
pripravlja znani tržaški glasbeni kritik 
prof. Carlo De Incontrera, ki je bil 
pred kratkim imenovan za ravnatelja 
glasbene sezone v kraju Asolo v Ve
netu. To je staro mesto, rojstni kraj 
slovite gledališke igralke Eleonore 
Duše. V Njem je znano gledališče, ka
mor zahajajo najbolj znani italijanski 
in svetovni gledališčniki in glasbeni
ki. V tržiški glasbeni sezoni igra glav
no vlogo simfonični orkester Ljubljan
ske Radiotelevizije, kije tu stalni gost. 
V tem času so koncerti spomladanske 
sezone, ki je posvečena dunajski glas
bi Freudevega časa.

Takrat ko so v gledališču koncerti 
zaprejo za promet eno glavnih ulic, 
Corso del Popolo, tisto v kateri je gle
dališče. Udeleženci predstav pa lahko 
parkirajo na Trgu republike, kjer je 
sicer čez dan parkiranje prepovedano.

Tržič ni le industrijsko mesto. Tu je 
sicer veliko tovarn, v katere prihaja 
vsak dan veliko delavcev iz raznih 
krajev, največ iz okoliških vasi takoz- 
vane Bizjakarije, potem tudi iz Spod
nje Furlanije ter z našega Krasa, goriš- 
kega ter tržaškega. Svojčas, ko so bile 
družine na našem Krasu zelo številne 
in si je bilo treba trdo zaslužiti kruh, 
so naši Kraševci bili presrečni, če so 
lahko dobili delo v tržiški tovarni. Za
res so se morali truditi. Takrat ni bilo 
vozil. Na delo so hodili vsak dan-tudi 
več ur. Prav tako so veliko časa pora
bili zvečer, ko so se vračali proti 
domu.

Prav zaradi tega so v Tržiču odprli 
vrsto trgovin. V zadnjih letih te nudijo 
bogato in kvalitetno izbiro. V ta kraj 
prihajajo tudi številni kupci iz Jugos- 
lasvije, seveda največ iz kraških kra
jev. Tržič so izbrali še posebej zaradi 
tega, ker tu ni tiste avtomobilske nasi
čenosti kakršna je v Trstu, tu z lahko
to dobiš parkirni prostor in se mirno 
sprehajaš.

Seveda so kvaliteta blaga v prodaji, 
dobra postrežba in ugodne cene tisti 
razlogi, ki kupca privabijo v Tržič. 
Samo parkirni prostori ne bi bili do
volj.

Nekoč izključno industrijsko mesto 
je v zadnjih letih spremenilo svojo 
podobo. Še sredi prejšnjega stoletja je

bil Tržič majhno, obzidano mestece. 
Tam okrog leta 1850 je v njem bivalo 
le dvatisoč ljudi. Več prebivalcev, tri- 
tisoč, so imele Ronke, ki so bile velika 
kmečka občina. Tržič se je pričel raz
vijati v začetku tega stoletja, ko so 
tam bile zgrajene tovarne. Največja 
med temi je bila in je še ladjedelnica. 
Dandanes je ta zelo sodobno oprem

ljena. Kljub temu, da v njem izdeluje
jo najsodobnejše ladje, je v njej vedno 
manj zaposlenih.

Gospodarska struktura kraja se je 
sčasoma spremenila. Nekoč so tu pre
vladovali industrijski delavci. Danes 
se že kar precejšen del prebivalstva 
ukvarja s terciarnimi dejavnostmi. 
(mw)

Vabimo novoporočence v 
naše poslovne prostore, 
da si ogledajo nove 
poročne obleke za 
letošnje poletje in jesen.

La Rosa
poročne obleke

RONKE - Ul. Stagni 15 - Tel. 0481/777575

Podjetje Glauco Boscarolli

Že 30 let v Tržiču prodajamo pisarniško opremo: 
OLIVETTI, SHARP, ITALTEL TELEMATICA, AMSTRAD.

PISALNI STROJI - FOTOKOPIRNI STROJI - 
REGISTRSKE BLAGAJNE in PROFESIONALNI 
RAČUNALNIKI s programsko tehnično opremo.

Nudimo tudi osebne računalnike IBM PS/2

Pooblaščenec

Personal
Computer

Ul. Roma 19 - 34074 TRŽIČ - Tel. 0481/74295

hdbitdt
vestecasa s.a.s.

TRŽIČ
Drevored Verdi 40/42 (obvoznica) 
Tel. 0481/40148

poročni seznami
&

PORCELAN DARILA KRISTAL

ULICA OBERDAN 4 — TRŽIČ 
v bližini tržnice

mehanična delavnica

CRAGNOUN

g
LLNNOcfmti

TRŽIČ -

PRODAJA
IN
SERVIS

AUSTIN ROVER

Ul. G. Leopardi 17 Tel. 0481-798038

Oglase
ZAVESE
PREPROGE
POLETNA
PREGRINJALA

pripravil

i®
RJUHE
ODEJE
BLAZINE

publiest
oglasniOPREMA ZA

ZAVESE itd. oddelek
telefon: (040) 7796688

krznarstvo

CUIR
CHIC

poletne
priložnosti

obrtniški 
laboratorij za 

krojenje 
po meri

v* v v • •ascenje m 
shranjevanje

Tržič - Ul. Rosselli 73 

Tel. 0481/74054

Olouv&lle
TRŽIČ (GO) 
Ulica Roma 56

Nove poletne 
modne novosti 
za ženske 
in moške

f|p^

LA MAGLIA
TRŽIČ - Ul. Roma 58 
Telefon: 0481/790074

J'1
ŠPORT

NOVA TRGOVINA 
ZA VSA ŠPORTNA 

OBLAČILA 
IN PROSTI ČAS

TRŽIČ - Ul. IX. junija 84 - Tel. 0481/45735



Naročnina: mesečna 13.000 lir - celoletna 156.000 
lir; v SFRJ številka 300,- din, naročnina za zaseb
nike mesečno 6.000.- din, trimesečno 17.000.- din, 
letno 60.000.- din, upokojenci in študenti mesečno 
4.500 - din, trimesečno 12.000.- din, letno 45.000.- 
din. Za organizacije in podjetja mesečno 7.000.- 
din, letno 75.000.- din.
Poštni tekoči račun za Italijo 
Založništvo tržaškega tiska, Trst 13512348 
Za SFRJ - žiro račun 51420-603-31593 
ADIT 61000 Ljubljana 
Kardeljeva 8/11. nad. - telefon 223023

Oglasi - Ob delavnikih trgovski 1 modul (šir. 1 st. viš. 
23 mm) 60.000 lir. Finančni in legalni oglasi 1 modul 
(šir. 1 st. viš. 23 mm) 90.000 lir. Mali oglasi 700 lir 
beseda. Ob praznikih povišek 20%. IVA 18%. Osmr
tnice, zahvale in sožalja po formatu. Oglasi iz dežele 
Furlanije-Julijske krajine se naročajo pri oglasnem 
oddelku PUBLIEST - Trst, Ul. Montecchi 6 - tel. 7796- 
688, tlx 460270 EST I, iz vseh drugih dežel v Italiji pri 
podružnicah SPI.

TRST - Ul. Montecchi 6 - PP 559 
Tel. (040) 7796-600 - Tlx 460270 
GORICA - Drevored 24 maggio 1 
Tel. (0481) 83382 - 85723 
ČEDAD - Stretta De Rubeis 20 
Tel. (0432) 731190

Odgovorni urednik Bogumil Samsa

Izdaja ZTT
in tiska Trst

Član italijanske 
zveze časopisnih 
založnikov FIEG

3. junija 1988

Obračun tragedije v rudniku Stolzenbach pri Frankfurtu bo najbrž izredno visok: 57 mrtvih

Brezupno iskanje preživelih v brokenskem premogovniku 
Še neznani vzroki silovite eksplozije v globokem rovu

BONN — Tragedija v zahodnonemškem rudniku lig
nita pri Borkenu se bo najbrž sklenila z izredno visokim 
obračunom žrtev, saj so člani reševalnih skupin izgubili 
upanje, da bodo v 100-metrov globokem rovu našli še 
koga pri življenju. Brokenski župan je žalostno vest spo
ročil včeraj zjutraj, ko so mu voditelji reševalnih ekip 
priznali, da je rove napolnil ogljikov monoksid, ki ga 
niso uspeli odpraviti niti s prisilnim dovajanjem kisika. 
Rudarji so sicer imeli pri sebi maske s kisikom, ki so 
razpolagale s triurno rezervo zraka, premalo, da bi lah
ko preživeli noč v rovu.

V podzemnem rovu rudnika je skoraj gotovo našlo 
smrt 57 rudarjev, od katerih je bila večina turške narod
nosti. Med osebami, ki jih prištevajo med morebitne žr
tve je tudi 19-letni domačin, ki je prav predvčerajšnjim 
prvič stopil v rov. Mladenič se je pripravljal na maturo 
in se je ob prostem času zaposlil v rudniku, da bi zbral 
nekaj denarja za bodoče univerzitetne študije.

Razlogi nesreče so zaenkrat še neznani, saj je menda 
propadla teza, da je eksplodiralo skladišče, v katerem je 
bilo shranjenih 500 do 800 kilogramov trotila. Nekateri 
tehniki namreč zagotavljajo, da so bila podzemna skla
dišča varna, nesrečo naj bi povzročil grisou, nevarna 
zmes zemeljskih plinov, preiskava pa je vsekakor še v 
teku.

Če bodo predvidevanja reševalcev utemeljena, bo 
tragedija v rudniku Stolzenbach ena izmed najhujših, 
kar jih je utrpela ZRN. 7. iebruarja 1962 je v zahodno
nemškem rudniku Luisenthal izgubilo življenje 299 oseb, 
20. maja 1950 pa je pri Gelsenkirchnu umrlo 78 rudarjev. 
Šestinpetdset rudarjev je podleglo nesreči, ki se je pri
petila 3. avgusta 1955 v rudniku Dahlbusch. V povojnih 
letih je na črnem spisku nesreč v rudnikih zabeležena 
tudi tragedija v Grimbergu, kjer je 20. februarja 1946. 
leta umrlo 412 oseb.

Uradni list je objavil nespodbudne finančne podatke

Poslovanje italijanskih strank 
je po vsem sodeč zelo razsipno

RIM Sodeč po finančnih obraču
nih italijanskih strank ni nič čudnega, 
da javne finance pesti tak kronični 
primanjkljaj, saj skoraj vse stranke 
prav tako 'poslujejo" z izgubo. Že res, 
da stranke niso delniške družbe, ki 
svobodno "prodajajo" svoje izdelke 
na tržišču, a kljub temu se narih zdijo 
njihovi primanjkljaji prehudi, saj je 
vsakomur jasno, da te "podjetnike" 
vzdržujejo navadni državljani.

Uradni list je v teh dneh objavil 
podrobno sliko premoženjskega sta
nja italijanskih strank. Iz podatkov je 
razvidno, da ima največ nepremičnin 
KD, in sicer kar 310 stavb, radikalci in 
socialdemokrati so s tega vidika naj
večji reveži, saj jim nepremičnine 
niso pri srcu. Bolj kot nepremičninsko 
bogastvo pa so za navadne smrtnike 
zanimivi podatki o dohodkih in seve
da o primanjkljaju.

KD je kot največja stranka prejela 
od države (od davkoplačevalcev) 26,1 
milijarde Ur, od članarin in prispev
kov je stranka relativne večine preje
la 8,9 milijarde lir, kljub temu pa je 
imela v "poslovnem letu" 1986 kar 4,8 
milijaide lir primanjkljaja, ta pa zna
ša za prejšnja leta celokupno 17,4 mi
lijarde lir. KD po vsem sodeč ni var
čevala s plačami osebju, saj je samo 
za rimske birokrate potrosila 10,8 mi
lijarde lir, za ostalo Italijo pa le 4,2 
milijarde lir.

Nič boljši ni položaj komunistične 
partije. Od države je prejela 22,2 mili
jarde lir, od članarin in prispevkov pa 
je iztržila kar 32,1 milijarde lir. V tem 
znesku je kar 9 milijard lir, ki so jih 
partiji dali parlamentarci. V poslov
nem letu 1986 je imela KPI 1,7 milijar

de lir primanjkljaja, njen celokupni 
primanjkljaj pa je znašal kar 25,3 mi
lijarde^ lir, tako da je partija najbolj 
zadolžena italijanska stranka.

Zaradi primanjkljajev pa strankam 
po vsem sodeč ne grozi stečaj. Tudi 
socialisti imajo kar 14,8 milijarde lir 
primankljaja, socialdemokrati 7,4 in 
liberalci 7,4 milijarde lir. Prave bele 
muhe so republikanci, ki kvarijo 
splošno povprečje, saj imajo kar 960 
milijonov pribitka. Seveda je treba pri 
tem pristaviti, da so republikanci 
mala in varčna stranka, ki za svojo 
volilno propagando porabi bolj malo, 
da ji od državnega prispevka 4,9 mili-

RIM — Da bi zmanjšali na mini
mum možnost ponarejanja bančnih 
kartic bancomat bodo od konca junija 
vsa avtomatična okenca povezana 
med seboj s posebnim »on line« siste
mom, ki bo zagotavljal centraliziran 
nadzor nad vsemi dvigi gotovine na 
celotnem državnem ozemlju. Poleg 
tega pa je bila formirana posebna de
lovna skupina, ki naj bi pripravila na
črte za še bolj dovršene varnostne sis
teme.

Združenje ABI je s posebno okrožni
co obvestilo vse denarne zavode, da so 
na podlagi medbančne konvencije 
dolžni prilagoditi svoje avtomate ban
comat z »on line« sistemom do konca

jarde lir ostane marsikatera Urica za 
hujše čase. Nič večji niso socialde
mokrati, a ti imajo, kot rečeno, 7,4 mi
lijarde Ur primankljaja.

Zlobni jeziki pristavljajo, da so to le 
"uradne" številke, da stranke neurad
no prejemajo precej več. Kot zgovor
no dokazujejo razni sodni postopki 
marsikateri podjetnik pod roko "daru
je" strankam in tudi strujam marsika
teri milijonček, da si zagotovi dobro
hotnost in razumevanje politikov.

Ob vsem tem je lahko vsakomur 
jasno, da je poslovanje italijanskih 
strank izredno draga zadeva, o koris
tnosti pa naj vsakdo sodi sam.

meseca. Če tega ne bodo storili, bodo 
morali izključiti svoje avtomate, svo
jim varčevalcem pa odvzeti izdane 
kartice bancomat.

Sistem »on line« že uporablja večina 
bank in praksa je pokazala, da je na ta 
način precej težje večkrat in v različ
nih krajih dvigniti denar s ponarejeno 
ali ukradeno kartico bancomat. Toda 
cilj bančnikov je tak sistem, ki bi 
omogočal takojšnjo izmenjavo vseh 
podatkov, v pripravi pa je tudi poseb
na kartica z mikroprocesorjem, ki je 
ne bo mogoče ponarediti, poleg tega 
pa naj bi v bližnji prihodnosti italijan
ski sistem okenc bancomat povezali s 
tujimi sistemi.

Od konca junija okenca bancomat 
povezana z »on line« sistemom

Panami grozi nevarnost 
spopada z ameriško vojsko

PANAMA — Položaj v Panami osta
ja še dalje zelo napet. General Norie- 
ga še dalje gospoduje v srednjeame
riški državi, kljub velikim pritiskom 
Združenih držav Amerike, ki bi ga že
lele čimprej odstraniti z vodilnega 
mesta. Včeraj je ugledni ameriški 
dnevnik Washington Post objavil vest, 
da nameravajo ZDA poostriti pritisk 
na panamskega »železnega« generala. 
Vest so ameriškemu dnevniku posre
dovali panamski dobro obveščeni po
litični krogi.

Washington Post trdi, da načrtuje 
južna ameriška vojaška komanda vrsto 
ostrejših ukrepov proti panamskemu 
vojaškemu režimu. Ti načrti so posle
dica nedavnih neuspelih pogajanj ter 
velike podjetnosti lokalne panamske 
vojske, ki je še vedno zvesta generalu 
Noriegi.

Ameriške vojaške enote, ki so že 
dalj časa v panamskih ameriških vo
jaških oporiščih, so že pričele z novimi

demonstrativnimi vajami, da bi na ta 
način potrdile trden namen ZDA, ki 
ne nameravajo popustiti Noriegovemu 
avtoritarnemu vladanju. Te nove vo
jaške vaje sicer ne kršijo pogodbe iz 
leta 1977 o panamskem kanalu, saj so 
le nekoliko bolj »agresivne« vojaške 
obhodnice.

Ameriški dnevnik meni, da sta edi
na prava namena te nove ameriške 
vojaške dejavnosti v Panami sledeča: 
poživiti in okrepiti psihološko vojno 
proti generalu Noriegi in odločneje 
braniti, v primeru nenadnega spopada 
med vladnimi četami in ameriškimi 
marinsi (teh je v Panami približno 12 
tisoč), vse tiste ameriške državljane, ki 
živijo v tej srednjeameriški državi.

V naslednjih dneh bo morda res pri
šlo do pravega spopada, to posredno 
potrjuje tudi namen ameriške ambasa
de poslati v domovino vso »neobhod- 
no potrebno« osebje.

Umrl Alberto DalPOra

V petinšestdesetem letu starosti je v Milanu umrl znani penalist Alberto 
DalPOra, ki je med drugim branil tudi Enza Tortoro . (Telefoto AP)

Slike nam večkrat pomagajo pri 
podajanju realnejše dimenzije do; 
godkov, zato smo članek o hud> 
nesreči, ki se je predvčerajšnji1® 
pripetila v brokenskem rudnik® 
opremili z zgovornimi fotografij3' 
mi. Na sliki levo zgoraj je fotogr3* 
ujel žalost sorodnikov in znance* 
tistih rudarjev, ki so od predvče' 
rajšnjega ujeti v 100 metrov gl0' 
bokem rovu rudnika lignita 
Stolzenbachu.

Posledice močne eksplozije s 
bile vidne tudi na površju, kjer s 
se porušile nekatere zgradbe (s* 
ka desno zgoraj). Rudnik lignita 
nahaja približno 120 kilometr ^ 
severovzhodno od Frankfurta> 
neposredni bližini rovov p3 L 
elekrična centrala na premog« 
uporablja lignit iz Stolzenbac 
Potenciranje premogovnikov I.
sledilo državni izbiri, da up°c® ai. 
program gradnje jedrskih ceno

Sliko na sredi so posneli 
po eksploziji, ko so prve reševa*^
ekipe zapuščale premogovnik«
sliki spodaj pa vidimo enega 
med rudarjev, ki so preživeli 
srečo.


